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غلامحسین کرباسچی :

با تغییر آرایش کابینه 
فشارها بر دولت کاهش می یابد

عضو فراکسیون امید :

بجای تقابل از طریق تریبون ها با هم گفتگو کنیم

جدایی »مهدی پاکدل« و» بهنوش طباطبایی«

محمدرضا باهنر:

دوران احمدی نژاد برای اصولگرا ها خوب نبود

ابلاغ سیاست های کلی انتخابات از سوی رهبر معظم انقلاب، بار دیگر بحث درباره یکی از مهمترین مسائل انتخاباتی در 
ایران را داغ کرده است: عدم ورود نظامیان به عرصه انتخابات.  با وجود اینکه دیدگاه های امام خمینی )ره( و مقام معظم رهبری 
درباره ممنوعیت ورود نظامیان به موضوع انتخابات کاملا صراحت دارد، اما گاه تفسیرهای شبهه دار در این رابطه، نسبت 
نظامیان و انتخابات را در پرده ای از ابهام فرو می برد. با همه این تفسیرها، بند شانزدهم سیاست های کلی انتخابات که روز شنبه 
از سوی رهبر انقلاب ابلاغ شد، به خوبی نشان می دهد که ایشان در مقام فرمانده کل قوا، در تداوم خط امام )ره(، ورود نظامیان 
را به انتخابات ممنوع می دانند، چراکه در بند شانزدهم این سیاست ها بر »ممنوعیت ورود نیروهای مسلح، قوای سه گانه اعم از 
وزارتخانه ها و دستگاه های تابعه آنها، دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی، سازمان ها، نهادها و شرکت های دولتی و نهادهای عمومی 

در دسته بندی های سیاسی و جناحی انتخاباتی و جانبداری از داوطلبان« تاکید شده است...

آیت الله مکارم شیرازی:

امر به معروف 
و  نهی از منکر باید از 
مظلومیت خارج شود

رئیس پلیس آگاهي استان قم خبرداد

کلاهبرداري با 
اسکناس هاي تقلبي 

روس در قم

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با اشاره 
به اینکه باید امر به معروف و نهی از منکر با اجرای قانون از 
مظلومیت بیرون بیاید، گفت: اگر تصویب قانون حمایت از 
آمران به معروف و ناهیان از منکر در سال گذشته به اجرا 

درآمد به خاطر تاکید مراجع تقلید بود.
وی عصر پنجشنبه دردیدار با اعضای ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر خراسان رضوی، افزود: برخی ذهنیت های 
نادرست نسبت به اجرای امربه معروف به خاطر افراط کاری 
برخی افراد و سم پاشی دشمنان نسبت به این فریضه مهم 
است. وی ادامه داد: دشمنان برای این که این فریضه مهم امر 
و نهی را سبک جلوه دهند، آن را توام با خشونت بیان کرده 
اند، در حالی که این دو فریضه مهم آمیخته به محبت است و 
اگر این مسائل در جامعه بیان و فرهنگ سازی شود، به طور 

قطع همه عاشق و شیفته آن خواهند شد...

رئیس پلیس آگاهي استان از دستگیري و انهدام یک باند 
کلاهبرداري در قم خبر داد و گفت: متهمان با شناسایي زنان 
سالخورده و بي سواد اقدام به معاوضه طلا و جواهرات این 

افراد با اسکناس هاي تقلبي و فاقد ارزش روس مي کردند.
سرهنگ احمد کرمي اظهارداشت: از ابتداي سال جاري 
زنان  از  و جواهرات  بر سرقت طلا  مبني  چندین شکایت 
سالخورده و بي سواد با شگرد پرداخت اسکناس هاي فاقد 
ارزش و روپل روسي، به پلیس آگاهي قم واصل شد که در 
این نوع از جرائم، متهمان بصورت دو یا سه نفره با خودرو 
پراید پس از شناسائي سوژه هاي خود آنها را به عنوان مسافر 
سوار مي کردند. وي گفت: در ادامه یکي از سرنشینان طوري 
وانمود مي کرده که تبعه کشور ترکیه و یا بلغارستان است و 
قصد خرید مقداري طلا جهت استفاده در حرفه دندان سازي 
دارد اما فرصت مراجعه به بازار براي خرید طلا ندارد و در این 
لحظه راننده خودرو پیشنهاد خرید انگشتر خود به فرد مذکور 
داده و در قبال آن چند قطعه اسکناس خارجي که اکثراً روپل 

روسي فاقد ارزش بوده را دریافت و  ...

بند 16 سیاست های کلی انتخابات گره گشا می شود؟

پایان دغدغه ورود 
نظامیان  به انتخابات

تغییر  از  دولت  هدف  گفت:  کارگزاران  حزب  دبیرکل 
آرایش کابینه اداره بهتر کشور است.  

استعفای  از  خود  ارزیابی  در  کرباسچی  غلامحسین 
علی جنتی وزیر ارشاد و در پاسخ به این سوال که آیا 

استعفای جنتی می تواند فشارهایی که از سوی این اتاق 
فکر یه دولت وارد می شود را کاهش دهد؟  اظهارداشت: 
احتمالا با این اقدام، طی ماه های آینده فشارها بر دولت 

کاهش می یابد...
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روزنامه صبح ایران
سخنگوی دولت پذیرش استعفای وزیران آموزش و پرورش، ورزش و جوانان و ارشاد 
اسلامی از سوی رئیس جمهوری را تصمیمی کارشناسی و بر اساس نگاه جمعی دولت 

اعلام کرد و گفت: فعلا هیچ تغییر دیگری در دستور کار دولت نیست.
محمدباقر نوبخت در برنامه »تیتر امشب« شبکه خبر سیما تغییر و تحول در سطح 
وزیران فرهنگ و ارشاد اسلامی، آموزش و پرورش و ورزش و جوانان را با هدف رشد و 
توسعه و ارتقاء بهره وری این سه وزارتخانه بیان کرد و افزود: دولت یازدهم در برابر مجلس 
و مطالبات مردم مسئول است. او ادامه داد: این بازآرایی در سطح وزیران به منظور تسریع 
در پاسخگویی مطالبات مردم و نیازهای روز جامعه در اقشار مختلفی همچون جوانان، 

فرهنگیان، بازنشستگان و سطح فرهنگی جامعه انجام شده است. نوبخت افزود: برای 
جوابگویی به مطالبات مردم از دولت یازدهم و همچنین ارتقاء  بهره وری در این 

سه وزارتخانه نیازمند نیروهای تازه نفس تر و جوان تر هستیم که البته 
این تغییر از ارزش های وزرای پیشین نمی کاهد.  سخنگوی دولت گفت: 
تمام تلاش دولت این است که رضایت مردم را بیشتر و شفاف تر به 
دست آورد. نوبخت مبنای تحولات در مدیریت عالی وزارتخانه های یاد 
شده را مغایر با فکر عوامانه برخی عنوان کرد و افزود: ساکت کردن 

منتقدان و مخالفان هدف رئیس جمهوری نبوده است ...

سخنگوی دولت:

هیچ تغییر دیگری در دستور کار دولت نیست
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 خواهان همزیستی مسالمت آمیز 
در منطقه و جهان هستیم
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رئیس جمهوری در مراسم روز ملی صادرات
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همه گرفتاری های 
یک رئیس دولت

گذر از مسیر رئیس جمهور شدن در ایران شاید سخت 
باشد، امادر تلاطم های سیاسی و اجتماعی ایران، رئیس 
جمهور ماندن بسیار سخت تر است. پاسخگویی به مطالبات 

رای دهندگان و نیزجلب نظر بخش مردد جامعه که محافظه کارانه به انتظارعملکرد رئیس 
جمهور می نشینند )که البته ایرادی هم ندارد( اتفاقا بخش ساده، بی دردسر و راحت ماجرا 
برای روسای جمهوراست. آنچه اما رئیس جمهور ماندن برای روحانی را طاقت فرسا می 
کند، کنترل و دفع فشار مخالفان و شدت ضرباتی ست که از هرسو متوجه او می شود. با 
این تفاوت نامتعادل که در زمان دفع فشار، حسن روحانی متهم به عدم تحمل مخالفانش 

می شود!
قرار گرفتن مقابل چنین شرایط نا برابر و قضاوت های نامتعادل، روحانی را به یک 
شاخص بی مانند در میان روسای جمهور ایران تبدیل کرده. اکبر هاشمی رفسنجانی 
سیاستمدارواقع بین، بسیارقدرتمند و پر نفوذ که اینک بیش از پیش حمایت از حسن 
روحانی را وظیفه خود اعلام کرده می گوید مزاحمت ها برای دولت روحانی پس از انقلاب 
ایران کاملا بی سابقه است. میخواهند کاری کنند تا مردم از انتخاب عاقلانه شان پشیمان 

شوند.
اینکه چرا علی رغم گذشت حدود 3 سال و نیم از آغاز کار دولت روحانی، آقای 
رفسنجانی کماکان نوک تیز انتقادات و حملات خود را متوجه دولت قبلی و عوامل احمدی 
نژاد می کند به باور آگاهان امور داخلی ایران، صرفا به دلیل کارشکنی های کنونی آنها 
نیست. آنچه برای هاشمی رفسنجانی ظاهرا اهمیت استراتژیک پیدا کرده، زنده نگه داشتن 
شرایط و فضایی ست که دولت قبلی برای مردم و کشور ایجاد ومیراثی ویرانگر از تخریب، 
نابسامانی، فساد، گسست های اجتماعی و روانی وناامنی در 2 حوزه امنیت داخلی و بین 

المللی بر جای گذاشت.
در متد فکری و سیاسی زیرکانه اکبر هاشمی رفسنجانی، در بررسی 8 سال دولت 
گذشته  نباید اجازه داد پدیده احمدی نژاد به عنوان یک موضوع تاریخی صرف و گذرا مورد 
بررسی گیرد و تلاش های هواداران و شخص او به ثمر برسد که می گویند هر چه بود 
گذشت! روحانی کار خود را انجام دهد. به گذشته چکار دارد! به بار نشستن چنین ثمری 
)ناشی از فراموشی توده ها( بی شک به مخاطره تکرار اگر نه خود احمدی نژاد که کپی 

درجه دومی مانند او منجر خواهد شد.
رصد سیستماتیک گروه ها و نخبگان سیاسی ایران، در آن بخش که به جریانات منتهی 
به پدیده احمدی نژاد به مثابه یک فرهنگ مربوط می شود به خوبی نشان می دهد آنها 
تلاش می کنند دوران 8 ساله پیش از حسن روحانی، فراموش و صرفا یک پدیده زود 
گذر تاریخی توصیف و تفسیر شود که جدای از نتایج آن، قابل بازنگری، باز سازی، جبران 

و احیا است.
چرایی سیاست هوشمندانه هاشمی رفسنجانی برای افشای چنین خطی، قابل درک 
وچندان مشکل نیست. آنگاه که مشاهده می کنیم رئیس جمهور روحانی اولا زیر فشار های 
سهمگینی قرار گرفته که می تواند قوای او را تحلیل ببرد. ثانیا ناخواسته و بالاجبار او مجبور 
است با میراث دولت قبل کنار آمده و دامنه ژله یی تخریبی و ممتد آن را مدیریت و کنترل 
کند. ثالثا، روحانی به تنها ترین شخص در دولت برای دفاع از عملکرد و دستاوردهایش 

تبدیل شده.
البته تا آنجا که به رئیس جمهور مربوط می شود، اوخود به اندازه کافی در تقویت 
موقعیت مخالفان بی رحمش مقصراست و نمی تواند با سکوت از زیر بار مسئولیت های 
قانونی و پاسخگویی به افکار عمومی شانه خالی کند. اگر به حسن روحانی ایرادی وارد می 
شود - که شدیدا هم وارد است - بیشتربه دلیل کم فروشی و حراج بی قیمت دستاوردهایی 
ست که حصول یکی از آنها برای یک دولت مستقر در طول حیات قانونی اش کافی بود. 
از توافق هسته یی با قدرت های جهانی گرفته تا بازگرداندن ایران به جامعه بین المللی، 
رفع تدریجی تحریم ها، کسب اعتماد بین المللی برای کشور، کنترل تورم به زیر 9 درصد، 
آرامش و ثبات روانی جامعه ویا تثبیت و کنترل نوسانات مالی و اقتصادی بازارمتناسب با 

شرایط ویران شده به ارث رسیده.
بله منتقدانه می توان به روحانی و دولت اوسخت ایراد گرفت و از آنها خواست درحوزه 
های مرتبط با شاخص های اقتصاد عمومی فعال تر برخورد کنند. امامتقابلا از دولت و 
شخص رئیس جمهور چندان انتظار نمی رود که با سکوت و یا عدم موفقیت در برخی 
شاخص های مدیریتی آنهم در سطح کلان کشور )مانند رکود(، اولا دستاور دهای بزرگتر را 
حراج کرده و ارزان بفروشند. ثانیا میدان را به حریف واگذار کنند. نتیجه یک چنین روحیه 
یی اکنون منجر به آن شده که اتفاقی بسیار ساده و دسته چندمی مانند تعویض یک یا دو 

وزیر کابینه به یک موج سیاسی در دو سوی مخالفان و موافقان تبدیل شده است.
رئیس جمهور که مطابق قانون اساسی ایران و حوزه اختیارات قانونی خود، بنا به هر 
دلیل حق دارد اعضای کابینه و یا هیات وزیران را تعویض و جابجا کند )آنهم پس از 3 سال 
و نیم( اکنون باید پاسخگوی چرایی استفاده از حقوق قانونی خود باشد. ترمیم، چابکی و 
کارآمد کردن کابینه حتی اگر شرایط انتخابات سال آینده مطرح نبود، اقدامی بسیار عاقلانه 
وزیرکانه تلقی می شود که باید از آن استقبال کرد. این درحالی ست که در سلبی ترین 
حالت سیاسی، همواره و طلبکارانه از سوی مخالفان مورد انتقاد بود چرا کابینه اش را ترمیم 
نمی کند؟ و اکنون باید جواب پس بدهد چرا این کاررا می کند! مخالفان او اما به افکار 
عمومی توضیح نمی دهند چرا در مقابل )اگر اشتباه نکنم( برکناری 13 وزیر و 3 استیضاح 
وزرای احمدی نژاد و ماجراجویی های سیاسی و امنیتی وی آن زمان سکوت کردند؟! 
تقریبا هرسال  2 وزیر، به جز برکناری، تعویض و استعفای معاونان وزرا. خدای من! این نحوه 

برخورد آپارتاید سیاسی بسیار شگفت انگیزو متحیرکننده است.

منظور من آن نبود
این بود!

نمی دانم چرا بسیاری از ما عادت کرده ایم به گونه ای 
مبهم وبی دقت صحبت کنیم که مجبور شویم آن را بیشتر 
توضیح بدهیم تا فهم دیگران را از صحبتهای خود تصحیح 

نماییم. حتما دربین همه افراد جامعه بویژه درمیان سیاسیون و شخصیتهای مختلف 
فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و حتی علمی به این موضوع برخورد کرده اید که بدون دقت 
صحبت می کنند وبعدازآنکه جامعه به صحبتهای آنها واکنش نشان می دهد، درصدد 
تبیین وتوضیح بیشتر، ویا تصحیح  حرفهای خود ، تجدیدنظر ویا  عذرخواهی  برمی آیند. 
جالب است دربرخی  مواقع به گونه ای نسنجیده و نابخردانه صحبت می کنند که با توضیح 

بیشتر، کار بدتر شده و مجبور می شوند به صراحت از همه عذرخواهی کنند.
دلیل این امر این است که برخی از ما احساس می کنیم، صحبت  واظهارنظرکردن، 
جزو راحت ترین کارهاست؛ درحالیکه اگر به ارزش و میزان نفوذ کلام بیشتر پی ببریم، 
به راحتی صحبت نخواهیم کردو برای اینکه جمله ای را به زبان بیاوریم،  اندکی تامل می 
کنیم و درباره درک آن نزد دیگران، فکر میکنیم. دراین صورت، کمتر صحبت خواهیم کرد 
واگر بخواهم کمی طولانی حرف بزنیم، ترجیح خواهیم داد که منظور خود را به صراحت 

وغیرمبهم، بنویسیم و طبق آن صحبت کنیم.
این عادت درصحبتهای اهل سیاست و فرهنگ وعلم متاسفانه به وضوح دیده می شود. 
امروز چیزی را می گویند وفردا، خود ویا دفترشان کوشش می کنند که منظور صاحب 
سخن را تصریح کنند ویا منظور اصلی آنها را توضیح دهند که عمدتا نمی توانندحق مطلب 

را ادا کنند و بلکه کار بدتر می شود وسوالهای جدیدی را در جامعه بوجود می آورند.
سوال این است که چرا به گونه ای  صحبت واظهارنظر می کنیم که مجبورباشیم برای 

رفع تردیدها و ابهام های بوجود آمده، کلی انرژی صرف کنیم؟!

خطب جمعه تهران

ملت ایران با وجود تحریم ها 
عقب نشینی نکردند 

 خطیب جمعه تهران گفنت: ملت ما، ملت حسینی و عاشورایی هستند و ده سال 
تحریم را با استقامت تحمل کردند و عقب نشینی نکردند.

حجت الاسلام والمسلمین کاظم صدیقی در خطبه اول نماز جمعه تهران ضمن توصیه 
خود و نمازگزاران به رعایت تقوای الهی، بر رعایت حلال و حرام الهی در رفتار و برخورد  با 
مسایل مومنان و مسلمانان تاکید کرد. خطیب جمعه تهران با اشاره به اهمیت توجه به حق 
الناس و رعایت آن گفت: باید حق الناس در تمام امور درنظر گرفته شود. صدیقی همچنین 
در بخشی از این خطبه به بررسی ابعاد قیام و نهضت امام حسین )ع( پرداخت و افزود: 
اینکه امروز امام زمان داریم و مردم با اطمینان به  آینده روشن سختیها را تحمل می کنند 
همگی از برکات نهضت امام حسین )ع( است. وی با اشاره به هدفمند و با برنامه بودن این 
نهضت گفت: با تمام مشکلاتی که این قیام و نهضت داشت امام حسین )ع( و اهل بیت 

این مشکلات را پذیرفتند و مردانه به میدان آمدند و این نهضت از ابتدا تا پایان عزت بود.
 خطیب جمعه تهران با اشاره به اینکه امام حسین )ع( خط عبودیت را به عنوان خط 
عزت در پیش گرفت، تصریح کرد: امام حسین )ع( عزت را در شهادت دانستند و بیعت با 
یزید را ذلت معرفی کردند و سازش با جریان کفر و ظلم و فسق با دودمان امام حسین )ع( 
نمی سازد.  صدیقی سازش با باطل و استکبار را ذلت و مقابل خطی دانست که حضرت 
سیدالشهدا )ع( ترسیم فرمودند.  امام جمعه موقت تهران با اشاره به اینکه امام حسین )ع( 
ترسی از مرگ نداشت، گفت: کسی که در خط حق باشد هرجا که مرگ سراغ وی بیاید 
از آن استقبال می کند. وی در ادامه خطبه اول نماز به حرکت نهضت امام حسین )ع( بعد 
از واقعه عاشورا پرداخت و افزود: تسلیم، پذیرش ذلت و پذیرش تحریم از سوی دشمن در 
هیچ یک از اعضای اهل بیت و خانواده سیدالشهدا )ع( نبود. حجت الاسلام والمسلمین 
صدیقی گفت: ملت ما ملت حسینی و عاشورایی هستند و ده سال تحریم را با استقامت 

تحمل کردند و عقب نشینی نکردند. 

رییس جمهوری ضمن تقدیر از خدمات سه وزیر پیشین کابینه:

حرکت دولت در مسیر درست گسترش آگاهی 
مردم با قوت ادامه می یابد

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رییس جمهوری در پاسخ به نامه های سه 
وزیر پیشین کابینه تاکید کرد حرکت دولت درمسیر تحقق سیاست هایش، گسترش 

آگاهی مردم و خدمات شایسته تر به مردم ادامه می یابد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، رییس جمهوری در پاسخ به نامه علی 
جنتی وزیر پیشین فرهنگ و ارشاد اسلامی ضمن قدردانی از خدمات وی، نوشت: علیرغم 
این واقعیت که اختیارات و امکانات آن وزارتخانه در حوزه فرهنگ تناسبی با مسئولیت و 
توقعات جامعه از آن ندارد، لیکن حرکت سه سال اخیر آن در مسیر درست گسترش آگاهی 
مردم، ایجاد فضای احساس امنیت و آزادی برای اهل فرهنگ و شکوفایی خلاقیت ها در 
تبیین ارزش های اسلامی- ایرانی بوده است؛ و دولت با قوتِ تمام و با سرعتی بیشتر در 

این مسیر حرکت خواهد کرد.
حسن روحانی در پاسخ به نامه علی اصغر فانی وزیر پیشین آموزش و پرورش ضمن 
قدردانی از تلاش های صمیمانه وی در سه سال گذشته نوشت: ترمیم کابینه در حوزه 
فرهنگی و اجتماعی برای تحقق اهداف بلند نظام اسلامی و خدمت شایسته تر به مردم با 

توانی بیشتر و سرعتی افزون تر در همین مسیر خواهد بود. 
بی شک همکاری جمع عظیم معلمان و فرهنگیان عزیز کشور، سرمایه اصلی دولت 

در این راه است. 
رییس جمهوری در نامه جداگانه دیگری در پاسخ به نامه محمود گودرزی وزیر پیشین 
ورزش و جوانان نوشت: خداوند بزرگ را شاکرم که علیرغم مشکلات و محدودیت های 
فراوان در سه سال گذشته، پیروزی های فراوان در عرصه های مختلف بین المللی از جمله 
میدان های ورزشی را نصیب ملت ایران کرده است. تلاش ها و برنامه ریزی های جنابعالی 
و همکارانتان در تحقق سیاست های دولت در وزارت ورزش و جوانان و کوشش های 

افتخارآفرین ورزشکاران غیورمان در این دوره، شایسته تقدیر و سپاسگزاری است. 
به گزارش ایرنا، رییس جمهوری ضمن موافقت با آمادگی سه وزیر گفته شده برای 
ترمیم کابینه، روز چهارشنبه 28 مهرماه در احکام جداگانه ای سرپرست های سه وزارتخانه 

آموزش و پرورش، فرهنگ و ارشاد اسلامی، ورزش و جوانان را منصوب کرد.
براساس این احکام سیدمحمد بطحایی به عنوان سرپرست وزارت آموزش و پرورش، 
سید عباس صالحی به عنوان سرپرست وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و سید نصرالله 

سجادی به عنوان سرپرست وزارت ورزش و جوانان منصوب شدند.

غلامحسین کرباسچی :

با تغییر آرایش کابینه 
فشارها بر دولت کاهش می یابد

دبیرکل حزب کارگزاران گفت: هدف دولت از تغییر آرایش کابینه اداره بهتر کشور است. 
غلامحسین کرباسچی در ارزیابی خود از استعفای علی جنتی وزیر ارشاد و در پاسخ 
به این سوال که آیا استعفای جنتی می تواند فشارهایی که از سوی این اتاق فکر یه دولت 
وارد می شود را کاهش دهد؟  اظهارداشت: احتمالا با این اقدام، طی ماه های آینده فشارها 

بر دولت کاهش می یابد.
وی تصریح کرد: اتاق فکرهایی که علیه دولت فعالیت می کنند، اغلب از سوژه های 
خاصی علیه دولت استفاده می کنند. به طور مثال آقایان علما و اقشار مذهبی با برنامه های 
خاصی چون برگزاری کنسرت ها در قم یا مشهد ابراز مخالفت می کنند و تغییرات اخیر در 
کابینه می تواند تا حدی این سوژه ها را تقلیل دهد و حضور افراد جدید می تواند تا حدی از 

بروز مخالفت ها بکاهد.
این چهره سیاسی اصلاح طلب درباره انتقادهایی که به ضعف تیم اطلاع رسانی دولت در 
مقابله با این کارشکنی ها و اقدامات منفی وارد می شود، گفت: ممکن است ضعف دولت در 
این زمینه هم در ایجاد این فضا دخیل باشد اما باید توجه داشت که دولت تمام هم و غم 

خود را بر مسائل کلان کشور گذاشته است.
وی افزود: گردانندگان این اتاق فکرها مسئولیت خاص و مشخصی ندارند و صرفا بر 
تبلیغات منفی علیه دولت متمرکز هستند. به علاوه بخشی از نیروهای رقیب که در نهادهای 
وابسته به حاکمیت فعالیت و یا دسترسی دارند، از امکانات موجود علیه دولت استفاده 
می کنند. دولت نمی تواند برنامه های اساسی و کلان کشور را رها کند و به خنثی سازی این 

منفی کاری ها بپردازد.
کرباسچی در بخش دیگری از گفت وگو، درباره تغییر سه گانه در آرایش کابینه گفت: 
قطعا هدف دولت از این اقدام افزایش آرا در انتخابات پیش رو نبوده و هدف اصلی دولت 

اداره بهتر کشور و کاهش موانع پیش رو است.
وی ادامه داد: نکته قابل توجه دیگر آن است که دولت یازدهم اهل لجبازی با رقبای خود 
نیست. در حالی که در دوره گذشته ریاست جمهوری شاهد آن بودیم که بعد از استیضاح و 
عدم رأی اعتماد مجلس وقت به وزیر مربوطه، رئیس جمهوری سابق اقدام به انحلال وزارت 
راه و ترابری و ادغام دو وزرات خانه مسکن و راه و ترابری کرد که این خود امروز به معضلی 

برای دولت بدل شده است و چه بسا دولت ناگزیر به تفکیک مجدد آن ها شود.
دبیرکل کارگزاران در پایان گفت: این اقدام و عملکرد دولت نشان می دهد، به اظهارات و 
نظرات رقبای خود توجه می کند، هرچند با هیجان همراه باشد. من نیز بر این باورم که بهتر 
است دولت از موضع اعتدال و دلسوزی برای اداره کشور عمل کند چراکه اداره کشور یک 
مسأله شخصی نیست و این حرکت از سوی دولت می تواند الگوی عملی برای دولت های 
آتی و دیگر مسئولان نظام باشد تا دیگران بدانند هدف این دولت حل مشکلات مردم است 

نه لجبازی با رقبا که اصلا صحیح هم به نظر نمی رسد.

عضو فراکسیون امید :

بجای تقابل از طریق تریبون ها با هم گفتگو کنیم
عضو فراکسیون امید در مجلس شورای اسلامی هدف از طرح »گفت وگوی ملی« را 
کمک به حل مشکلات مردم و تعالی نظام عنوان کرد و گفت: گفت وگو چاره دردهای مزمن 

فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و سیاسی ایران است.
حجت الاسلام احمد مازنی در گفت وگو با ایلنا، با تاکید بر این که تعارضات و اختلاف های 
حاکم بر فضای سیاسی کشور مهمترین مشکل کشور است، اعلام کرد: فضای سیاسی 
کشور به گونه ای است که گویی چنان تقسیم کار شده که برخی مقام ها و نهادها کار 
می کنند و گروهی نیز با رفتار شبه اپوزیسیون صرفاً مشغول انتقادهای مغرضانه و حتی 

تخریب دولت هستند و این رویه منجر به ایجاد حس یاس و ناامیدی در جامعه می شود.
او بر اهمیت گفت وگو و مذاکره برای خروج از مشکلات سیاسی کشور تاکید کرد و گفت: 
برای ایجاد یکپارچگی و هماهنگی در حاکمیت و دستیابی به منافع ملی و کارآمدی بیشتر 
نظام جمهوری اسلامی ایران و همچنین به منظور مقابله جدی با فساد سازمان یافته، فقر، 
فاصله شدید طبقاتی، بحران لجام گسیخته بیکاری، محیط زیست، قاچاق کالا، معضلات 
فرهنگی و آسیب های اجتماعی، تنش های موجود در روابط با قدرت های بین المللی و 
منطقه ای، هماهنگی و همدلی میان اقوام و مذاهب ایرانی در جهت انسجام ملی، هم افزایی 
بین حوزه های مختلف سرمایه انسانی و اجتماعی، پیشگیری از مخالفت های مدنی جوانان 

و نوجوانان نیاز به گفتگو داریم.
عضو فراکسیون امید در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: گفت وگو چاره دردهای 
مزمن فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و سیاسی ایران است، بنابراین از آنجا که مجلس شورای 
اسلامی مظهر حاکمیت ملی و محل حضور نمایندگان جناح های مختلف، اقوام و مذاهب 
گوناگون است، باید طرح »گفت وگوی ملی« در پارلمان را کلید بزنیم و از مجلس به سایر 

بخش های جامعه تسری دهیم و بجای تقابل از طریق تریبون ها با هم گفتگو کنیم.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس دهم، مبانی طرح »گفت وگوی ملی« را قانون اساسی، 
اندیشه امام راحل و سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری دانست و با بیان این که 
درصورت موافقت هیأت رییسه مجلس، پیش نویس این طرح را تقدیم مجلس خواهد کرد، 
اعلام کرد: هدف از این طرح شناسایی موارد اختلاف و اشتراک نظر در نحوه اداره کشور از 
دیدگاه نحله های مختلف سیاسی، اجتماعی و کمک به حل مشکلات مردم و پیشرفت و 

تعالی نظام جمهوری اسلامی ایران است.
مازنی همچنین با اشاره به ابلاغ سیاست های کلی انتخابات ازسوی مقام معظم رهبری، 
از دولت و رییس جمهور درخواست کرد که هرچه سریع تر لایحه نظام جامع انتخاباتی را 
در چارچوب این سیاست ها و بر اساس اصل انتفاع همگانی و پرهیز از تفسیرهای ناصواب 
تقدیم مجلس کند تا بتوانیم با همراهی و همکاری نهادهای ذی ربط نظام معیوب انتخابات 

کشور را اصلاح کنیم.

وزیر کشور: 

وحدت بهترین سلاح 
برای مقابله با دشمن است

 وزیر کشور گفت: وحدت بهترین سلاح برای مقابله با دشمنان است که همواره پیامبر 
اکرم )ص( نیز بر آن تاکید داشته اند.

عبدالرضا رحمانی فضلی صبح روز پنج شنبه در مراسم هفتمین  سالگرد شهدای وحدت 
و چهارمین یادواره شهید حبیب لک زایی که با حضور جمعی از مسؤولان کشوری و 
استانی، خانواده شهدای وحدت و اقشار مختلف مردم، در حسینیه شهیدان میرحسینی 
تیپ مخصوص 110 سلمان فارسی در زاهدان برگزار شد، گفت: شهید شوشتری یکی از 
چهره های برجسته و گرانقدر کشور بودند و تفکر و اندیشه آنها در مسیر فرمایشات مقام 
معظم رهبری بود. وی گفت: شهید شوشتری برای نزدیک کردن دل ها به هم همیشه 
تلاش می کردند و شهادت واقعا لایق ایشان بود. وزیر کشور ادامه داد: نیروهای مردمی، 
خانواده شهدا، سران طوایف، مسئولان در این جلسه دور هم جمع شده ایم تا این خاطره ها 
را مرور کرده و با هم پیوند ببندیم که را همان را ادامه خواهیم داد. رحمانی فضلی گفت: ما 
شهدا را برای خودمان باید شاخص دانسته و در مسیر تفکر و اندیشه آن ها حرکت کنیم 
زیرا شهدا خداوند را می دیدند. وی گفت: آنها بهترین الگو برای ما هستند و مسیر سعادت 

و کمال را به ما نشان می دهند.

سرمقاله

سخنگوی دولت پذیرش استعفای 
و  ورزش  پرورش،  و  آموزش  وزیران 
جوانان و ارشاد اسلامی از سوی رئیس 
جمهوری را تصمیمی کارشناسی و بر 
اساس نگاه جمعی دولت اعلام کرد و 
گفت: فعلا هیچ تغییر دیگری در دستور 

کار دولت نیست.
محمدباقر نوبخت در برنامه »تیتر 
و  تغییر  سیما  خبر  شبکه  امشب« 
تحول در سطح وزیران فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، آموزش و پرورش و ورزش و 
جوانان را با هدف رشد و توسعه و ارتقاء 
بهره وری این سه وزارتخانه بیان کرد و 
افزود: دولت یازدهم در برابر مجلس و 

مطالبات مردم مسئول است.
او ادامه داد: این بازآرایی در سطح 
وزیران به منظور تسریع در پاسخگویی 

اقشار مختلفی  نیازهای روز جامعه در  مطالبات مردم و 
همچون جوانان، فرهنگیان، بازنشستگان و سطح فرهنگی 
جامعه انجام شده است. نوبخت افزود: برای جوابگویی به 
مطالبات مردم از دولت یازدهم و همچنین ارتقاء  بهره وری 
در این سه وزارتخانه نیازمند نیروهای تازه نفس تر و جوان 
تر هستیم که البته این تغییر از ارزش های وزرای پیشین 
نمی کاهد.  سخنگوی دولت گفت: تمام تلاش دولت این 

است که رضایت مردم را بیشتر و شفاف تر به دست آورد.
نوبخت مبنای تحولات در مدیریت عالی وزارتخانه های 
یاد شده را مغایر با فکر عوامانه برخی عنوان کرد و افزود: 
ساکت کردن منتقدان و مخالفان هدف رئیس جمهوری 
نبوده است زیرا ما منتقدان دولت یازدهم را به رسمیت 

می شناسیم و برای رشد و اصلاح خود به آنان نیازمندیم.
وی ادامه داد: دولت یازدهم در حرکتی جمعی به جمع 
بندی فعلی دست یافت و اقدام به تغییر وزیران فرهنگ و 

ارشاد اسلامی، ورزش و جوانان و آموزش و پرورش کرد.
نوبخت ابراز امیدواری کرد در آینده نزدیک رضایت مندی 
بیشتری در ذهن مردم پدیدار شود و رشد و توسعه بهتر و به 

روزتری در عرصه های فرهنگی و ورزشی ایجاد شود.
وی گفت: تحلیل ما برای تغییر وزیران یاد شده بر این 
نبوده که آنان ضعف هایی داشته اند بلکه ما به اثربخشی 
بیشتر و تقویت اهرم های بالا بر سطح بهره وری اندیشیده ایم.

نوبخت ادامه داد: این تحول، نوعی نگاه فردی نبوده و 
تلاش دولت بر این است که همه آنچه که در سه سال 
گذشته حاصل شده مبنایی باشد برای آنچه می تواند به رشد 
و توسعه کشور در سال های پیش رو بیانجامد به این منظور 
دولت یازدهم برای پاسخگویی به مطالبات فرهنگی و ورزشی 

مردم و جوانان را مورد توجه قرار داده است.
سوی  از  تغییرات  این  کرد:  تأکید  دولت  سخنگوی 
رئیس جمهوری بر مبنای مؤلفه های گوناگون بوده و تصمیم 
تک بعدی صورت نگرفته است،  این تغییرات از شایستگی 

های افراد مورد تغییر نخواهد کاست.
وزارت  تأثیرات  از  نوبخت همچنین 
خانواده ها  همه  بر  پرورش  و  آموزش 
روا  افزود:  و  فرهنگی گفت  و همکاران 
نیست فردی که دو بار مورد استیضاح 
قرار گرفته برای بار سوم زیر سؤال رود، 
آقای فانی فردی با تجربه و خبره است و 
برای رشد و ارتقاء سطح علمی و آموزشی 
جامعه و همچنین پاسخگویی به مطالبات 
خانواده ها و همکاران فرهنگی صلاح دیده 
شده فردی دیگر جایگزین ایشان شود و 
آقای فانی در جای دیگری از دولت به ارائه 

خدمات علمی بپردازند.
وی گفت: افراد جایگزین این سه وزیر 
در حداقل زمان معرفی خواهند شد و اگر 
تصمیم دیگری هم اتخاذ شود به رسانه ها 

اعلام می شود.
نوبخت افزود: هم اکنون رئیس جمهوری تصمیمی برای 
تغییر و تحول دیگری ندارد و همه تلاش و همت دولت 
یازدهم برای رصد و نظارت بر دستگاه های ذی ربط خواهد 
بود. بدون شک اگر تغییری شکل گرفته که البته هزینه 
بسیاری هم خواهد داشت رئیس جمهوری سود و منفعت این 

تغییر را بیشتر از هزینه دیده است.
نوبخت گفت: برای همسان سازی و ارتقاء  سطح معیشت 
بازنشستگان و فرهنگیان، بهبود وضعیت درآمدی و توان 
خرید آنان در برنامه ششم توسعه، تدابیری اندیشیده شده 

است که اجرایی خواهد شد.
معیشت  سطح  ارتقاء  توضیح  در  دولت  سخنگوی 
افزایش حقوق کارمندان این حوزه از یک  فرهنگیان به 
میلیون و 200 هزار تومان به دو میلیون و صد هزار ریال 
اشاره کرد و افزود: کاملاً  واقفیم که این افزایش کافی نیست و 

در پی آنیم که این شرایط بهتر شود.

سخنگوی دولت:

هیچ تغییر دیگری در دستور کار دولت نیست
اخبــار

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین گفت: وی: دوران 
دولت نهم و دهم دوران خوبی برای اصولگرا ها نبود. ما 
امیدواریم بتوانیم از ظرفیت دولت های نهم و دهم در جناح 
اصولگرایی استفاده کنیم اما متاسفانه خیلی اختلافات به 

وجود آمد که خیلی از آن ها تقصیر دولت بود.
محمدرضا باهنر در برنامه تلویزیونی دست خط درباره 
نقاط ضعف و قوت دولت یازدهم اظهار کرد:   آقای روحانی 
و دولتش نقاط مثبت خوبی دارند و نقاطی هم دارند که 
می توان نقد کرد. عموم وزرای این دولت مجرب هستند؛ 
معنی حکومت کردن را می فهمند و تدابیر خوبی دارند. 
البته من زمانی به آقای نوبخت گفتم دولت یازدهم یک 
حسن دارد و آن این است که در اقتصاد 10 سرتیپ دارد 
و نقطه منفی اش این است که یک سرلشکر ندارد تا همه 
را جمع کند. او ادامه داد:   از زمان رئیس دولت اصلاحات 
همواره به دولت ها گفته ام که در اقتصاد کلان 3 نفر یعنی 
وزیر اقتصاد، رییس بانک مرکزی و رییس سازمان برنامه 
باید با هم هماهنگ باشند وگرنه کار پیش نمی رود و فکر 
می کنم که این هماهنگی وجود ندارد. البته دولت یازدهم 
از طرفی همه توان خود را در برجام به کار برد و بیش از 
این نتوانست. نقدی هم که به دولت وارد است که همه 

تخم مرغ های خود را در سبد برجام گذاشت. 
باهنر در پاسخ به این سوال که آیا فکر می کند روحانی 
رییس جمهور دو دوره ای باشد، بیان کرد: عرف تا به حال 
این بوده که معمولا روسای جمهور دو دوره ای هستند اما 
آقای روحانی تا بهمن و اسفند باید 2 - 3 کار جدی کند که 
عبور از رکود و حل مشکل بیکاری از جمله آنهاست. البته 
نمی گویم رکود تا آخر سال تمام شود یا همه بیکاران سر 
کار بروند اما همین که مردم حس کنند مشکلات اقتصادی 

در حال حل شدن است، کمک خواهد کرد.

قطعا کاندیدای ریاست جمهوری نخواهم شد
کاندیدای  قطعا   9۶ انتخابات  در  اینکه  بیان  با  او 
برای  کرد:  تصریح  شد،  نخواهد  ریاست جمهوری 
ریاست جمهوری اگر قرار است رقابتی باشد، تعدد کاندیدا ها 
خیر و برکتی ندارد. بحمدالله در کشور به اندازه کافی 

داوطلب داریم تا جایی که می توانیم داوطلب صادر کنیم. 
در جبهه اصولگرایی برای انتخاب کاندیدای مورد نظر در 
حال بررسی 20 تا 30 نفر هستیم اما هنوز به اسم آخری 
که می خواهیم نرسیدیم. البته قحط الرجال نداریم و رقابت 
در انتخابات جدی خواهد بود اما رقابت دوقطبی خشن 

خوب نیست.

آقای ناطق فعلا حال و حوصله
 کار میدانی سیاسی ندارد

نایب رییس پیشین مجلس در پاسخ به این سوال که 
چرا ناطق نوری فعالیت های سیاسی خود را کم کرده است، 
یادآور شد: آقای ناطق فعلا حال و حوصله کار میدانی 
سیاسی ندارد. ما هم زیاد سراغش می رویم؛ چرا که ایشان 
از ظرفیت های اصولگرایی است ولی می گوید فعلا احساس 
تکلیفی نمی کند. وی همچنین درباره کنار کشیدن ناطق 
از جامعه روحانیت مبارز خاطرنشان کرد: دوران دولت 
نهم و دهم دوران خوبی برای اصولگرا ها نبود. ما امیدواریم 
بتوانیم از ظرفیت دولت های نهم و دهم در جناح اصولگرایی 
استفاده کنیم اما متاسفانه خیلی اختلافات به وجود آمد که 
خیلی از آن ها تقصیر دولت بود. وقتی کسی در تلویزیون به 
شخصی اتهاماتی می زند، این خیلی کار سنگینی است؛ چرا 

که آبروی مومن از حرمت کعبه بالا تر است.

حاج قاسم از سرمایه های بزرگ کشور است
سردار  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  همچنین  باهنر 
سلیمانی تاکید کرد: حاج قاسم از سرمایه های بزرگ کشور 
شده و جزء بقیه السیف دفاع مقدس است. شاید هیچ روزی 
نبوده که از خانه بیرون برود و امید داشته باشد که شب 
بازمی گردد و به قول معروف در بیابان ها به دنبال شهادت 

می گردد. 
وی با اشاره به صحبت های مطرح شده درباره احتمال 
کاندیداتوری قاسم سلیمانی و بیانیه ای که او در رد این 
ادعا صادر کرد، گفت: وقتی این صحبت ها مطرح شد، 
من استرس گرفته بودم و فکر می کردم یا این حرف ها 
بسیار خام است یا یک توطئه است. حاج قاسم آدم بسیار 

بیانیه ای هم که صادر کرد که قصد  باتدبیری است و 
کاندیداتوری در ریاست جمهوری را ندارد، نشان ژرف نگری 

خیلی خوب ایشان بود.

اگر برجام را امضا نکرده بودیم به ضرر منافع ملی بود 
مشاور رییس مجلس شورای اسلامی در ادامه درباره 
عملکرد مجلس نهم در مساله برجام اظهار کرد:   وقتی 
حضرت آقا فرمودند سیاست راهبردی ما نرمش قهرمانانه 
است حس من این بود که باید برجام را جلو ببریم. الان هم 
می گویم اگر برجام را امضا نکرده بودیم قطعا به ضرر منافع 
ملی ما بود اما این  گونه هم نیست که بگوییم برجام همه 
منافع ما را تامین می کند. برگشت به شرایط قبل از برجام 
همیشه روی میز است و وقتی حس کنیم این بازی برد - 
برد در حال تبدیل شدن به برد - باخت است، می توانیم به 

آن شرایط بازگردیم.

شجاعت علی مطهری زیاد است
وی همچنین درباره علی مطهری تصریح کرد: آقای 
مطهری در بعضی جا ها شجاعت خوبی دارد اما بعضی 
از حرف هایش نادر است. بعضی از حرف هایی که آقای 
مطهری را می زند را اگر من بخواهم بزنم چند ماه مشورت 
و فکر می کنم اما شجاعت ایشان زیاد است و این حرف ها 
را می گوید. نایب رییس پیشین مجلس در بخش دیگری 
از صحبت های خود عنوان کرد: معتقدم کشور را با یک 
مجلس نمی توان اداره کرد و ما باید دو مجلسی بشویم. 
طبیعی است در مجلس دغدغه نمایندگان، منطقه و 
حوزه انتخابیه شان باشد و اولویت دومشان منافع ملی و 
بعضی وقت ها این ها با هم تضاد پیدا می کنند به همین 
دلیل معتقدم باید دو مجلسی باشیم. وی در پاسخ به این 
سوال که چرا هنوز بعد از 3۶ سال برخی مناطق محروم 
در کشور وجود دارد، بیان کرد: متاسفانه اعتدالی که باید 
در کل کشور به وجود می آمد، نیامده، البته در بعضی نقاط 
بلایای طبیعی باعث این اتفاقات شده اما در کل این نقد 
به ما مسئولین وارد است که بعد از 3۶ سال چگونه هنوز 

بعضی جا ها در کشور محروم هستند.

محمدرضا باهنر:

دوران احمدی نژاد برای اصولگرا ها خوب نبود

تولیت آستان مقدس امام خمینی )ره( 
گفت: کسی که بر سر مردم کلاه می گذارد 
ممکن است در کوتاه مدت منافعی را کسب 

کند اما در بلند مدت ضرر خواهد کرد.
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار 
ملی  سازمان  مدیران  و  معاونان  رئیس، 
استاندارد، با اشاره به »تأمین امنیت« به 
عنوان اولین وظیفه حکومت ها از دیرباز 
را  امنیت  اگر مفهوم  اظهار کرد:  تاکنون، 
توسعه دهیم و یکی از اقسام آن را »امنیت 
از  استاندارد  ملی  سازمان  بدانیم،  روانی« 
جمله نهادهایی است که با این وظیفه اولیه 

حکومت ارتباط مستقیم دارد.
در  »اعتماد«  عنصر  بر  تأکید  با  وی 
جوامع گذشته، یادآور شد: امروز بزرگترین 
توسط  کالا  کیفیت  افزایش  برای  عامل 
تولیدکنندگان این است که احساس کنند 

در صورت کاستن از کیفیت، بازار مصرف 
خود را از دست خواهند داد، چرا که امروز 
با گسترش جوامع انسانی شناخت متقابل 
میان تولیدکننده و مصرف کننده از بین 
رفته است و اگر نهادی وجود نداشته باشد 
که به کیفیت، کمیّت و سلامت کالا نظارت 
نکند، امنیت روانی جامعه مصرف کننده از 
بین می رود. سید حسن خمینی گفت: از 
سرمایه های مهم سازمان ملی استاندارد 
اعتماد مردم به علامت استاندارد و نظارت 

سازمان ملی استاندارد است.
وی با بیان اینکه اگر مردم احساس کنند 
کسی از ناآگاهی آنها سوء استفاده می کنند 
امنیت روانی شان از بین می رود، تصریح 
کرد: احساس »نادان فرض شدن« از کم 
فروشی هم بدتر است و نه تنها امنیت روانی 
جامعه را از میان می برد بلکه زمینه ساز بزه 

در جامعه می شود؛ اما اگر وجود نظارت، در 
جامعه احساس شود اغلب افراد از تخلف 

خودداری می کنند.
یادگار امام ادامه داد: اگر در جامعه کسی 
احساس کند که از طریق کلاه گذاشتن 
بر سر مردم، کم فروشی و... می تواند امرار 
معاش کند سایرین هم به خود اجازه این 
کار را خواهند داد و لذا نقش سازمان ملی 
استاندارد در دنیای مدرن تأثیر زیادی در 

امنیت روانی مردم خواهد داشت.
»نشاط«  »شادی«،  بر  تأکید  با  وی 
به  خطاب  جامعه،  در  خوب«  »زندگی  و 
حاضران در جلسه اظهار کرد: امکانات میان 
انسان ها به طور یکسان توزیع نشده است 
اما شادی انسان ها در گرو نوع نگاه آنان به 
زندگی است و برخورداری از زندگی خوب 
در حوزه تولید و مصرف جامعه، بستگی به 

زحمات شما در سازمان ملی استاندارد دارد.
سید حسن خمینی در ادامه سخنان 
توسعه  و  بازتعریف  بر  تأکید  با  خود 
استانداردها، گفت: کسی که بر سر مردم 
کلاه می گذارد ممکن است در کوتاه مدت 
منافعی را کسب کند اما در بلند مدت ضرر 
خواهد کرد و جمله »همیشه حق با مشتری 
است« مبتنی بر همین منطق است، زیرا در 
صورت احترام به مشتری و مصرف کننده، 
تولید کنندگان علاوه بر بالابردن درآمد ملی، 
در بلند مدت درآمد شخصی بیشتری را نیز 

پیدا خواهند کرد.
وی با تأکید بر توجه به صادرات و تأثیر 
آن بر افزایش تولید ملی، تأکید کرد: توجه 
به صادرات دلسوزی برای تولید کنندگان 
داخلی هم هست و رونق صادرات در زندگی 

تک تک آنان و کارگران موثر خواهد بود. 

حزب  مرکزی  شورای  رئیس  نائب   
مؤتلفه اسلامی گفت: تاکنون با شخصی 
برای کاندیداتوری در انتخابات وارد مذاکره 

رسمی نشده ایم.
اسدالله بادامچیان با اشاره به مذاکرات 
معرض  در  افراد  با  متبوعش  حزب 
ریاست  انتخابات  برای  کاندیداتوری 
جمهوری 9۶، گفت: حزب موتلفه اسلامی 

برای تعیین کاندیدای اختصاصی خود به 
طور رسمی با فردی در این زمینه مذاکره 
نداشته اما به صورت غیرمستقیم و شفاهی 
صحبت ها و مذاکرات گوناگونی را انجام داده 
است. وی افزود: این مذاکرات برای این است 
که ببینیم چه کسانی آمادگی کاندیداتوری 
در انتخابات ریاست جمهوری را دارند و به 
چه دلیلی خود را واجد شرایط نامزدی در 

انتخابات می دانند. بادامچیان تاکید کرد: این 
مذاکرات تا زمانی که ما نامزد حزب موتلفه 
اسلامی را اعلام کنیم ادامه خواهد داشت. 
وی تصریح کرد: پس از تعیین کاندیدای 
حزب موتلفه اسلامی، با دیگر اصولگرایان در 
معرض کاندیداتوری برای انتخابات ریاست 
جمهوری مذاکراتی خواهیم داشت مبنی بر 
اینکه آیا شما با توجه به شرایط، ضوابط و 

ارزش های اسلامی خودتان را ارجح، افضل 
و اصلح از نامزد موتلفه اسلامی می دانید یا 
خیر. وی یادآور شد: اگر دیگر کاندیداهای 
نامزد  نتیجه رسیدند که  این  به  اصولگرا 
موتلفه اسلامی با توجه به سوابق و تجربیات 
یک حزب نیم قرنی رجحان ویژه ای را دارد، 
از آن ها خواهش می کنیم که به نفع او کنار 

بروند و برای حمایت از او فعال بشوند.

آیت الله سید حسن خمینی:

احساس »نادان فرض شدن« زمینه ساز بزه در جامعه می شود

اسدالله بادامچیان:

نامزد انتخاباتی ما اصلح بود، اصولگرایان به نفع او کنار بروند

معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: 
وقتی یک اتاق فکر و جریان رسانه ای برای 
چوب لای چرخ دولت گذاشتن و تضعیف 
برجام تشکیل می شود، این تضعیف حقوق 

مردم است نه دولت.
انصاری که روز  حجت الاسلام مجید 
پنجشنبه در اولین همایش ملی مدیران 
سالن  در  اسلامی  آزاد  دانشگاه  حقوقی 
مطهری سازمان مرکزی این دانشگاه سخن 
می گفت، اظهار کرد: اگر افرادی تصمیم می 
گیرند در یک رسانه اتاق فکر تشکیل دهند 
و برجام را در گام و فکر مردم به زهر تبدیل 
کنند و کارهای خوب دولت را بپوشانند که 
دیده نشود، این فقط تضییع حقوق رئیس 
حقوق  اینها  نیست؛  دولت  و  جمهوری 
اساسی مردم را ضایع می کنند. وی افزود: 
امیرمومنان )ع( رعایت حقوق مردم را مقدم 

بر رعایت حقوق خدا دانسته و تاکید داشتند 
که شفاعت برای حق الله ممکن است ولی 
برای حق مردم و حق الناس شفاعتی در 
کار نیست. انصاری عنوان کرد: امروز توبه در 
فضای مجازی رسانه ای هم غیرممکن شده 
و وقتی کسی مطلب سوء، با بار حقوقی در 
فضای مجازی منتشر می کند، به سرعت تا 
آن سوی دنیا می رود و جبران حقوقی هم 
وزن آن، حتی با برخورد قانونی بسیار دشوار 

و ناممکن است.
معاون حقوقی رئیس جمهوری عنوان 
کرد: حل برجام )برنامه جامع اقدام مشترک 
حل  غرب(  و  ایران  ای  هسته  توافق  در 
مهمترین چالش حقوقی قرن بود که بین 
ایران و کشورهای دیگر در جریان بود که 
متاسفانه به دستاوردهای حقوقی آن اشاره 

ای نمی شود. 

وی اضافه کرد: برجام، پیروزی منطقی 
حقوقی جمهوری اسلامی ایران بر منطق 
حقوقی قدرت های جهانی بود و آثار حقوقی 
آن، باید به عنوان یک کلاس درس جدید در 
بررسی و استیفای حقوق ملت های جهان 

مورد توجه قرار گیرد. 
حجت الاسلام انصاری گفت: برای این 
که کشور ما واقعا اسلامی باشد و انقلاب به 
ثمر بنشیند، چاره ای نداریم جز اینکه به 
حقوق بشر و حقوق شهروندی بر اساس 
پایبند  قانون اساسی  آمیزه های اسلام و 

باشیم و با هنجارشکنان برخورد کنیم.
انصاری تاکید کرد: در آسیب شناسی 
جامعه از نظر جرم و جنایت و ناهنجاری 
های حقوقی به این نتیجه رسیده ایم که 
کثرت پرونده ها و جرایم به دلیل آشنا نبودن 
جامعه با احکام حقوقی است. وی افزود: ما 

در نظام آموزشی خود نیز، از مقطع پیش 
دبستانی تا دانشگاه و حتی آموزش های 
عمومی و صداوسیما، اهتمام لازم به آموزش 
حقوقی مربوط به روابط اشخاص با یکدیگر 
و جامعه و حقوق متقابل حاکمیت و مردم 
کمتر پرداخته ایم. عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تصریح کرد: تحقیقات نشان 
داده، بسیاری از پرونده سازی های معمولی 
که منتج به جرم و های سنگین شده ناشی 
از جهل به قانون بوده است که البته جهل 
به قانون رافع مسئولیت فرد نیست اما نباید 
براساس این مساله در معرفی قانون به افراد 
کوتاهی کنیم، دانشگاه آزاد به کمک سازمان 
زندان ها و دادگستری بررسی کند که چند 
درصد افرادی که در زندان افتاده اند، بر اثر 
ناآگاهی از قانون یا نداشتن وکیل قانونی 

زندانی شده اند.

معاون حقوقی رئیس جمهوری:

تضعیف برجام، تضییع حقوق مردم است نه دولت

متین مسلم

یادداشت )1(

خبــر

رضا حسین پور



3 اقتصادی

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

رکورد خرید گندم شکسته شد
معاون وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد که امسال با خرید 1۴ میلیون تن گندم در کشور 

رکورد خرید گندم شکسته شد.
علی قنبری در مراسم تودیع و معارفه مدیرکل غلات استان قزوین ٬ تصریح کرد: امسال در 
بخش خرید گندم کار بی بدیلی صورت گرفت و توانستیم با خرید بیش از 11 میلیون تن  
گندم٬ رکورد تاریخ ایران را بشکنیم. وی افزود: در سال جاری 1۴ میلیون تن گندم تولید شد 
که با پرداخت 1۴ هزار و ۷00 میلیارد تومان توانستیم 11 میلیون تن آن را خریداری کنیم 
که بزرگترین پروژه ملی را رقم زدیم. معاون وزیر جهاد کشاورزی اظهار کرد: علی رغم وجود 
مشکلات و مسائل مختلف ما تاکنون توانسته ایم 11هزار و  ۷00 میلیارد تومان از مبلغ را 
پرداخت کنیم٬ همچنین سه هزار میلیارد تومان باقی مانده نیز از طریق فروش اوراق مرابحه 
اسلامی تا هفته آینده پرداخت می شود. وی خاطرنشان کرد: کشاورزان محصولات خود را به 
دولت فروخته اند و دولت موظف  است این مبلغ را پرداخت کند٬ با وجود مشکلاتی که در 
زمینه درآمدهای دولت و کاهش قیمت نفت وجود داشت٬ دولت بخش عمده ی این مبلغ را 
پرداخت کرد که در استان قزوین با سفر هیئت دولت کاملًا در این بخش تسویه شد. قنبری 
با اشاره به اینکه وزارت کشاورزی تحولی در رشد اقتصادی کشور داشته است تأکید کرد: اگر 
بخش کشاورزی نبود رشد اقتصادی بخش صنعت و خدمات منفی می شد، اما با وجود بخش 

کشاورزی این رشد مثبت شد و پنج درصد رشد اقتصادی تحقق پیدا کرد.
وی اظهار کرد: در بخش کالاهای اساسی٬تأمین٬ ذخیره٬توزیع و فروش نیز یک حرکت بی 
نظیری در سال جاری انجام شد که در رأس  آن خودکفا شدن در زمینه  تولید گندم است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: در حال حاضر حدود 13 میلیون تن ذخیره گندم 
در کشور داریم٬ این در حالی است که مصرف سالانه خبازی ها در کشور پنج میلیون تن و 2 
میلیون تن نیز مصرف در صنایع مختلف است که با این وجود 3 میلیون تن ذخیره گندم باقی 
خواهد ماند که آمادگی صادرات آن را داریم. وی یادآور شد: یک حرکت اساسی و تاریخی در 
زمینه تولید گندم در کشور ایجاد شده است در این میان بخش خصوصی در زمینه صادرات 
و ذخیره سازی این مقدار گندم می تواند کمک کند٬ ما نباید تنها به دست دولت چشم بدوزیم 
بلکه باید به  بخش خصوصی کمک شود. قنبری تأکید کرد: خرید تضمینی دانه های روغنی 
یکی دیگر از کارهای بزرگ انجام شده در سال جاری بود٬ به طوری که حدود ۶۶ هزار تن 
دانه های روغنی خریداری و پول آن طی یک هفته به کشاورزان پرداخت شد که آثار مثبتی 
دربرداشت. وی خاطرنشان کرد این کار باعث شد که کشت ما سه برابر افزایش پیدا کند٬  ما  
در زمینه خودکفایی روغن راه طولانی در پیش داریم ٬ هم اکنون 93 درصد وابستگی در این 
بخش وجود دارد. معاون وزیر جهاد کشاورزی افزود: وزارت جهاد کشاورزی برنامه ریزی انجام 
داده است تا به ۷0درصد خودکفایی در زمینه روغن برسیم که با پیشرفت علم و تکنولوژی 

این امر به سرعت محقق می شود.
قیمت شکر کاهش می یابد

 وی با اشاره به اهمیت موضوع شکر در کشور خاطرنشان کرد: در کشور سالانه حدود 2/2 
میلیون تومان شکر مصرف می شود٬ تولید شکر در کشور نیز ارتقا پیدا کرده و به یک میلیون 
و ۶00 هزار تن رسیده است و می توانیم به خودکفائی نزدیک شویم. قنبری تأکید کرد: در 
سال جاری به علت عدم همکاری بخش خصوصی و واردات شکر با نوسانات قیمت در این 
بخش روبرو شدیم٬ اما توانستیم ظرف دو ماه٬ بیش از 300هزار تن شکر وارد کنیم؛ در حال 
حاضر قیمت شکر در بازار آزاد با قیمت شکر در بازار دولتی تقریباً یکسان است. وی تصریح 
کرد: قیمت شکر در عمده فروشی ها 2۵20 تومان است٬ این قیمت در خرده فروشی ها 2۷00 
تومان است که با تنظیم بازار و عرضه شکر این مبلغ نیز به 2۵20 تومان می رسد. معاون وزیر 
جهاد کشاورزی گفت: ما در عرضه شکر در حال حاضر هیچ مشکلی نداریم و به هر میزان 
که تقاضا وجود داشته باشد شکر عرضه می شود٬ در حال حاضر تقاضا کمتر از عرضه است. 

بنابراین در آینده شاهد پایین آمدن قیمت شکر  و تثبیت قیمت آن در کشور خواهیم بود.
وی با اشاره به تنظیم بازار برنج تصریح کرد: در حال حاضر در کشور سالانه 3 میلیون و 
100 هزار تن برنج مصرف  می شود که بیش از دو میلیون تن آن در کشور تولید  و بقیه وارد 

می شود٬ در حال حاضر ذخیره برنج در کشور وضعیت مناسبی دارد.
  قنبری اظهار کرد: قیمت برنج داخلی به خاطر هزینه های آن افزایش پیدا کرده است، ما 
برای تنظیم بازار آمادگی داریم که برنج وارداتی را به بازار عرضه کنیم٬ تاکنون نیز برخی از 
برنج های وارداتی به ستاد  تنظیم بازار عرضه شده و همین امر  سبب تعدیل قیمت ها شده 
است.  وی خاطرنشان کرد: برنج به دلیل نیاز داشتن به حجم بالای آب بیشتر  در شهرهای 
شمالی تولید می شود که باید با شیوه های اصلاح بذر، کشت، داشت و برداشت و افزایش 
واحد سطح به خودکفایی در برنج برسیم.  معاون وزیر جهاد کشاورزی یادآور شد: کارخانجات 
آرد کشور ظرفیت مناسبی دارند، اما متاسفانه نیمی از این ظرفیت خالی است باید از طریق 

صادرات فراورده های گندم این ظرفیت را پر کنیم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

صادرات غیرنفتی امسال باید به 68 میلیارد دلار برسد 
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: صادرات غیرنفتی کشور 
شامل خدمات و کالاهای غیرنفتی امسال باید 10 میلیارد دلار 

افزایش پیدا کند و به ۶8 میلیارد دلار برسد. 
محمدرضا نعمت زاده اروز پنجشنبه در مراسم روز ملی 
والمسلمین حسن  الاسلام  حضور حجت  با  که  صادرات 
روحانی رییس جمهوری در سالن اجلاس سران برگزار شد، 
افزود: در برنامه ششم توسعه، برای صادرات غیرنفتی رشد 

1۵درصدی پیش بینی شده است.
وی ادامه داد: در صورتی که افزایش 10 میلیارد دلاری 
صادرات غیرنفتی محقق شود، رشد صادرات غیر نفتی امسال 

به 20 درصد خواهد رسید.
 نعمت زاده اضافه کرد: در شش ماه نخست امسال 28.۵ 

میلیارد دلار کالاهای غیرنفتی و خدمات صادر شده است.
وزیر صنعت افزود: در سال 13۵8، حدود ۶00 میلیون 
دلار صادرات غیرنفتی داشتیم که در آن زمان نسبت صادرات 
غیرنفتی به کل صادرات حدود چهار درصد بود، این رقم 

اکنون به ۷0 درصد ارتقا پیدا کرده است. 
وی با تاکید بر این که صادرات نباید مانع داشته باشد و 
در هیج کشوری برای صادرات مانع و محدودیت قائل نمی 
شوند، گفت: صادرات علاوه بر مسایل خارجی به دو عامل 
داخلی بستگی دارد؛ نخست مباحث مرتبط با دولت و قوای 
حاکمیت و دوم عواملی که به تولیدکنندگان و صادر کنندگان 

بر می گردد.
وی تصریح کرد: صادرات به عنوان یک بخش از تجارت 
الزام است؛  امروزه یک  بلکه  اختیار  تنها یک  نه  خارجی، 
کشورهایی که در دهه های گذشته پیشرفت کرده اند، فقط از 

مسیر صادرات به این موقعیت دست یافته اند.

** رشد شش درصدی صادرات در شش ماه نخست
قائم مقام وزیر صنعت و رییس سازمان توسعه تجارت نیز در 
این مراسم گفت: صادرات کشور در شش ماه نخست نسبت 
به دوره مشابه سال قبل، شش درصد رشد داشت.مجتبی 
خسروتاج افزود: اگر چه صادرات افزایش یافته است اما این 
سطح از صادرات در شان اقتصاد ایران نیست.وی در ادامه به 
طرح مشکلات بخش صادرات کشور اشاره کرد و افزود: از دهه 

های گذشته ما وارث شرکت هایی کوچک هستیم که به دلیل 
نداشتن واحد تحقیق و توسعه، قدرت نوآوری و رقابت ندارند.

وی ادامه داد: رقبا با سود بانکی پایین تری در بازارهای صادراتی 
حضور می یابند و فعالان اقتصادی ما به خاطر این که سود 
بانکی بیشتری پرداخت می کنند، توان صادراتی کمتری دارند.
سند راهبردی توسعه صادرات غیرنفتی نیازمند 

بازبینی است 
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن وکشاورزی ایران  نیز در 
این مراسم گفت: با توجه به تغییرات صورت گرفته در شرایط 
اقتصادی کشور، سند راهبردی ملی توسعه صادرات غیرنفتی 
کشورباید مورد بازبینی قرار گیرد.  غلامحسین شافعی افزود: 
در بازبینی این سند باید سیاست های اقتصاد مقاومتی، برنامه 
ششم توسعه و شرایط پسابرجام لحاظ شود. وی گفت: سه اتاق 
بازرگانی، اصناف و تعاون ایران آمادگی دارند در بازبینی این سند 
کمال همکاری را داشته باشند. شافعی در بخش دیگر سخنان 
خود پیشنهاد ادغام بانک توسعه صادرات و صندوق ضمانت 
صادرات را مطرح کرد و گفت: این ادغام می تواند در قالب اگزیم 
بانک فعالیت کند؛ ادغام این دو دستگاه کمک بیشتری به بخش 
صادرات می کند.  رییس اتاق بازرگانی ایران، چند نرخی بودن 
و تثبیت تصنعی نرخ ارز را از مشکلات اقتصادی کشوردانست 
و گفت: بانک مرکزی اعلام کرده است که تا پایان سال ارز را 
تک نرخی خواهد کرد و بخش خصوصی منتظر عمل به این 
وعده است. وی در ارتباط با تاکیدات رییس جمهوری در ارتباط 
با صادرات که در مراسم روز ملی صادرات مطرح شد، گفت: 
رییس جمهوری صادقانه این نکات را مطرح می کند اما گویا 
برخی پنبه در گوش گذاشته اند و کمتر در صحنه عمل به آن 

توجه می کنند.

معاون رئیس جمهوری:

برای رونق تولید باید 4درصد
 کل تسهیلات را بپردازیم 

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان امور اداری و استخدامی با اشاره به پرداخت ۴20 
هزار میلیارد تومان تسهیلات در سیستم بانکی کشور در سال گذشته گفت: این در حالی 
است که باید برای رونق بخش تولید تنها 1۶ هزار میلیارد تومان معادل چهار درصد کل 

تسهیلات را پرداخت کنیم. 
جمشید انصاری روز پنجشنبه در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در جمع مدیران و 
مسئولان استان کردستان در سنندج، با بیان اینکه استان تهران ۴8 درصد تسهیلات کشور 
را به خود اختصاص داده است، اظهارکرد: منابع بانکی کشور و ۵2 درصد سپرده ها در تهران، 
۶ درصد اصفهان و ۴2 درصد باقی مانده برای سایر استان های کشور است.معاون رییس 
جمهوری با اشاره به اینکه بخش صنعت استان کردستان از حیث توسعه فاصله معناداری با 
سایر استان ها دارد گفت: با پرداخت یارانه بدون در نظر گرفتن قوانین و موانع دست و پاگیر، 
می توان برخی از مشکلات آنها را حل کرد. وی تاکید کرد: رفع موانع تولید نیازمند تعامل و 
هماهنگی ادارات و بانک ها و ارائه راهکار و چاره اندیشی و اراده جمعی همه مسئولان است. 
وی توسعه یافتگی سایر استان های کشور را مرهون تعامل و هماهنگی ادارات و بانک ها 
دانست و گفت: مشکلات بخش اقتصادی و تولید استان کردستان نیز با همکاری و هماهنگی 
همه بخش های اقتصادی حل خواهد شد. انصاری توسل به دستاویز قانونی از سوی بانک 
ها را مانع حل مشکلات واحدهای تولیدی استان عنوان کرد و گفت: بانک ها در زمینه 
پرداخت تسهیلات واحدهای تولیدی باید راهکار ارائه کنند نه اینکه با دلیل تراشی از پرداخت 
تسهیلات امتناع کنند.  معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان امور اداری و استخدامی 
کشور یادآورشد: اگر بانک های استان در زمینه پرداخت تسهیلات بیشتر با مشکل مواجهند 
در هیات مدیره بانک ها مشکلات را حل خواهیم کرد. به گفته وی، کاربرد اصطلاح' نباید 
از خط قرمز بانک مرکزی عبور کنیم 'در مورد استانی مانند کردستان که نیازمند توسعه 
یافتگی است بی معنی است. وی پرداخت 90 درصد مانده تسهیلات به بخش تولید را بسیار 
کم دانست و گفت: بانک های استان کردستان نباید کمتر از 1۴0 درصد تسهیلات پرداخت 
کنند. انصاری اظهار کرد: کاستی ها و کمبودها را به تهران گزارش می کنم و در راستای 
رفع مشکلات بنگاههای تولیدی استان تلاش خواهم کرد، امید است با رونق بخش تولید و 
صنعت بخش زیادی از بیکاری استان کردستان حل شود. وی کشور را متعلق به همه ملت 
ایران و مردم را صاحب اصلی انقلاب دانست و گفت:در همین راستا باید با دید مثبتی به این 

مقوله نگاه کرد و همه مسئولان در راستای خدمت به مردم گام بردارند. 

یک مسوول صنعت پتروشیمی اعلام  کرد 

توتال 2 میلیارد دلار در صنعت پتروشیمی ایران 
سرمایه گذاری می کند 

یک مسوول صنعت پتروشیمی کشورمان از امضای قرارداد نهایی 2 میلیارد دلاری ایران و 
شرکت توتال فرانسه در یک پروژه الفین تا پایان امسال خبر داد. 

عادل نژاد سلیم در گفت و گو با ایرنا درباره جزییات امضای این قرارداد گفت: با امضای 
این قرارداد، این شرکت فرانسوی در یک پروژه الفینی پایین دستی صنعت پتروشیمی 
کشورمان مشارکت خواهد کرد که حداقل 2 میلیارد دلار ارزش دارد. وی همچنین درباره 
امضای قرارداد با شرکت های بین المللی، افزود: تاکنون هفت تفاهمنامه با شرکت های معتبر 
بین المللی از جمله اروپایی مانند شرکت توتال فرانسه امضا کرده ایم.  مدیرعامل شرکت 
هلدینگ خلیج فارس درباره زمان امضای قراردادهای نهایی و اجرای آنها نیز افزود: تا پایان 
امسال 2 قرارداد نهایی امضا خواهد شد که یکی از آنها با توتال است.  نژاد سلیم با بیان این 
که طرف امضاکننده قرارداد دوم تمایلی به اعلام نامش ندارد، افزود: با فراهم کردن مقدمات، 
قرارداد با این شرکت نیز در ماه های آتی امضا خواهد شد.  مدیرعامل شرکت هلدینگ خلیج 
فارس درباره مذاکره با سایر شرکت های بین المللی نیز گفت: برای اجرا و ساخت پروژه های 
پتروشیمی به دنبال جذب سرمایه های داخلی و خارجی هستیم.  به گزارش ایرنا، پس 
از اجرا شدن برنامه جامع اقدام مشترک)برجام(، ایران و شرکت توتال فرانسه، تفاهمنامه 
همکاری امضا کردند که بر اساس آن، توتال تمایل خود را برای سرمایه گذاری در صنعت 
پتروشیمی ایران اعلام کرد.در ماه های اخیر، توتال اقدام به بررسی طرح های پتروشیمی 
ایران و وضعیت دریافت خوراک کرد. اکنون، طرح نهایی برای حضور در صنعت پتروشیمی 

کشورمان را مشخص کرده و قرار است، قرارداد نهایی با این شرکت به زودی امضا شود.

رئیس دفتر اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه:

شرط تحقق سند چشم انداز رشد اقتصادی 12 درصد است
رئیس دفتر اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه با بررسی وضعیت کنونی کشور نسبت به 
سند چشم انداز، عنوان کرد: رشد سالانه اقتصادی 12 درصد شرط تحقق اهداف سند 1۴0۴ 

مبنی بر دستیابی به جایگاه اول منطقه است.
امیر باقری در پانزدهمین نشست تخصصی توسعه با موضوع »تعهدات مالی دولت و ابزارهای 
بازپرداخت آن« و »مروری بر اوراق خزانه اسلامی و معاملات آن در بورس اوراق بهادار« که در 
سالن اجتماعات سازمان برنامه و بودجه گیلان برگزار شد، به تبیین عملکرد بلندمدت اقتصاد 
ایران پرداخت و اظهار کرد: درآمدهای نفتی ایران از سال 13۵1 تا 139۴ دارای نوسانات زیادی 
بوده، اما از سال 1390 به بعد که درآمد 118 میلیارد دلاری رقم خورد، با افت شدید مواجه 

شده است.
رئیس دفتر اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه گیلان با اشاره به عملکرد متوسط رشد 
سالانه اقتصادی و سرمایه گذاری کشور، افزود: بعد از انقلاب، متوسط رشد سالانه اقتصادی 
3.۷ درصد و متوسط رشد سالانه سرمایه گذاری ۴.1 درصد می باشد، زیرا پس از دوران جنگ 
تحمیلی ظرفیت های بلااستفاده زیادی داشتیم که با اندک سرمایه گذاری فعال شدند، اما اکنون 

بسیاری از بنگاه های اقتصادی کشور با حداقل ۴0 درصد ظرفیت کار می کنند.
وی رویکرد دولت در برنامه ششم را تعامل سازنده با منطق جهانی در راستای افزایش 
سرمایه گذاری خارجی دانست و تصریح کرد: روند رتبه ریسک ایران، همچنین روند فصلی تولید 
و صادرات نفت خام از دیدگاه OECD بهبود یافته، اما کاهش شدید قیمت نفت از نیمه دوم 

سال 93 موجب عدم مشهود بودن رشد اقتصادی شده است.
باقری با بررسی وضعیت کنونی کشور نسبت به سند چشم انداز، عنوان کرد: رشد سالانه 
اقتصادی 12 درصد شرط تحقق اهداف سند 1۴0۴ مبنی بر دستیابی به جایگاه اول منطقه 
است. در سال 8۴ در ردیف ترکیه بودیم و جلوتر از عربستان قرار داشتیم، اما اکنون از این 

کشورها عقب تر هستیم.
رئیس دفتر اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه رشد اقتصادی در سه ماهه 
نخست سال 9۴، 0.3 درصد اعلام شد، ادامه داد: روند رشد اقتصادی کاملا فزاینده بود و اکنون 
با رشد اقتصادی ۴.۴ درصد مواجه هستیم. البته گزارش بانک مرکزی ۵.۴ درصد است. وی 
با اشاره به رشد منفی 10 درصدی سرمایه گذاری، متذکر شد: با رشد منفی سرمایه گذاری 

نمی توان رشد اقتصادی را تمدید کرد لذا یکی از چالش های کلان اقتصاد ایران مسئله کاهش 
سرمایه گذاری است. باقری از رشد 1۵.۵ درصدی حجم معاملات بخش مسکن در نیمه نخست 
امسال خبر داد و خاطرنشان کرد: قیمت مسکن نسبت به دوره مشابه سال 9۴، ۴ درصد رشد 
کرده است. همچنین روند تغییرات فصلی صادرات غیر نفتی 20 درصد و واردات کالا 9 درصد 

می باشد لذا در حوزه تجارت طی فصول اخیر وضعیت خوبی داشتیم.
این مقام مسئول با اشاره به اهتمام دولت در ثبات نرخ ارز، عنوان کرد: دولت به سمت 
یکسان سازی نرح ارز مبادله ای و آزاد حرکت می کند. وی سهم سرمایه در گردش تسهیلات 
اعطایی بانکی را ۶8 درصد دانست و گفت: افزایش نرخ سود موزون بین بانکی در سال های 90 
تا 9۵ موجب رشد 30 درصدی پایه پولی و نقدینگی شده که عامل نگرانی دولت است. طی 

سال های اخیر روند نرخ بیکاری بهبود خاصی را نشان نمی دهد.
باقری دومین چالش کلان اقتصاد ایران را تنگنای مالی و بدهی های بخش دولتی دانست و 
یادآور شد: انتشار اسناد خزانه اسلامی، صکوک و اوراق مشارکت راهکارهای دولت برای خروج 
از این تنگناست. اسناد خزانه اسلامی نوعی اوراق بهادار با سررسید کمتر از یکسال می باشد و 
مزایایی از جمله معافیت مالیاتی، مقابله با پولشویی و ایجاد علاقه در پیمانکاران غیر دولتی دارد.

رئیس دفتر اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه اسناد خزانه اسلامی به عنوان 
یک ابزار مترقی که قابلیت نقدشوندگی از طریق بازار بورس دارد، موجب دلگرمی پیمانکاران 
می شود، اضافه کرد: دولت در بازپرداخت اسناد خزانه متعهد است. وی نامساعد بودن فضای 
کسب و کار، پایین بودن نرخ رشد اقتصادی و نوسانی بودن آن، نقش پایین بهره وری در اقتصاد، 
وجود بیکاری بالای دانش آموختگان دانشگاهی و وجود تورم را از دیگر چالش های اقتصاد ایران 
دانست و گفت: رشد منفی سرمایه گذاری منشاء بروز تنگنای مالی است. چنین وضعیتی موجب 
ایجاد مضیقه اعتباری در سیستم بانکی جهت اعطای تسهیلات، عدم توسعه بازار سرمایه، 
کاهش شدید تامین مالی خارجی و بدهی دولت و شرکت های دولتی به بخش غیر دولتی 
مانند پیمانکاران می شود. باقری با اشاره به بدهی بخش دولتی به بانک ها، خاطرنشان کرد: 
بنگاه داری بانک ها، تملیک وثایق ملکی و سرمایه گذاری بانک ها در املاک و مستغلات نتیجه 
چنین وضعیتی است لذا بانک ها برای رهایی از این تنگنا به رقابت با یکدیگر می پردازند و نرخ 

سود بانکی به سمت بالا حرکت می کند.

شنبه -اول آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4127

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور 
را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  شماره 139560330001015258مربوط  1-رای 
1393114430001001292 آقای مهدی احمدپناه یزدی فرزند علی 
اصغر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 143 مترمربع پلاک 
شماره 11050 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

پرونده کلاسه  به  2-رای شماره 139560330001013058 مربوط 
1391114430001004666 آقای رضا  برزگربفروئی فرزند خالق در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 102 مترمربع پلاک شماره 

10543 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
پرونده کلاسه  به  3-رای شماره 139560330001015193 مربوط 
1391114430001004775 آقای اصغر اسماعیلی موخرفردوئی فرزند 
مانده علی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 243/72 مترمربع 
پلاک شماره 1 فرعی از 10772 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
پرونده کلاسه  به  مربوط  4-رای شماره 139560330001014276 
1394114430001001326 آقای محمد رضا عریضاویان فرزند فاضل 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 56/07 مترمربع پلاک شماره 

6574 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
پرونده کلاسه  به  مربوط  5-رای شماره 139560330001006561 
1391114430001008362 آقای ابراهیم  رمضان خواه فرزند ایوب 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 55 مترمربع پلاک شماره 

10289 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
پرونده کلاسه  به  مربوط  6-رای شماره 139560330001013702 
در  اکبر  علی  فرزند  صدیق  علی  آقای   1394114430001000435
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 114/98 مترمربع پلاک شماره 

11019 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
پرونده کلاسه  به  7-رای شماره 139560330001015108 مربوط 
عباس  فرزند  اسماعیلی  مهدی  آقای   1394114430001001516
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 315 مترمربع پلاک شماره 

10487 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
پرونده کلاسه  به  8-رای شماره 139560330001014250 مربوط 
1392114430001000048 خانم رقیه مختاری سنگیجی فرزند رضا 
درششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 51/15 مترمربع پلاک 11002 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
پرونده کلاسه  به  مربوط  9-رای شماره 139560330001013867 
ابراهیم  فرزند  ابراهیمی  محمد  آقای   1391114430001004024
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 150 مترمربع پلاک شماره 

11231 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

10-رای شماره 139560330001013969 مربوط به پرونده کلاسه 
1395114430001000294 آقای تقی فاریابی فرزند رضا در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 250 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 

11292 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
11-رای شماره 139560330001013628 مربوط به پرونده کلاسه 
1392114430001001239 خانم معصومه صابری فرزند محمدعلی در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 133 مترمربع پلاک شماره 341 
فرعی از 10596 و10597 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم.
12-رای شماره 139560330001013937 مربوط به پرونده کلاسه 
1393114430001001060 آقای احمد ولی فرزند عبداله در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 166/60 مترمربع پلاک شماره 10889 اصلی 

واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
13-رای شماره 139560330001014698 مربوط به پرونده کلاسه 
1393114430001001044 آقای ابوالفضل صادقی فرزند حسین در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت95/80 مترمربع پلاک شماره 

9441 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
14-رای شماره 139560330001009210 مربوط به پرونده کلاسه 
در  حسین  فرزند  موحدی  اکرم  خانم   1393114430001000345
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره 

10543 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
15-رای شماره 139560330001014080 مربوط به پرونده کلاسه 
1395114430001000260 آقای سعید اکبری نیستانی فرزند عباس 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره 

10470 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
16-رای شماره 139560330001015852 مربوط به پرونده کلاسه 
1395114430001000964 آقای مسلم سعادتی دلیر فرزند سردارعلی 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 165.80 مترمربع پلاک شماره 
211 فرعی از 11578 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم.
17-رای شماره 139560330001013621 مربوط به پرونده کلاسه 
1394114430001001308 آقای محمدمهدی بیان فرزند غلامرضا در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 150/50 مترمربع پلاک شماره 1 
فرعی از 11014 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

18-رای شماره 139560330001015347 مربوط به پرونده کلاسه 
1395114430001000646 آقای داود حق بین فرزند رضا در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 88/90 مترمربع پلاک شماره 10328 اصلی 

واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
19-رای شماره 139460330001018399 مربوط به پرونده کلاسه 
1391114430001006930 آقای محمدرضا حقی منفرد فرزند تقی 
درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 189/40 مترمربع پلاک شماره 

باقیمانده 10456 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم.

20-رای شماره 139560330001003542 مربوط به پرونده کلاسه 
ابرجس  آقای محمد حسین  کاظمی   1391114430001002143
فرزند محمد رضی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 160 
مترمربع پلاک شماره 11010 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
21-رای شماره 139560330001013762 مربوط به پرونده کلاسه 
1394114430001001609 خانم سکینه مختاری ورزنه فرزند رمضان 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 
160 مترمربع پلاک شماره 10250/18/36 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
22-رای شماره 139560330001013764 مربوط به پرونده کلاسه 
1394114430001001610 آقای ابراهیم احمدی ورزنه  فرزند حسین 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 
160 مترمربع پلاک شماره 10250/18/36 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
23-رای شماره 139560330001015467 مربوط به پرونده کلاسه 
1391114430001010284 خانم زکیه بغدادی فرزند مرحوم حاج 
حسین ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 150 مترمربع پلاک شماره 

10599/427 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
24-رای شماره 139460330001025958 مربوط به پرونده کلاسه 
در  کریم  فرزند  محبی   محمد  آقای   1391114430001009624
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره 

9318 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
25-رای شماره 139560330001011627 مربوط به پرونده کلاسه 
فرزند محمود  پناهنده  رضا  علی  آقای   1392114430001002995
درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 144 مترمربع پلاک شماره 

10914 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
26-رای شماره 139560330001015722 مربوط به پرونده کلاسه 
1395114430001000377 خانم کفایه یحیی پور فرزند محمدرضا 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 58/62 مترمربع پلاک شماره 

4813 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
27-رای شماره 139560330001013758 مربوط به پرونده کلاسه 
1395114430001000373 خانم ربابه محمدعلی نژاد فرزند میرزا در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 102/66 مترمربع پلاک شماره 

10473 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
28-رای شماره 139560330001013710 مربوط به پرونده کلاسه 
1392114430001000766 آقای علی اصغر بهنام مهر فرزند محمد در 
سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 125 
مترمربع پلاک شماره 10450 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
29-رای شماره 139560330001013713 مربوط به پرونده کلاسه 
احمد در  فرزند  عابدی  اله  آقای قدرت   1392114430001000765
سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 125 
مترمربع پلاک شماره 10450 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
30-رای شماره 139560330001015554 مربوط به پرونده کلاسه 
1394114430001000913 آقای شکراله ابراهیمی خواه فرزند محمد 
درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 48 مترمربع پلاک شماره 

10324 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
31-رای شماره 139560330001013754 مربوط به پرونده کلاسه 
1394114430001001361 آقای وحید حاجی عیسی فرزند غلامرضا 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 57/48 مترمربع پلاک شماره 

3280 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
   32-رای شماره 139560330001014244مربوط به پرونده کلاسه 
حمدالله  فرزند  بختیاری  اعظم  خانم   1395114430001000746
درششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 144مترمربع پلاک شماره 

10281 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
33-رای شماره 139560330001015479 مربوط به پرونده کلاسه 
1395114430001000047 خانم منصوره کبیرپور فرزند ابوالفضل در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 31/10 مترمربع پلاک شماره 

4690 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
34-رای شماره 139560330001015196 مربوط به پرونده کلاسه 
1391114430001010074 آقای ابوالفضل روحی فرزند حسین در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 113 مترمربع پلاک باقیمانده 

11011 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
35-رای شماره 139560330001016012 مربوط به پرونده کلاسه 
1393114430001000215 آقای نصرت حاج اسماعیلی کهکی فرزند 
عبداله درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 103/50 مترمربع 
پلاک شماره 10586 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم.
36-رای شماره 139560330001013837 مربوط به پرونده کلاسه 
1393114430001000738 آقای حسین احمدی فرزند علی اکبر 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 104/56 مترمربع پلاک 
شماره 11038/26 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم.
پرونده  به  مربوط   139560330001009268 شماره  37-رای 
قمی  اللهی  نعمت  جواد  آقای  کلاسه 1391114430001009487 
فرزندغلامحسین در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 47/61 
مترمربع پلاک شماره 8758 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم.

38-رای شماره 139560330001014255 مربوط به پرونده کلاسه 
1392114430001003320 خانم زهرا زند فرزند فرج اله در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 96 مترمربع پلاک شماره 10586 اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
39-رای شماره 139560330001011989 مربوط به پرونده کلاسه 
فرزند  کان  زاده  سلمانی  نرگس  خانم   1391114430001009990
حسینعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 94/62 مترمربع 
پلاک شماره 11003 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم.
40-رای شماره 139560330001013684 مربوط به پرونده کلاسه 
1393114430001000357 آقای عبدالمجید شیشه فرزند عبدالکریم 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 49 مترمربع پلاک شماره 1347 
فرعی از10599 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

41-رای شماره 139560330001013162 مربوط به پرونده کلاسه 
1394114430001000896 آقای عبدالحسین کریمی فرزند خیراله در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 141/19 مترمربع پلاک شماره 

11224 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
42-رای شماره 139560330001013970 مربوط به پرونده کلاسه 
فرزند  جوشقان  سلیمان  خانم صدیقه   1393114430001000872
عبدالعلی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 120 مترمربع پلاک 
شماره 10427 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

43-رای شماره 139560330001013818 مربوط به پرونده کلاسه 
در  حسن  فرزند  یزدی  زهرا  خانم   1393114430001000340
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 55.05 مترمربع پلاک شماره 
9684/182/188 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم.
 44-رای شماره 139560330001016273 مربوط به پرونده کلاسه 
1393114430001001442 آقای مهدی غفاری فرزند غلام درششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 2200/16 مترمربع پلاک شماره 35 فرعی از 

10487 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم. 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار 
آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به 
این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون 

مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/08/01 تاریخ انتشار دوم: 1395/08/16
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
1-رای شماره 139560330002024038 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002006242 خانم نفیسه طهوری 
متین فرزند محسن در قسمتی از/ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 130.50 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 2391 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
2-رای شماره 139560330002022476 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002016702 آقای شعبان الوندی 
فرزند صفردرقسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 113/30 مترمربع پلاک شماره 3/343 

فرعی از 2466 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
3-رای شماره 139560330002021720 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430002001020 خانم سرور طاهری 
فرزند صمد درقسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت شش دانگ 60 مترمربع پلاک شماره 

فرعی از 2455 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
4-رای شماره 139560330002021712 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002005693 آقای حسن صادقی 
مهری فرزند براتعلی در قسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت شش دانگ 60 مترمربع 

پلاک شماره فرعی از 2455 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
5-رای شماره 139560330002021242 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002007896 آقای مهدی سلطانی 
فرزند ذبیح اله در قسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 103 مترمربع پلاک شماره 1/12 

فرعی از 1898 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
6-رای شماره 139560330002003241 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002004296 آقای جعفر نظری 

فرزند نجفعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50/30 مترمربع پلاک شماره 210 
فرعی 1950 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.

7-رای شماره 139560330002022787 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002003440 آقای علمدار نمکی 
مشک ابادی فرزند طوغان در قسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 133.85 مترمربع 

پلاک شماره فرعی از 2388 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
8-رای شماره 139560330002021035 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002013246 آقای غلامرضا تقیلو 
فرزند حسین در قسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به مساحت 73/68 مترمربع پلاک شماره 4 

فرعی از 2146 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
شکراله  آقای  پرونده کلاسه 1391114430002003947  به  مربوط  شماره 139560330002005294  9-رای 
محمدیان قلج خانکندی فرزند برجعلی در قسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 135/82 

مترمربع پلاک شماره فرعی از 1975 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
10-رای شماره 139560330002023952 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002007407 آقای صفرعلی  
کریمی فرزند احمدعلی در قسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 200 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 2094 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
11-رای شماره 139560330002020779 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002006237 خانم مریم امید 
فرزند عباس در قسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 122.26 مترمربع پلاک شماره 

فرعی از 2377 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
12-رای شماره 139560330002021530 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002002852 آقای محمد صفری 
زمردی فرزند عباسعلی در قسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 94/60 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 1849 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
13-رای شماره 139560330002023793 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002002333 آقای بهمن علی 
نیای آهندانی فرزند محمدباقر در قسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع پلاک 

شماره 1 فرعی از 2455 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
14-رای شماره 139560330002021018 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002008123 آقای نظرعلی 
عابدینی فرزند صفرعلی در قسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 108 مترمربع پلاک 

شماره 271 فرعی از 1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
عزیزه  خانم  پرونده کلاسه 1391114430002008406  به  مربوط  15-رای شماره 139560330002022438 
ابراهیمی فرزند فضایل در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 79.06 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 1788 و1787 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/08/01 تاریخ انتشار دوم: 1395/08/16
مرتضی نورانی آرانی  - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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 هفته نهم لیگ برتر فوتبال

پیروزی نفت برابر ذوب  آهن در دقایق پایانی
نفت تهران موفق شد ذوب آهن اصفهان را از پیش رو بردارد.

 تیم های فوتبال نفت تهران و ذوب آهن اصفهان از ساعت 1۶:۴۵ روز )پنجشنبه( در 
چارچوب هفته نهم لیگ برتر فوتبال در ورزشگاه تختی تهران به مصاف هم رفتند که این 
دیدار با پیروزی 2 بر یک نفت تهران به پایان رسید. مرتضی تبریزی در دقیقه 20 مسابقه 
برای ذوبی ها گل زد تا تیم اصفهانی، برنده به رختکن برود. نفت تهران اما در دقیقه 88 
توسط محمد قاضی از روی نقطه پنالتی به گل رسید تا بازی مساوی شود. این بازیکن 
در دقیقه 2+90 گل پیروزی بخش نفتی ها را به ثمر رساند تا نفت، جایگاه خود را در رتبه 
سوم جدول مستحکم تر کند. میلاد فخرالدینی و رضا اسدی از نفت و محمد حسینی از 

ذوب آهن از سوی اشکان خورشیدی داور این مسابقه با کارت زرد جریمه شدند.

تساوی خانگی تراکتورسازی مقابل فولاد

 تیم قلعه نویی فرصت صدرنشینی را از دست داد
هفته نهم رقابت های فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور با تساوی تیم های تراکتورسازی 

و فولاد در تبریز آغاز شد.
 در نخستین دیدار این هفته از رقابت ها از ساعت 1۵روز )پنجشنبه( تیم های تراکتورسازی 
و فولاد خوزستان در ورزشگاه اختصاصی تراکتورسازی و با قضاوت محمدرضا اکبریان به 
مصاف هم رفتند که این بازی با تساوی 2 - 2 به پایان رسید. در این بازی ابتدا لوسیانو 
ادینیو با گلزنی در دقیقه ۴ میزبان را پیش انداخت، اما اسماعیل شریفات در دقیقه 30 گل 
تساوی فولاد را به ثمر رساند. در نیمه دوم و در دقیقه ۶۴ ساسان انصاری از روی نقطه 
پنالتی گل دوم فولاد را به نام خود ثبت کرد. خوشحالی فولادی ها البته تداوم نداشت، 
چرا که سروش رفیعی در دقیقه ۶۶ گل دوم میزبان را به ثمر رساند تا این بازی با تساوی 
2 - 2 خاتمه پیدا کند. در این بازی محمدرضا اخباری و هادی محمدی از تراکتورسازی 
و عبدالله کرمی از فولاد کارت زرد گرفتند. تراکتورسازی با این تساوی خانگی 1۷ امتیازی 
شد و پشت سر پرسپولیس 18 امتیازی در رده دوم جدول باقی ماند. فولاد نیز با 11 امتیاز 

موقتاً به رده پنجم جدول صعود کرد.

تساوی صبا و گسترش در روز ۹ نفره شدن 
شاگردان مرفاوی

دو تیم صبا و گسترش فولاد در آخرین دیدار هفته نهم لیگ برتر فوتبال به نتیجه ای 
بهتر از تساوی نرسیدند.

تیم های صبای قم و گسترش فولاد تبریز در چارچوب هفته نهم مسابقات فوتبال لیگ 
برتر باشگاه های کشور از ساعت 1۶:۵0 روز )جمعه( در ورزشگاه یادگار امام )ره( قم به 
مصاف هم رفتند که این بازی در پایان به نتیجه تساوی بدون گل انجامید. قضاوت دیدار 
صبای قم - گسترش فولاد را رضا کرمانشاهی بر عهده داشت که در این دیدار به مگئو 
باتیستا از گسترش کارت زرد نشان داد. کرمانشاهی در دقیقه ۵0 با نشان دادن کارت زرد 
دوم به میلاد ابطحی و همچنین در دقیقه ۷۶ با دادن کارت زرد دوم به حمید دیوسالار 

دو بازیکن تیم صبا را اخراج و این تیم را 9 نفره کرد.

برتری صنعت نفت مقابل ماشین سازی

 نماینده آبادان سری توی سرها درآورد
تیم فوتبال صنعت نفت آبادان به سومین برد خود در رقابت های لیگ برتر باشگاه های 

کشور دست یافت.
در ادامه هفته نهم لیگ برتر فوتبال از ساعت 1۶:۴۵ روز )جمعه( تیم صنعت نفت آبادان 
در ورزشگاه تختی این شهر به مصاف ماشین سازی تبریز رفت و موفق شد میهمانش را با 
نتیجه 3 بر صفر شکست بدهد و به سومین برد این فصل خود دست پیدا کند. نیمه اول 
این بازی گلی در بر نداشت، اما در نیمه دوم ابتدا حسین بغلانی در دقیقه ۵۴ از روی نقطه 
پنالتی و سپس حکیم نصاری در دقیقه ۷۵ برای میزبان گلزنی کردند و گل سوم نیز توسط 
محمد نصرتی مدافع ماشین سازی )گل به خودی( در دقیقه 90 به ثمر رسید تا تیم تحت 
هدایت نادر دست نشان پس از پنج هفته بالاخره طعم پیروزی را بچشد. قضاوت این بازی 
بر عهده محمدرضا فغانی بود که به شادکام و عبدالله زاده از صنعت نفت کارت زرد نشان 
داد. صنعت نفت آبادان با این برد 13 امتیازی شد و به رده چهارم صعود کرد تا به قول 
معروف سری توی سرها در آورد. ماشین سازی نیز با ۶ امتیاز از قعر جدول تکان نخورد.

پیروزی سپاهان مقابل سیاه جامگان 
پس از 2 شکست پیاپی

هفته نهم رقابت های فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور با پیروزی خانگی سپاهان مقابل 
سیاه جامگان پیگیری شد.

 در چارچوب هفته نهم مسابقات فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور، تیم های سپاهان 
و سیاه جامگان از ساعت 1۵:30 روز )جمعه( در ورزشگاه فولادشهر اصفهان به مصاف هم 
رفتند که این دیدار با پیروزی 2 بر یک زردپوشان اصفهانی به اتمام رسید. احسان حاج صفی 
در دقیقه 10 گل اول سپاهان را روی یک ضربه ایستگاهی به ثمر رساند و جلال الدین 
علی محمدی در دقیقه ۴9 گل دوم این تیم را زد. برای تیم میهمان نیز عباس عسگری 
در دقیقه ۷1 موفق به گلزنی شد. رضا شربتی و فرشاد هاشمی از سیاه جامگان و موسی 
کولیبالی از سپاهان، بازیکنانی بودند که در این دیدار از سیدمهدی سیدعلی کارت زرد 
گرفتند. سپاهان که پس از دو شکست پیاپی توانست به برتری برسد، 13 امتیازی شد و 
موقتاً به رده چهارم صعود کرد. سیاه جامگان نیز با 9 امتیاز در رده یازدهم جدول باقی ماند.

پدیده و پیکان به تساوی رضایت دادند
روز دوم از هفته نهم مسابقات فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور با تساوی دو تیم پدیده 

خراسان و پیکان تهران آغاز شد.
تیم های فوتبال پدیده خراسان و پیکان تهران از ساعت 1۵ روز )جمعه( در چارچوب 
هفته نهم مسابقات فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور در ورزشگاه ثامن مشهد به مصاف 
هم رفتند که دو تیم در پایان این دیدار به تساوی بدون گل رضایت دادند. قضاوت این 
دیدار را محمدحسین زاهدی فر بر عهده داشت که به سیامک نعمتی از پیکان و مهرداد 

کفشگری از پدیده کارت زرد نشان داد.

پایان التهاب و نگرانی با درخشش ژاپن

صعود جوانان ایران با سوپرگل رزاق پور

تیم جوانان ایران موفق شد در یک بازی سخت و نفسگیر با پیروزی مقابل یمن به دور 
دوم مسابقات قهرمانی زیر 19 ساله های آسیا صعود کند.  شاگردان پیروانی  با پیروزی یک 

بر صفر مقابل یمن  با گل رزاق پور )۴۵( به دور دوم این رقابت ها صعود کرد . 
ترکیب ایران: شهاب عادلی، ابوالفضل رزاق پور، عارف غلامی، نیما طاهری، محمد 
سلطانی مهر )۶۷ علی طاهران(، رضا شکاری،  امید نورافکن)C(، مجتبی نجاریان)۷۵ 
محمد غلامزاده(، شاهین عباسیان، رضا جعفری)8۴ رضا کرملاچعب(، مهدی مهدی 

خانی -سرمربی: امیرحسین پیروانی
 ـصفر)ایران(: در دقیقه ۴۵ ابوالفضل رزاق پور، بازیکن شمالی و عضو تیم  شرح گل: 1 
نساجی موفق شد از روی ضربه ایستگاهی چسبیده به محوطه جریمه به زیبایی دروازه 
یمن را باز کند. ضربه این بازیکن با عبور از دیوار دفاعی ۶ نفره یمن و دور از دستان دروازه 
بان این تیم به گل پیروزی بخش شاگردان پیروانی تبدیل شد. البته جوان های ایران در 
این پیروزی مدیون برد پرگل ژاپن مقابل قطر قهرمان دوره پیش این رقابت ها بودند. ژاپن 
 ـصفر مقابل قطری ها به عنوان سرگروه صعود کرد و ایران نیز به عنوان تیم  با پیروزی 3 
دوم روانه دور بعد شد. ایران در دو بازی قبلی مقابل ژاپن و قطر به تساوی رسیده بود و 
امروز اولین برد خود را به دست آورد .بازی تیم ملی در مقابل یمن به دلیل حساسیت 
خاص بازی چنگی به دل نزد اما در نهایت نتیجه مد نظر ما از آن بیرون آمد . دشواری این 
بازی بیشتر به این دلیل بود که ایران نگران تساوی قطر - ژاپن و حذف از تورنمنت بود . 
در رده بندی این گروه بعد از تیم های ژاپن و ایران، قطر با چهار امتیاز در رده سوم ایستاد 
و یمن نیز با سه شکست پیاپی و قرار گرفتن در انتهای جدول، به کار خود پایان داد. تیم 
فوتبال جوانان ایران در مرحله یک چهارم نهایی ساعت 19و ۴۵ دقیقه دوشنبه هفته آینده 

به مصاف تیم اول گروه D که فردا مشخص می شود، خواهد رفت.

شنبه -اول آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4127

استقلا. خوزستان 1 - پرسپولیس 1؛

 قهرمان و نایب قهرمان زورشان به هم نرسید
استقلال نتوانست از گل برتری خود محافظت کند و در نهایت در 
نیمه دوم دو تیم به کار خود با تساوی خاتمه دادند تا سرخ ها با حفظ 

صدرنشینی به تهران بازگردند.
شاگردان برانکو ایوانکوویچ که قهرمانی فصل گذشته را به شکلی 
دراماتیک مقابل استقلال خوزستان واگذار کرده اند، این بار برای جبران 
اتفاقات گذشته پا به غدیر گذاشته اند و شاگردان سیروس پورموسوی نیز 
به دنبال این هستند تا با متوقف کردن صدرنشین انتقام شکست دور 

برگشت فصل گذشته را نیز از آنها بگیرند.
استادیوم غدیر اهواز - تماشاگر 20 هزار نفر

داور: حسین زرگر
اخطار:

رحیم زهیوی از استقلال خوزستان دقیقه 2۶
محسن ربیع خواه از پرسپولیس دقیقه 28

وحید شیخ ویسی از استقلال خوزستان دقیقه ۵۷
عزت پورقاز  از استقلال خوزستان دقیقه ۷۵

فرشاد سالاروند  از استقلال خوزستان دقیقه 90
استقلال خوزستان:

 ،)c(وحید شیخ ویسی، دانیال ماهینی، عقیل کعبی، محمد طیبی
پیمان شیرزادی، عزت پورقاز، میثم دورقی، علی اصغر عاشوری)۷۷ 
فرشاد سالاروند(، مهدی مومنی)90 سلمان بحرانی(، رحیم زهیوی و 

حسن بیت سعید)82 مهدی زبیدی(.
سرمربی: سیروس پورموسوی

پرسپولیس:
علیرضا بیرانوند، حسین ماهینی، سیدجلال حسینی)c(، محمد 
انصاری، محسن ربیع خواه، کمال کمیابی نیا، وحید امیری، محسن 
مسلمان)88 احمد نوراللهی(، فرشاد احمدزاده)8۵ رامین رضائیان(، علی 

علیپور)۷۴ امید عالیشاه( و مهدی طارمی
سرمربی: برانکو ایوانکوویچ

شرح بازی:
پرسپولیسی ها نیمه اول را دور از انتظار و پراشتباه به پایان رساندند 
و نتیجه اشتباهات پرشمار آنها دریافت یک گل از سوی رحیم زهیوی 
بود. آنها البته در نیمه دوم با تغییرات در ترکیب و سیستم بازی خود بار 
دیگر توانستند بر جریان بازی فائق آیند و کنترل آن را در دست گیرند. 
سرخپوشان یک پنالتی نیز از دست دادند تا برای رسیدن به گل محتاج 
به ضربه سر تماشایی و هنرمندانه فرشاد احمدزاده باشند. ضربه ای که 

آنها را به تساوی رساند.
استقلال خوزستان که قصد داشت با توجه به میزبانی در این دیدار 
حریف را با شکست بدرقه کند در نیمه اول توان زیادی به کار برد و با 
پرس روی حریف قصد داشت نتیجه را در همان نیمه اول رقم بزند که 
تنها یک بار و توسط زهیوی به خواسته خود رسیدند. آنها بارها در نیمه 
اول توسط دیگر مهاجمان خود صاحب موقعیت شدند و در نیمه دوم 
اما نتوانستند به دروازه این تیم نزدیک شوند و این پرسپولیس بود که 
با کنترل جریان بازی به خواسته خود دست یافت. برانکو در این بازی 
برخلاف همیشه تعویض های جدیدی رو کرد و امید عالیشاه، احمد 
نوراللهی و رضاییان را صاحب فرصت کرد. با این تساوی پرسپولیس 
توانست به صدرنشینی خود در هفته نهم هم ادامه دهد و روند شکست 

ناپذیری هایش را ادامه دهد.
شرح گل ها:

استقلال خوزستان یک پرسپولیس صفر: )دقیقه 3۵، رحیم زهیوی(: 
ضربه ایستگاهی برای استقلال خوزستان از پشت محوطه جریمه را 
رحیم زهیوی به زیبایی دور از دستان بیرانوند به تور دروازه سرخپوشان 

چسباند.
استقلال خوزستان یک پرسپولیس یک: )دقیقه 8۴، فرشاد احمدزاده(: 
ارسال محسن مسلمان درون محوطه جریمه با ضربه پشت سر فرشاد 

احمدزاده گل تساوی را به نام پرسپولیس کرد.
اتفاق ویژه

باز شدن طلسم بازی کردن رامین رضاییان در ترکیب پرسپولیس در 
اهواز را می توان مهمترین اتفاق این بازی در کنار درگیری های فیزیکی 
داخل و روی سکوها دانست. رضاییان در این دیدار 13 دقیقه فرصت 

بازی یافت تا به آینده امیدوار شود.
بازیکن برتر:

رحیم زهیوی مهاجم گلزن آبی ها به خصوص در نیمه اول نمایش 
فوق العاده ای از خود نشان داد. البته می توان در کنار این بازیکن از وحید 
امیری و فرشاد احمدزاده نیز یاد کرد که در نیمه دوم شرایط مثبتی برای 

رسیدن به گل تساوی تیم شان ایجاد کردند.
دقایق حساس:

دقیقه 1: اولین حرکت خطرناک از سوی پرسپولیسی ها با ارسال علی 

علیپور و اقدام به سرزنی مهدی طارمی انجام شد که داور با دمیدن 
سوت خطای مهاجم شماره 9 پرسپولیس روی شیخ ویسی را اعلام کرد.

دقیقه ۶: ارسال ضربه ایستگاهی از سوی عاشوری درون محوطه 
جریمه با خروج علیرضا بیرانوند همراه شد که بازیکن حریف روی 
به دلیل  بازی  تا  دروازه بان ملی پوش پرسپولیس مرتکب خطا شد 

مصدومیت بیرانوند لحظاتی متوقف شود.
دقیقه 9: ارسال کرنر از سوی محسن مسلمان با ضربه فوق العاده 
سیدجلال حسینی همراه شد که شیخ ویسی به زیبایی آن را مهار کرد 

تا بهترین فرصت گلزنی از دست برود.
دقیقه 13: ارسال کرنر از سوی رحیم زهیوی با ضربه پشت پای عزت 

پورقاز از کنار دروازه سرخپوشان به بیرون رفت.
دقیقه 1۷: ارسال بلند شیرزادی با ضربه سر زیبای بیت سعید و در 

حالی که بیرانوند تسلیم شده بود از فاصله ای کم به بیرون رفت.
دقیقه 2۶: رحیم زهیوی درون محوطه جریمه و در نبرد رو در رو با 
فرشاد احمدزاده سرنگون شد که داور با قطع بازی به این بازیکن به دلیل 

اقدام به فریب کارت زرد نشان داد.
دقیقه 30: وحید امیری در جناح چپ پرسپولیس توسط دانیال 
ماهینی متوقف شد تا داور به نشانه خط در سوت خود بدمد و در ادامه 
سرخپوشان نتوانستند از ارسال بلند مسلمان برای به خطر انداختن 

دروازه استقلال خوزستان سود ببرند.
دقیقه 33: ارسال ضربه ایستگاهی در آستانه شش قدم با ضربه رحیم 
زهیوی در دو مرحله توسط بیرانوند مهار شد تا بهترین فرصت آبی 

پوشان از دست برود.
دقیقه ۵0: اشتباه در خط دفاعی پرسپولیس موقعیت خوبی را نصیب 
آبی ها کرد که در آستانه دروازه خالی از دروازه بان نتوانستند وارد گل 

کند و با اختلاف زیاد به بیرون زد.
دقیقه ۶3: عقیل کعبی در میانه میدان فرشاد احمدزاده را متوقف کرد 

که داور به این بازیکن کارت زرد نشان داد و او را جریمه کرد.
دقیقه ۵۵: ارسال ضربه ایستگاهی توسط مسلمان با ضربه سر ناقص 

سیدجلال حسینی از کنار دروازه شیخ ویسی به بیرون رفت.
دقیقه ۵۷: اشتباه مدافع استقلال خوزستان در نهایت علیپور را در 
گوشه محوطه جریمه صاحب توپ کرد که برخورد او با شیخ ویسی یک 

ضربه پنالتی برای پرسپولیس به ارمغان آورد.
دقیقه ۶۷:  ضربه پنالتی پرسپولیس را حسین ماهینی در دومین هفته 
پیاپی مامور نواختن شد که این بار توپش با اختلاف از کنار دروازه به 
بیرون رفت و شانس به تساوی کشاندن بازی از دست سرخپوشان برود.

دقیقه ۷۴: ارسال فرشاد احمدزاده روی ضربه ایستگاهی با تاثیری 
که حسین ماهینی روی آن گذاشت از بالای دروازه استقلال خوزستان 

به بیرون رفت.
دقیقه 1+90: ارسال رامین رضاییان درون شش قدم با ضربه سر 

کامیابی نیا همراه شد که توپ با اختلاف کمی به بیرون رفت.
نکته ها:

* امید عالیشاه در این بازی جای خود را به علی علیپور داده و باید دید 
مهاجم شمالی پرسپولیس موفق خواهد شد در هفته نهم طلسم گل 

نزدن هایش را بکشند یا خیر.

* هواداران پرسپولیس با حضور پرشور و پرتعداد خود استادیوم غدیر 
را در برابر میزبان به تسخیر خود درآورده اند تا سرخپوشان در این بازی 

خارج از خانه احساس غریبی نکند.
* در ابتدای این بازی یک کودک سرطانی با حضور در چمن اقدام به 
گل زدن به علیرضا بیرانوند از روی نقطه پنالتی کرد که بعد از گل کردن 

این توپ مورد تشویق شدید هواداران و بازیکنان قرار گرفت.
* رامین رضائیان در این بازی نیز از سوی برانکو ایوانکوویچ در ترکیب 
اصلی قرار نگرفته و از روی نیمکت شاهد تلاش هم تیمی هایش خواهد 

بود.
* مهدی طارمی که در فصل گذشته و در هر دو دیدار رفت وبرگشت 
موفق به گلزنی برابر استقلال خوزستان شده بود در این بازی نیز به دنبال 

باز کردن دروازه حریف آبی پوش است.
برانکو: از نتیجه بازی ناراضی نیستم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تأکید کرد، تیمش بازی سختی را 
مقابل استقلال خوزستان پشت سر گذاشته است.

 برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری بعد از بازی تیمش مقابل استقلال 
خوزستان گفت: بازی در یک فضای بسیار عالی برگزار شد. می دانستیم 
که چه بازی سختی در انتظارمان است، آن هم مقابل تیمی که تغییراتی 

زیادی داشته و بعد از هر تعطیلات بهتر شده است.
وی اظهار داشت: استقلال خوزستان حریف همیشه خطرناکی است 
و ما می دانستیم که این تیم می تواند در زمین مسابقه کارهای بزرگی 
انجام دهد. این یک نبرد بین قهرمان و نایب قهرمان سال گذشته بود که 
از حساسیت آن آگاهی داشتیم. البته ما در نیمه اول اصلًا خوب بازی 
نکردیم و آن طور که باید انرژی نگذاشتیم، همین مسئله باعث شد که 

حریف جلو بیفتد.
وی تصریح کرد: در نیمه دوم کاملًا متفاوت ظاهر شدیم و نشان دادیم 
که استحقاق زیادی داریم، البته نتیجه تساوی کاملًا منطقی بود. خیلی 
مهم بود که ما همچنان بازی های خود را بدون باخت پشت سر بگذاریم و 
تلاش خواهیم کرد هفته آینده با یک نتیجه خیلی خوب راهی تعطیلات 
مجدد لیگ شویم، دیدار مقابل نفت آبادان که کیفیت بالایی از خود 

نشان داده و نتایج غیرمنتظره ای کسب کرده است.
برانکو خاطرنشان کرد: از هواداران بابت حمایتی که امروز از تیم کردند 
تشکر می کنم. آنها واقعاً در اهواز بی شمار هستند. متأسفم که نتوانستیم 
3 امتیاز را برای هواداران به ارمغان بیاوریم، اما حقیقت این است که از 

نتیجه کسب شده ناراضی نیستم.
سرمربی پرسپولیس در پاسخ به این سؤال که تعطیلات دوباره لیگ 
به ضرر آنها خواهد بود یا خیر، عنوان کرد: من دنبال توجیه و بهانه 
نیستم، ما قبل از بازی با نفت فقط یک جلسه توانستیم با حضور ۶ 
ملی پوشمان تمرین کنیم و طبیعی است که آنها سرحال برنگردند. وقتی 
آنها خسته باشند مسلماً دچار مشکل می شویم، این موضوع شاید شامل 
همه بازیکنان تیم ملی که راهی تمرینات باشگاهی خود می شوند، بشود. 
واقعاً در روزهای اخیر خستگی را در امیری، طارمی، انصاری و دیگر 
ملی پوشان احساس کردیم، اما با این حال دنبال بهانه و توجیه نیستیم.

وی در واکنش به بازگشت رامین رضاییان به ترکیب پرسپولیس گفت: 
امروز رضاییان را در پست جلو استفاده کردیم و عملکردش بد نبود، در 

حال حاضر ما در دفاع بازیکنان خوبی داریم که عملکردشان خوب بوده 
و من از آنها رضایت دارم، بازیکنی مثل سیدجلال حسینی، انصاری، 
ربیع خواه و ماهینی که ترکیب دفاعی خوبی تشکیل داده اند و طبیعی 
است دوست نداشته باشم به این ترکیب موفق دست بزنم، البته باید دید 

در ادامه چه پیش خواهد آمد.
برانکو درباره نیمکت نشینی امید عالیشاه که گویا به خاطر مسائل 
انضباطی بوده است، گفت: جریمه انضباطی نداریم وقتی کسی را جریمه 
می کنیم دیگر او را کنار تیم نخواهیم داشت. این ارزیابی من بود که 
عالیشاه از ابتدا در ترکیب نباشد، چه رضاییان روی نیمکت باشد یا 
عالیشاه فرقی نمی کند و ما دنبال این هستیم که 11 نفر منتخب را 

به میدان بفرستیم.
سرمربی پرسپولیس در پایان درباره مصدومیت عالیشاه اظهار داشت: 
این بازیکن از ناحیه سر دچار آسیب دیدگی شده که باید وضعیت او را 

بررسی کنیم.
پورموسوی: مقابل پرسپولیس شایسته پیروزی بودیم

سرمربی تیم فوتبال استقلال خوزستان از کمیته داوران فدراسیون 
فوتبال خواست که در صورت احراز اشتباهات داور بازی تیمش مقابل 

پرسپولیس با او برخورد شود.
سیروس پورموسوی در پایان دیدار تیمش مقابل پرسپولیس در 
نشست خبری اظهار داشت: خدا را شکر می کنم یک روز فوتبالی را 
پشت سر گذاشتیم. بازیکنانم عملکرد خوبی داشتند و می توانستند بهتر 

از این هم بازی کنند.
وی در ادامه از کمیته داوران فدراسیون فوتبال خواست که در صورت 
احراز اشتباهات داور بازی تیمش مقابل پرسپولیس با او برخورد شود، 
گفت: داور خطاهای ۷0 به 30 را به نفع پرسپولیس سوت می زد. مگر 
می شود تیم ما اینقدر تحت فشار باشد و هر زمان که خطا شد، به نفع 

حریف قضاوت شود؟!
وی درباره صحبت های مدیر رسانه ای باشگاه پرسپولیس و اینکه 
گفته بود »صحبت های قبل از بازی پورموسوی را پیگیری می کنیم« 
عنوان کرد: من نباید جوابگوی مدیر رسانه ای باشم، اما می خواهم این را 
بگویم که باشگاه پرسپولیس هواداری دارد که پس از هر بازی 200 سکه 

پرداخت می کند، اما بعد از برد ما در تبریز یک نفر هم تبریک نگفت.
»تیم ما شایسته برد بود و می توانست مقابل پرسپولیس به پیروزی 
داد:  ادامه  جمله  این  بیان  با  خوزستان  استقلال  سرمربی  برسد«، 
پرسپولیس در نیمه دوم فقط بازی مستقیم ارائه کرد، هر زمان که ما 
به سمت دروازه حریف می رفتیم داور خطا می گرفت. در فوتبال برخورد 
وجود دارد. دو صحنه بود که داور به من گفت که اشتباه سوت زده 
است، این اشتباهات می تواند در هر بازی نتایج را تغییر بدهد. در مجموع 

خوشحالم که هواداران راضی به خانه برگشتند.
پورموسوی با اشاره به عملکرد حسین زرگر، داور بازی امروز استقلال 
خوزستان - پرسپولیس گفت: از او می خواهم که فیلم بازی را ببیند، 
زرگر داور بزرگی است، اما نمی دانم چرا امروز ۷0 به 30 سوت می زد. 
این مسائل باید از سوی کمیته داوران آنالیز شود. زمانی که بازیکن ما با 
بازیکن پرسپولیس برخورد می کرد داور کارت زرد نشان می داد اما خطا 

برای تیم ما گرفته نمی شد.
وی در واکنش به اظهارنظر برانکو که گفته بود »تنها تیمی که 
پرسپولیس را آزار داد استقلال خوزستان بود«، اظهار داشت: دیروز هم 
گفتم از آنهایی که می گویند ما با بهترین خط دفاع لیگ بازی داریم، 
گلایه دارم، چون باید توجه کنند که ما هم بهترین خط حمله را در 
اختیار داریم. بازیکنان تیمم امروز با غیرت بازی کردند. آنها هم از فصل 

گذشته و هم از فصل جاری طلبکار هستند.
سرمربی تیم فوتبال استقلال خوزستان همچنین خاطر نشان کرد: 
اگر تا بازی با ذوب آهن مشکلات مالی حل نشود، مجبورم از استقلال 
خوزستان جدا شوم، چون اگر من مشکل داشته باشم این مسئله به تیم 
نیز منتقل می شود. بنابراین مجبور از تیمی که آن را دوست دارم، جدا 
شوم. هیچ کس تا الان نه با ما صحبت کرده و نه قول داده تا مشکلات 
حل شود. مسئولان استان به سایر تیم ها کمک می کنند، اما به تیم ما نه. 

گلایه نمی کنم اما ما هم می توانیم از این شرایط استفاده کنیم.
پورموسوی عنوان کرد: هنوز هم می گویم که همه ایران برای قهرمانی 
پرسپولیس بسیج شده اند، چون بهترین شرایط و امکانات در اختیار این 
تیم است. ما تیم را امسال با 10 میلیارد تومان بستیم، اما پولی نگرفته ایم. 
ما هم دوست داریم که مسئولان به تیم ما کمک کنند، تا بازیکنان 
بتوانند در لیگ قهرمانان آسیا و مسابقات داخلی شگفتی ساز شوند، تا 

شادی را هدیه بیاوریم.
وی در پایان گفت: جا دارد از همه هواداران تشکر کنم. فوتبال 
خوزستان به آنها افتخار می کند و امیدوارم تیم ما به بهترین نتایج دست 

پیدا کند.

 ـسایپا 0 استقلال 2 

خداحافظی استقلال با روزهای تلخ

محسن کریمی و جابر انصاری با دو گل تماشایی 
پیروزی قاطع استقلال مقابل سایپا را رقم زدند تا آخر 

هفته آبی ها پر از طعم موفقیت باشد.
کریمی در دقیقه ۷۶ اولین گل بازی را زد و جابر 
انصاری نیز برای زدن پشتک معروفش تا دقیقه 82 
صبر کرد. استقلال با این پیروزی حالا در رده پنجم 

جدول است و به موفقیت بیشتر فکر می کند.
هفته نهم لیگ برتر، ساعت 16:45

ورزشگاه آزادی، تعداد تماشاگر: 30 هزار نفر
داوران: موعود بنیادی فر، کمک ها: حسن ظهیری 

و مهدی عالیقدر
ترکیب استقلال:

پادوانی،  رابسون،  غفوری،  وریا  رحمتی،  مهدی 
یعقوب کریمی، بختیار رحمانی )۶9- علی قربانی(، 
امید ابراهیمی، فرشید اسماعیلی، خسرو حیدری)۴۶- 
محسن کریمی(، جابر انصاری)90- فرشید باقری( و 

کاوه رضایی
سرمربی: علیرضا منصوریان

ترکیب سایپا:
حامد فلاح زاده، سیامک کوروشی، سجاد مشکل 
پور، امید خالدی، سعید لطفی )8۴- جونیور(، مهدی 
بدرلو)۶9- علی قلی زاده(، روزبه شاهعلیدوست، حامد 
شیری، مهدی ترابی، غلامرضا رضایی و مسعود حسن 

زاده
سرمربی: حسین فرکی

 کارت زرد:
امید خالدی)32( از سایپا

شرح گل ها
1-0)استقلال( : حملات دامنه دار استقلال بالاخره 

وریا  سانتر  دقیقه  این  در  داد.  دقیقه ۷۵ جواب  در 
غفوری از روی کرنر را مدافعان سایپا برگشت دادند 
اما در برگشت توپ به محسن کریمی رسید و ضربه 
سنگین او از پشت محوطه جریمه حامد فلاح زاده را 

تسلیم کرد.
بازیکنان  ضربه   81 دقیقه  در   : )استقلال(   0-2
استقلال از مرکز میدان به کاوه رضایی رسید و  او با 
ضربه سر توپ را به جابرانصاری رساند تا او با یک ضربه 

ضربه دقیق دروازه سایپا را برای بار دوم باز کند.
شرح بازی:

استقلال با ارائه یک بازی حسابگرانه با شایستگی تیم 
درهم ریخته سایپا را با برتری 2 بر صفر شکست داد. 
آبی ها دو گل خود را در دقایق انتهایی بازی به ثمر 
رساندند تا در سومین بازی متوالی پیروز باشند. این 9 
امتیاز به علیرضا منصوریان کمک خواهد کرد تا تیمش 
را پیش از تعطیلات در رده مناسب در جدول قرار 
بدهد و دیگر نگران شایعات ناراحت کننده اطراف نباشد. 
استقلال اگرچه بازی را خوب آغاز نکرد اما با گذشت 
زمان و تقسیم توپ از جناحین و وسط به بازی مسلط 
شد و با دو گل کریمی و انصاری بازی را به سود خود 
تمام کرد. در نیمه دوم استقلال در فاز حمله پیشرفت 
محسوسی نسبت به نیمه اول داشت و با حرکات خوب 
محسن کریمی، جابر انصاری و کاوه رضایی چندین 
موقعیت گل خلق کرد و می توانست بیش از 2 گل 

هم به ثمر برساند.
 بهترین بازیکن:

محسن کریمی هافبک راست پای استقلال یکی از 
زیباترین گل های هفته را با پای چپ به ثمر رساند 
و منصوریان امیدوار است که دیگر کریمی مصدوم 

نشود تا در بازی های آینده نیز از این وینگر سرعتی 
استفاده کند.
اتفاق ویژه:

تیمی که تا چند هفته پیش قعرنشینی اش سوژه 
شوخی های هواداران تیم رقیب بود حالا در حالی در 
رده پنجم قرار گرفته که می تواند در پایان بازی های 
از  بیاید و پیش  بالا  تا رده سوم جدول  هفته دهم 
تعطیلات یک ماهه لیگ تیم سوم جدول باشد. البته 
این اتفاق در صورتی رخ می دهد که نفت تهران و 
صنعت نفت آبادان در هفته دهم مقابل حریفان خود 
پیروز نشوند و استقلال فولادخوزستان را شکست دهد.

دقایق حساس:
دقیقه 2: سانتر کاوه رضایی به روی دروازه تنها یک 
ضربه آرام نیاز داشت تا وارد دروازه شود اما بختیار 
رحمانی با بی دقتی توپ را به دستان حامد فلاح زاده 

کوبید.
دقیقه ۴: اشتباه رابسون در دفع توپ، موقعیت عالی 
نصیب مسعود حسن زاده کرد اما ضربه او را مهدی 

رحمتی به زیبایی دفع کرد.
دقیقه ۵: شوت فرشید اسماعیلی را فلاح زاده به 
اشتباه دفع کرد اما مدافعان سایپا توپ را از محوطه 

جریمه دور کردند.
دقیقه 8: روزبه شاه عالیدوست مدافعان استقلاال را 
به هم ریخت اما ضربه اش با واکنش مناسب از  سوی 
مهدی رحمتی همراه شد و سایپا فرصت خوب گلزنی 

را از دست داد.
دقیقه 10: شوت دیدنی کاوه رضایی از راست خط 
دفاعی سایپا با اختلاف کم به بیرون رفت تا رضایی 
فرصت به ثمر رساندن چهارمین گل فصل خود را از 

دست بدهد.
دقیقه 1۵: سانتر خسرو حیدری را جابر انصاری با 

ضربه سر بی دقت به بالای دروازه زد.
دقیقه 1۶: سانتر بی نقص خسرو حیدری به روی 
دوازه را بختیار رحمانی به ضربه سر بسیار بی دقت 
به بیرون زد تا او همچنان در ثبت اولین گلش برای 

استقلال در لیگ برتر ناکام بماند.
دقیقه 23: سانتر ترابی به روی دروازه را غلامرضا 
رضایی به ضربه ای بی دقت با اختلاف زیاد به بیرون زد.

دقیقه 2۷ : شوت سنگین ترابی را رحمتی دفع کرد 
و توپ برگشتی با ضربه حسن زاده همراه شد که این 
تیم توپ را هم مهدی رحمتی با یک عکس العمل زیبا 

و با پا دفع کرد.
دقیقه 31 : سانتر خسرو حیدری به سر مدافعان سایپا 
برخورد و می رفت که وارد دروازه شود اما فلاح زاده با 

عکس العمل مناسب توپ را دفع کرد.
دقیقه 33 : شوت فنی امید ابراهیمی را فلاح زاده به 

راحتی مهار کرد.
دقیقه 3۶ : سانتر خسرو حیدری در یک رفت و 
برگشت به کاوه رضایی رسید و ضربه چکشی او را فلاح 

زده از زیر طاق دروازه بیرون کشید.
دقیقه 38 : سانتر دقیق وریا غفوری به روی دروازه 

را بازهم کاوه رضایی با ضربه ای بی دقت به بیرون زد.
دقیقه ۴1 :: پاس کاوه رضایی به بختیار رحمانی 

رسید و ضربه او در دستان فلاح زاده آارم گرفت.
دقیقه ۵۶ : سانتر فرشید اسماعیلی را جابر انصاری با 

ضربه سر بی دقت به بیرون زد.
دقیقه ۵8 : یعقوب کریمی مدافعان سایپا را به هم 
ریخت و یک پاس عرضی به بختیار رحمانی داد، سانتر 
او در دهانه دروازه به کاوه رضایی نرسید تا بهترین 

موقعیت استقلال در نیمه دوم از دست برود.
دقیقه ۶۴ : سانتر عالی یعقوب کریمی به روی دروازه 
را فلاح زاده با عکس العملی زیبا به بیرون از محوطه 

جریمه فرستاد.
دقیقه ۶8 : شوت آرام محسن کریمی به راحتی در 

دستان فلاح زاده آرام گرفت.
دقیقه ۷2 : ضربه ایستگاهی حامد شیری با اختلاف 

بسیار زیاد از کنار دروازه بیرون رفت.
دقیقه 88 : سانتر محسن کریمی را جابر انصاری وارد 
دروازه سایپا کرد ولی این صحنه از نظر داور آفساید 

اعلام شد.
در حاشیه:

*بختیار رحمانی هافبک معترض آبی ها که امروز 
در ترکیب استقلال قرار گرفته است، پیش از بازی به 
شدت از سوی تماشاگران حاضر در زمین تشویق شد.

*سید حسین حسینی پیش از بازی حاضر نشد در 
کنار سایر بازیکنان بدن خود را گرم کند تا شائبه هایی 

در مورد جدایی او در نیم فصل به وجود بیاید.
*منصوریان امروز بدون تغییر نسبت به بازی با سیاه 
جامگان تیمش را به زمین فرستاده است که این تیم 
موضوع نشان می دهد او ترکیب ثابت تیم خود را پیدا 

کرده است.
*هواداران حاضر در استادیوم آزادی پیش از آغاز 
بازی به شدت علیرضا منصوریان سرمربی تیم شان را 

تشویق کردند.
*پیش از شروع بازی هواداران حاضر در استادیوم 
به شدت اصغر حاجیلو سرپرست فعلی سایپا و سابق 

استقلال را تشویق کردند.
*پیش از شروع بازی مهدی رحمتی، کاوه رضایی، 
بختیار رحمانی و یعقوب کریمی سمت فرکی رفتند و از 
او برای حضور در زمین بازی رخصت گرفتند. همچنین 
منصوریان هم چتد دقیقه ای با سرمربی موفق سایپا 

خوش و بش کرد.
*تماشاگران استقلال در دقیقه 11 بازی به سبک 
ایسلندی ها تیمشان را تشویق کردند که این موضوع 

صحنه جالبی را در استادیوم آزادی رقم زد.
* در صحنه ای که داور روی بازیکنان استقلال خطا 
اعلام کرد، حامد فلاح زاده به شدت سر مهدی بدرلو 
فریاد می کشید و همین مساله باعث شد داور به او 

تذکر جدی بدهد.
حسین فرکی:

حق سایپا شکست نبود
سرمربی تیم فوتبال سایپا پس از شکست تیمش برابر 

استقلال گفت: حق ما در این بازی شکست نبود.
حسین فرکی پس از شکست شامگاه جمعه تیمش 
برابر استقلال به خبرنگاران حاضر در سالن کنفرانس 
ورزشگاه آزادی گفت: موقعیت هایی داشتیم که تبدیل 
به گل نشد و این نشان می داد که ممکن است این 

بدشانسی ها ما را گرفتار کند.
وی افزود: در همان نیمه اول که تیم ما بهتر بود و 
موقعیت های زیادی هم داشت باید به پیروزی می 
رسیدیم اما نتوانستیم از این موقعیت ها استفاده کنیم. 
در نیمه دوم ما نصف آن چیزی که استقلال بد بود بد 
بودیم اما حریف توانست از موقعیت هایش بهتر استفاده 
کند و به پیروزی برسد. به استقلال تبریک می گویم اما 

تیم ما مستحق این شکست نبود.
فرکی در مورد اینکه به نظر می رسید ترکیب تیمش 
را محتاط چیده بود گفت: به هر حال ما بازیکنانی داریم 
که تقریبا یک شکل بازی می کنند و چاره ای نداریم 
جز اینکه از همین بازیکنان استفاده کنیم. ما با همین 
بازیکنان برابر تراکتورسازی توانستیم خوب بازی کنیم.

وی در مورد اینکه به نظر می رسد ترکیب تهاجمی 
تیمش برای حریفان شناخته شده است گفت: فرق تیم 
ما با استقلال همین است که این تیم توانسته همه 
بازیکنان خوب را در ابتدای فصل جمع کند اما تیم ما 

این کار را نکرده است.
علیرضا منصوریان:

تفاوت ما با سایپا استفاده از موقعیت ها بود
سرمربی تیم فوتبال استقلال پس از پیروزی تیمش 
برابر سایپا گفت: تفاوت دو تیم در این دیدار استفاده از 
موقعیت هایی بود که نصیب آنها شد. ما از موقعیت هایی 

که داشتیم به خوبی استفاده کردیم.
 علیرضا منصوریان پس از پیروزی 2 بر صفر تیمش 
برابر سایپا به خبرنگاران حاضر در سالن کنفرانس 
ورزشگاه آزادی گفت: بازی سخت و نفس گیری بود 
و هر تیمی که مقابل ما بازی می کند قرص و محکم 
است. درست در لحظه ای که باید گل می زدیم به 

حریف گل زدیم.
وی ادامه داد: مهاری که سیدمهدی رحمتی داشت 
برای تیم ما خیلی تاثیرگذار بود و بعد از این مهار خوب 
هم جو تیم خوب شد و هم تماشاگرانی که در ورزشگاه 

بودند به تیم ما کمک کردند تا به پیروزی برسیم.
منصوریان ادامه داد: تفاوت ها در فوتبال به خاطر 
استفاده کردن از موقعیت هاست. تعویض های ما امروز 
بسیار خوب کار کردند و در پیروزی ما تاثیر مستقیم 
داشت. تفاوت ما با سایپا در استفاده از موقعیت ها بود. 
اگر سایپا در نیمه اول دو موقعیت گلش را به ثمر می 
رساند الان من نمی توانستم در مورد پیروزی تیمم 

صحبت کنم.
سرمربی تیم فوتبال استقلال با تاکید بر اینکه در 
مناطق مختلف تیمش توانسته هم پست های خوبی را 
داشته باشد در مورد مورد عملکرد خسرو حیدری گفت: 
او یکی از ستاره های تیم ماست که در هر منطقه ای که 

از او استفاده می کنیم مفید است.



5 علمی و سلامت 

با استخوان هایمان مهربان باشیم
بیستم اکتبر  روز جهانی پوکی استخوان نامیده شده است. هدف از نامگذاری این روز 
افزایش آگاهی جهانی در مورد پیشگیری، تشخیص و درمان پوکی استخوان و بیماری های 

مزمن استخوان است.
به گزارش ایرنا، ایده اصلی روز جهانی پوکی استخوان برای اولین بار با کمپینی توسط 
انجمن ملی پوکی استخوان انگلیس در سال 199۷ میلادی آغاز شد و کمیسیون اروپا با 

حمایت از این کمپین روز 20 اکتبر را روز جهانی پوکی استخوان نامگذاری کرد.
شعار 201۶ روز جهانی پوکی استخوان، استخوان هایتان رو دوست بدارید تا آینده را 
تضمین کنید انتخاب شده است و تمرکز آن پیشگیری از این بیماری با ورزش منظم، رژیم 
غذایی سالم و ترک عادات زیان بار برای سلامتی است. کمپین روز جهانی پوکی استخوان 
امسال از عموم مردم خواسته است گام های اولیه را برای حفاظت از استخوان ها و عضلات 
بردارند تا دوران سالمندی مستقل و باکیفیتی داشته باشند. اطلاع رسانی و افزایش آگاهی در 
زمینه سلامت استخوان ها، عضلات و مفاصل از طریق رسانه های عمومی، نهادهای سیاست 

گذاری، متخصصان بهداشت و عموم مردم در دستور کار کمپین پوکی استخوان قرار دارد.
اولویت های کمپین روز جهانی پوکی استخوان 201۶ به قرار زیر است :

-ترویج آگاهی در سراسر جهان در مورد پوکی استخوان و تلفات سنگین آن، در صورت 
عدم پیشگیری و درمان -آموزش آحاد افراد جامعه در مورد عوامل خطر -تشویق افراد مبتلا 

به درمان و پیشگیری از پیشرفت بیماری
پوکی استخوان چیست؟

پوکی استخوان بیماری مربوط به استخوان هاست. در این بیماری اصطلاحا استخوان ها 
متخلخل می شوند. ساختار میکروسکوپی استخوان ها به صورت لانه زنبوری است. منافذ و 
خانه های استخوان پوک بسیار بزرگتر از استخوان سالم است. در این حالت استخوان ها به 

تدریج جرم و چگالی خود را از دست می دهند و بسیار حساس و شکننده می شوند.
متاسفانه این بیماری هیچ علامت اولیه ای ندارد و زمانی بروز می کند که یکی از استخوان 
ها ) معمولا استخوان لگن و مچ( می شکند؛ به همین دلیل به آن بیماری خاموش گفته 

می شود.
*علل پوکی استخوان

استخوان ها از فیبرهای کلاژن و مواد معدنی تشکیل شده اند. از بدو تولد تا اوایل 20 سالگی، 
سلول های استخوانی با جذب مواد مغذی و معدنی رشد می کنند و متراکم می شوند. معمولا 
اوج تراکم استخوان ها در 20 سالگی است. رشد و توسعه استخوان ها تا حدود 2۵ سالگی 
ادامه دارد و پس از آن به ندرت کاهش می یابد. پس از ۴۵ سالگی و با افزایش سن، تراکم 
استخوان ها به تدریج کاهش می یابد و کلسیم لازم برای بدن از ذخیره استخوان ها تامین 
می شود. کاهش تراکم استخوان ها با افزایش سن کاملا طبیعی است ولی برخی عوامل این 

فرآیند را تسریع می کند.
برخی از این علل عبارتند از :

-کم تحرکی-عدم استفاده از مواد حاوی کلسیم-کاهش ویتامین D در بدن-ابتلا به بیماری 
های خاص مانند سرطان-استفاده از داروهای استروئیدی-یائسگی زودرس )کمتر از ۴۵ سال(

-استعمال دخانیات-کاهش استروژن در بدن-شرایط پزشکی خاص مانند پرکاری تیرویید، 
بیماری سلیاک، نارسایی مزمن کلیه، آرتریت روماتویید، بیماری های مزمن کبدی، دیابت 

نوع 1
احتمال بروز پوکی استخوان در این افراد بیشتر است

-افرادی که در خانواده خود بیمار مبتلا به پوکی استخوان دارند-افرادی با استخوان بندی 
متوسط و کوچک-افرادی با نژاد آسیایی-افرادی که سابقه زمین خوردن و شکستگی استخوان 
دارند- افرادی که برای مدت زمان بیشتر از 3 ماه از داروهای استروئیدی )کورتون( استفاده 

کرده اند
پیشگیری و درمان

گرچه علایم مختلفی در پیشرفت بیماری پوکی استخوان موثر هستند ولی می توان 
پیشرفت این بیماری را با چند راهکار ساده متوقف کرد. برخی از مهمترین روش های 

پیشگیری و توقف بیماری خاموش عبارتند از :
D 1-تغذیه مناسب و استفاده از مواد حاوی کلسیم و ویتامین

2-ورزش، حداقل 30 دقیقه پیاده روی تند در روز توصیه شده است
3-استفاده از نور خورشید، این مورد باید با رعایت اصول یعنی استفاده از کلاه و دستکش و 
کرم ضد آفتاب انجام شود۴-هورمن درمانی در زنان یائسه زیر نظر پزشک۵-استفاده از مکمل 

های ویتامین D و کلسیم
 نقش تغذیه در پیشگیری از پوکی استخوان

استخوان ها حداقل به هزار تا هزار و دویست میلی گرم کلسیم در روز نیاز دارند. این میزان 
با افزایش سن و در زنان یائسه افزایش پیدا می کند. یک لیوان شیر ، ۵0 گرم پنیر و یک 
کاسه ماست تقریبا معادل تمام نیاز بدن به کلسیم در روز است. سویا، بادام، اسفناج، انواع کلم، 
برگه زردآلو و انجیر خشک، منبع کلسیم هستند.بدن برای جذب کلسیم به ویتامین D نیاز 
دارد. ویتامین D مورد نیاز از طریق خورشید، مواد غذایی حاوی ویتامین D و مکمل ها تامین 
می شود. شیر، حبوبات، ماهی و روغن ماهی، تخم مرغ، آب پرتقال، قارچ، انواع پنیر و خاویار 

حاوی ویتامین D هستند.

چرا واریس می گیریم؟
اگر در پاهای تان رگ های ریز قرمز یا سیاه شده را می بینید باید بگوییم این فقط شما 
نیستید که با این مشکل مواجه هستید، واریس یکی از شایع ترین مشکلات بین خانم  هاست.

اگر در پاهای تان رگ های ریز قرمز یا سیاه شده را می بینید باید بگوییم این فقط شما 
نیستید که با این مشکل مواجه هستید، واریس یکی از شایع ترین مشکلات بین خانم  هاست؛ 
البته این موضوع مختص خانم ها نبوده و در آقایان نیز به کرات دیده شده است. این مشکل، 
زیبایی شما را به هم می ریزد و ممکن است دردناک هم باشد، یعنی با مشکلی دست و پنجه 
نرم می کنید که هم به لحاظ زیبایی و هم به لحاظ سلامت مشکلاتی برای تان به همراه خواهد 
داشت.البته لازم نیست خیلی در این باره نگران شوید چون خوشبختانه شما می توانید با 
داشتن اطلاعات درست یاد بگیرید که چطور از واریس پیشگیری کرده، با آن زندگی کنید 

یا از دستش خلاص شوید. ما در این مطلب اطلاعات بیشتری برای تان تدارک دیده ایم.
واریس چیست؟ سرخرگ  ها و مویرگ ها، خون مملو از اکسیژن را از قلب به سایر 
قسمت  های بدن می  رسانند و سیاهرگ  ها خون را به قلب برمی گردانند.مسئله اینجاست که 
رگ های پای تان برای این کار باید تلاش بیشتری انجام دهند، چون خون را برخلاف جهت 
جاذبه زمین پمپاژ می کنند، یعنی خون را به سمت بالا می رانند در حالی که جاذبه زمین به 
سمت پایین است، بنابراین اگر دریچه های قلب ضعیف شده یا آسیب ببینند، خون به سمت 

عکس حرکت خواهد کرد و این مسئله باعث ایجاد تورمی می شود که در واریس می  بینید.
مهم ترین عامل واریس کدام است؟ علت واریس فقط یک عامل نیست و با اینکه 
عوامل مختلف دیگری هم وجود دارد که خطر ابتلای شما به واریس را افزایش می  دهد، ولی 
ژنتیک مهم ترین عامل است.۷0 تا 80 درصد از بیماران مبتلا به واریس، فردی در خانواده خود 
دارند که او نیز دچار واریس بوده است.سایر عوامل خطرزا، جنسیت خانم ها، چاقی، پیری و 
بارداری )چون در طول دوران بارداری، ۵0درصد خون بیشتری برای مراقبت از جنین تولید 

می  کنید( را شامل می شود.
واریس فقط در پاها دیده می شود؟ شاید با شنیدن نام واریس به یاد پاهای قرمز شده 
یا سیاه شده بیفتید، با اینکه واریس به خاطر وزن بدن و جاذبه زمین بیشتر در پاها دیده 
می  شود، ولی انواع مختلفی از واریس در قسمت های دیگر بدن هم دیده می  شود. تلانژکتازی 
و ونوز لیک روی صورت، گردن و رگ  های عنکبوتی در همه قسمت  های بدن ایجاد می  شوند. 

حتی هموروئید که بزرگ شدن رگ  های دور مقعد است هم نوعی واریس به شمار می آید.
چطور خطر واریس را کم کنیم؟ به گزارش سلامت نیوز ، عوامل خطرزایی هستند که 
تحت کنترل شما نیستند، ولی می  توانید با حفظ وزن و خودداری از ایستادن  ها یا نشستن  های 
طولانی  مدت سهم خودتان را انجام داده و خطر ابتلا به واریس را تا اندازه  ای کاهش دهید. 
متخصصان توصیه می  کنند از پوشیدن طولانی  مدت لباس  هایی که در قسمت میان  تنه و 
کمر یا ران  ها تنگ باشند یا کفش پاشنه  بلند خودداری کنید؛ چون هر دوی اینها بر گردش 

خون شما تاثیر می  گذارند.
واریس مشکل سلامتی است یا زیبایی؟ با اینکه خیلی  ها فقط به خاطر ظاهر واریس 
اذیت می  شوند، کسانی هستند که غیر از مسئله زیبایی، واقعا از این مشکل احساس ناراحتی 
می  کنند. مهم ترین علائم واریس، سنگینی، درد، سفت  شدگی، خستگی، تورم و گاهی 
خارش، سوزش، بی  حسی و بی  قراری پاهاست. البته همه مشکلات واریس نیاز به درمان 
ندارند، ولی اگر رگ  های تان باد کرد، حساس شد، در فعالیت های روزمره  تان اختلال ایجاد کرد 

یا شروع به خونریزی کرد، حتما به پزشک مراجعه کنید.
اگر واریس تان دردناک نیست...

اگر رگ  های واریسی  تان دردناک نیست یا بر فعالیت روزمره  تان اثری ندارد، شکل ظاهری 
آن را با بالا نگه داشتن پاهای تان و استفاده از برنزه کننده  ها یا کانسیلرهای آرایشی برای خنثی 

کردن تغییر رنگ رگ ها می توانید بهبود بخشید.
برای از بین بردن رگ  های واریسی آماده  اید؟ می  توانید با مشورت پزشک عمومی  تان 
درمان را شروع کنید. پس مشورت با پزشک تان را در اولویت قرار دهید که احتمالا او، شما را 

به یک متخصص عروق، جراح عروق یا متخصص پوست معرفی خواهد کرد.
چه درمان هایی وجود دارد؟ قبلا جراحی برداشتن رگ  های واریسی با بیهوشی موضعی 
یا عمومی انجام می  شد، ولی درمان  های غیرجراحی جدید این روزها متداول  تر شده  اند. به طور 
کلی همه تکنیک ها در بستن رگ  های غیرطبیعی بیمار که ایجاد مشکل می  کنند، موثر 
هستند. متداول  ترین این تکنیک ها، درمان  های مبتنی بر گرما با رادیوفرکانس یا لیزر هستند 
که رگ های آسیب دیده را از بین می  برند، به طوری که رگ ها به مرور زمان در بدن تان حل 
می  شوند. یکی از جدیدترین این تکنیک هاVenaSeal است که در آن از یک چسب فوق العاده 
برای بستن رگ آسیب  دیده استفاده می  شود. در این روش، علاوه بر کاهش احتمال آسیب 

رسیدن به عصب ها، در یک زمان می  توان روی رگ  های متعددی کار کرد.
موفقیت درمان چقدر است؟

واریسی شدن یک رگ در قسمتی از بدن، شما را درمعرض ابتلا به آن در قسمت  های دیگر 
بدن تان هم قرار می  دهد. با اینکه بیشتر درمان  ها برای ازبین بردن رگ های آسیب  دیده موثر 
هستند، ولی احتمال رشد دوباره آن نیز وجود دارد. پس ممکن است درمان را انجام داده 

باشید اما دوباره آن را در بدن تان ببینید.

اکثر مردم سفید شدن مو را دلیل پیری می دانند، اما اگر موهای شما خیلی زود سفید شده 
است، به یاد داشته باشید که این موضوع سن تان را تعریف نمی کند بلکه حس پیری فقط 

در ذهن تان است.
به گزارش سلامت نیوز، قبل از اینکه بدانیم موها چرا خاکستری و سفید می شوند، باید در 

مورد ساختار مو آگاهی داشته باشیم تا دلیل سفید شدن موها را متوجه شویم.
مو از پروتئینی به نام کراتین تشکیل شده است و توسط فولیکول های درون لایه درم زیر 

پوست رشد می کند.
رنگ مو هم با وجود دو نوع ملانین در فولیکول ها مشخص می شود. هرچه مقدار ملانین 

بیشتر باشد، رنگ مو تیره تر است.
معمولا موهای روی سر زودتر از صورت و دیگر نقاط مانند سینه و زیربغل سفید می شوند.

فرآیند سفید شدن مو معمولا از 3۵ سالگی به بعد شروع می شود و البته در برخی از افراد 
بسیار زودتر و برخی دیگر دیرتر رخ می دهد.

ژنتیک و عوامل گوناگونی روی سفید شدن مو موثر است.
دلایل سفید شدن مو:

رقیق شدن مقدار یوملانین )رنگدانه های مشکی، که مسئول رنگ های مشکی و قهوه ای 
اند( و فیوملانین )رنگ دانه های قرمز رنگ که مسئول رنگ های زرد و قرمز می باشند( باعث 

خاکستری و سفید شدن مو می شود.
در واقع ملانوسیت موجود در فولیکول های مو دیگر هیچ نو ملانین تولید نمی کند و 

درنتیجه موها سفید می شوند.
تحقیقات نشان داده است که کاهش ملانین به دلیل کاهش آنزیمی به اسم کاتلاز می باشد. 

این آنزیم جلوی تشکیل هیدروژن پراکسید در بدن را می گیرد.
اما وقتی مقداراین آنزیم در بدن کم شود، هیدروژن پراکسید افزایش یافته و منجر به 

سرکوب ملانین و در نتیجه سفید شدن مو می شود.
خاکستری و سفید شدن مو نیز در جوانان رخ می دهد که به آن سفید شدن زود هنگام 

می گویند.
ژنتیک و زود سفید شدن موها:

گاهی اوقات ژنتیک در زود سفید شدن موها نقش دارد. این نوع سفیدشدن حتی درکودکان 
12 ساله هم دیده شده است.

البته در برخی موارد، مو خاکستری شده و دوباره پس از مدتی سیاه می شود. اما در بیشتر 
موارد روند سفید شدن ادامه پیدا می کند.

استرس و زود سفید شدن موها:
تحقیقات نشان داده است، اضطراب دایم با ترشح آدرنالین، به دی ان ای فرد صدمه رسانده 

و منجر به ایجاد ناهنجاری هایی می شود.
این موضوع نیز روی خاکستری و سفید شدن موها اثر می گذارد.

بیماری و زود سفید شدن موها:
برخی از بیماری های مربوط به غده تیروئید مانند بیماری گریوز، هاشیموتو، پرکاری و 
کم کاری تیروئید، مشکلات کم خونی، می توانند موها را حتی موهای روی پوست بدن را 

سفید کنند.
رژیم غذایی نامناسب و زود سفید شدن موها:

رژیم غذایی نامناسب منجر به سفید شدن مو می شود. عدم دریافت ویتامین B12 و آهن 
و ید باعث خاکستری شدن زودهنگام موها می شود.

مصرف کم پروتئین و افراط در نوشیدن چای و قهوه و سیگارکشیدن نیز چنین مشکلی 
به وجود می آورد.

آب داغ و رنگ مو و زود سفید شدن موها:
استفاده از آب داغ و رنگ مو نیز می تواند سفید شدن موها را جلو بیندازد.

به منظور درمان موهای سفید، می توانید روش هایی که در ادامه مقاله آورده شده است 
را به کار برید.

درمان های خانگی موهای سفید:
چند روش ساده برای درمان موهای سفید وجود دارد که می توانید در خانه انجام دهید.

مصرف پروتئین:
از آنجایی که مو از پروتئینی به نام کراتین تشکیل شده است، مصرف غذای سرشار از 

پروتئین می تواند در رشد و بهبود موی تازه موثر باشد.
از مواد خوراکی سرشار از پروتئین می توان به گوشت، تخم مرغ، حبوبات و غلاتی مانند 

گندم کامل و همچنین عدس اشاره کرد.
ویتامین و مواد معدنی:

ویتامین های A و B12، آهن، مس و روی برای سلامت موها بسیار ضروری هستند و جلوی 
خاکستری و سفید شدن آنها را می گیرند.

این مواد مغذی را می توانید در خوراکی هایی مانند گوشت قرمز، مرغ، ماهی ) از جمله 
صدف(، آجیل، حبوبات، کشمش و آلو سیاه بیابید.

ید:
ید جلوی خاکستری شدن موها را می گیرد و ماده ای است که روی غده تیروئید موثر است 
و جلوی هر نوع بیماری مربوط به تیروئید را که موجب سفید شدن موها می شوند، می گیرد.

گل تاج خروس:
برگ های تاج خروس یکی از بهترین درمان های خانگی موهای خاکستری است و می تواند 

رنگ موها را دوباره برگرداند.
پس از اینکه موهایتان را با شامپو شستید و آبکشی کردید، آب این گیاه را به موهای خود 

بمالید.
چای سیاه و نمک:

محلولی از یک فنجان چای سیاه و یک قاشق چایخوری نمک آماده کنید و پس از اینکه 
سرد شد، آن را به ریشه موهای تان بمالید.

یک ساعت بعد موهای تان را بشویید اما شامپو نزنید.
روغن نارگیل:

تحقیقات نشان داده استفاده مرتب از روغن هایی مانند نارگیل به موهای صدمه دیده کمک 
می کند و روند سفید شدن آنها را کند می نماید.

حنا:
استفاده از حنا برای موهای خاکستری و سفید مفید است. حنا، ماست و شنبلیله را با هم 

مخلوط کرده و از آن خمیری درست کنید و به موهای تان بمالید.
حنا رنگ کننده طبیعی است و می توانید به جای استفاده از رنگ مو مصنوعی و مضر، از 

آن استفاده کنید.
کنجد:

دانه های کنجد به ویژه دانه های سیاه آن و همچنین روغن کنجد برای درمان موهای 
سفید مفید هستند.

به طور مرتب روی پوست سرتان روغن کنجد بمالید. درضمن این دانه خوراکی را نیز وارد 
رژیم غذایی تان کنید.

روغن گیاه چریش:
این روغن در درمان مشکلات مختلف مو، از جمله شوره سر و سفید شدن، موثر است.

در گذشته از این گیاه برای از بین بردن شپش سر هم استفاده می شده است.
زنجبیل و عسل:

اعتقاد بر این است که مصرف زنجبیل و عسل در درمان موهای سفید موثر است. این ترکیب 
در طب سنتی چین بسیار تجویز می شده است.

دوری از موارد مضر زیر:
سیگار کشیدن، مصرف زیاد چای و قهوه، استفاده از مواد شوینده بسیار قوی، آب و سشوار 

داغ، رنگ کردن مو، از مواردی هستند که باعث سفیدی زودهنگام مو می شوند.
بنابراین اگر می خواهید موهایتان به سرعت سفید نشوند، این کارهای مضر را انجام ندهید.

درمان اضطراب:
اضطراب اثر بسیار بدی روی سفید شدن مو می گذارد. با استفاده از راهکارهای آرامش 
بخش، از اضطراب دوری کنید.  همچنین ورزش مرتب، مدیتیشن، وقت گذراندن با خانواده و 

دوستان می تواند در درمان اضطراب موثر باشد.

دلایل سفید شدن مو

چرا موهایتان زودتر از دیگران سفید می شود؟ ۶سبزی که در حالت پخته سودمندتر هستند

ارزش تغذیه ای این سبزی ها با پختن
 بیشتر می شود!

ممکن است متضاد به نظر برسد، اما برخی میوه ها و سبزیجات هنگامی که پخته می 
شوند از ارزش تغذیه ای بیشتری برخوردار می شوند. به گزارش عصر ایران، پختن میوه 
ها و سبزیجات موجب تغییر ظاهر، بافت و رنگ ها آنها می شود و از این رو جای شگفتی 
نیست که برخی از مواد مغذی موجود در آنها نیز طی روند پخت از بین بروند. بر همین 
اساس، شاید این گونه در ذهن شما جا افتاده باشد که مصرف میوه ها و سبزیجات به صورت 
خام سودمندتر است. به گزارش "تری هاگر"، اما برای برخی از ما مصرف مواد غذایی خام 
ممکن است امکان پذیر نبوده و یا چندان راحت نباشد. از این رو، آگاهی از این مساله که 
همه سبزیجات هنگامی که خام هستند لزوما سالم تر نیستند می تواند امیدوارکننده باشد. 
در ادامه با برخی سبزیجات که پس از پخته شدن ارزش غذایی بیشتری پیدا می کنند 

بیشتر آشنا می شویم.
کدو تنبل و دیگر کدوهای زمستانی

کدو تنبل خام برای بسیاری از مردم جهان یک جز اصلی از فهرست غذایی آنها را شامل 
نمی شود. اما اگر فکر می کنید کدو تنبل و دیگر کدوهای زمستانی در حالت خام از مواد 
مغذی بیشتری برخوردار هستند، بهتر است این ذهنیت را تغییر دهید. کدو تنبل پخته 
دارای تمامی آنتی اکسیدان های فوق العاده مانند بتا کاروتن است که پس از حرارت دیدن 

جذب آنها آسان تر نیز می شود.
مارچوبه

مارچوبه در حالت خام نیز استفاده می شود اما پختن آن به شکستن دیواره های سلولی 
ضخیم کمک می کند که این کار برای بدن دشوار است و بر همین اساس، جذب مواد 
مغذی موجود در مارچوبه مانند ویتامین های A، C، و E، و فولات تسهیل می شود. پختن 
مارچوبه موجب می شود تا آنتی اکسیدان ها به ویژه اسید فرولیک بیشتر در دسترس باشند.

گوجه فرنگی
پخت گوجه فرنگی موجب می شود تا آنتی اکسیدان قدرتمند لیکوپن موجود در آن 
آزاد شود. مصرف بالای لیکوپن با کاهش خطر ابتلا به سرطان و حملات قلبی در ارتباط 
است. پخت گوجه فرنگی موجب شکستن دیواره های سلولی و آزاد شدن لیکوپن می شود 
که بدن از دریافت آن سود می برد. البته پختن گوجه فرنگی می تواند به کاهش محتوای 
ویتامین C این محصول منجر شود اما با مصرف منابع دیگر این ویتامین مانند میوه های 

خانواده مرکبات می توانید این مساله را جبران کنید.
هویج

بنابر گزارش وب سایت ساینتیفیک امریکن، هویج پخته دارای سطوح بالاتری از بتا 
کاروتن است. بتا کاروتن به گروهی از مواد آنتی اکسیدانی تعلق دارد که به نام کاروتنوئیدها 
شناخته می شوند و رنگ زرد، قرمز، و نارنجی را به میوه ها و سبزیجات می بخشند. بدن 
انسان بتا کاروتن را به ویتامین A تبدیل می کند که این ویتامین نقش مهمی در سلامت 

بینایی، تولید مثل، رشد استخوان و تنظیم سیستم ایمنی بدن ایفا می کند.
قارچ

گوارش قارچ های خام اساسا به سختی صورت می گیرد. افزون بر این، حرارت دادن 
به قارچ موجب آزاد شدن مواد مغذی موجود در آن می شود که از آن جمله می توان به 
پروتئین، ویتامین های B، و مواد معدنی و همچنین طیف گسترده ای از ترکیبات که در 
دیگر مواد غذایی یافت نمی شوند، اشاره کرد. در سنت آسیایی، قارچ هم به عنوان یک ماده 
غذایی و هم یک دارو در نظر گرفته شده زیرا آنها می توانند از طریق تقویت سیستم ایمنی 

به پشتیبانی از سدهای دفاعی طبیعی بدن کمک کنند.
اسفناج

فولات، ویتامین C، نیاسین، ریبوفلاوین، و پتاسیم در اسفناج خام فراوان تر هستند اما با 
پختن آن بر میزان ویتامین A، ویتامین E، پروتئین، فیبر، روی، تیامین، کلسیم، و آهن 
دریافتی افزوده می شود و همچنین کارتنوئیدهایی مانند بتا کاروتن، لوتئین، و زیگزانتین 
در اسفناج پخته هر چه بیشتر قابل جذب می شوند. در نهایت، باید به این نکته اشاره 
داشت که مقایسه میزان مواد مغذی در سبزیجات خام و پخته پیچیده بوده و همواره باید 
جوانب مختلف آنچه به دست می آورید و آن چه از دست می دهید را سبک و سنگین 
نمایید. روی های لیو، دانشمند مواد غذایی از دانشگاه کورنل این نکته را یادآوری می کند 
که همچنان رازهای بسیاری درباره چگونگی تعامل مولکول های موجود در گیاهان با بدن 
انسان وجود دارند.  با توجه به آن چه می دانیم، به نظر می رسد بهترین رویکرد خوردن انواع 
میوه ها وسبزیجات به روش های مختلف است. بر همین اساس، اطمینان حاصل می شود 
که ترکیبی از مواد مغذی به واسطه روش های مختلف تهیه مواد غذایی را دریافت می کنید.

 

محققان دانشگاه وارویک در دانشگاه انگلستان و دانشگاه فودان در چین طی انجام یک 
پژوهش جدید دریافته اند که چگونه افسردگی بر ماده خاکستری مغز تاثیر می گذارد.

 افسردگی یک بیماری پیچیده است که طبق آمار سازمان بهداشت جهانی، در حدود 
3۵0 میلیون نفر در جهان به آن دچار هستند.

برخی از شرایط افسردگی به دلیل وقوع حوادث مختلف در زندگی فرد رخ می دهد، 
بسیاری از اشکال دیگر این بیماری نیز به دلیل عدم تعادل شیمیایی، ناهنجاری های مغزی 
و یا ارتباط بین نورون ها در مغز ایجاد می شود. محققان در این پژوهش به بررسی 909 
نفر در چین پرداختند که از مغز آنها اسکن ام آرآی تهیه شده بود. آنها با بررسی این 
اسکن ها دریافتند که ۴2۵ نفر از آنها به اختلال افسردگی اساسی دچار هستند و ۴88 
نفر از آنها نمونه های بدون افسردگی بودند. "اختلال افسردگی اساسی" یکی از شایع ترین 
تشخیص های روانپزشکی است که مشخصه آن خلق افسرده و احساس غمگینی، اعتماد به 
نفس پایین و بی علاقگی به هر نوع فعالیت و لذت روزمره مشخص می شود. چیزی که از آن 
به عنوان سرماخوردگی روانی نیز یاد می شود. محققان در طول اسکن  به بررسی کورتکس 
اوربیتوفرونتال داخلی و جانبی پرداختند که دو ناحیه مهم در بیماری افسردگی است. آنها 
دریافتند که در افراد افسرده، برخی از اتصالات در این نواحی تقویت شده و برخی دیگر 
تضعیف شده اند. برای مثال اتصال این ناحیه از مغز به بخشی از مغز که مربوط به حافظه و 
یادآوری خاطرات بود، ضعیف شده و بنابراین افراد در یادآوری تجارب مثبت خود ناتوان شده 
که این امر می تواند به افسردگی منجر شود. در مقابل اتصال کورتکس اوربیتوفرونتال داخلی 
و جانبی که با تجارب و خاطرات تنبیهی و  غیر پاداشی مرتبط بود، در این افراد تقویت شده 
بود. به عبارتی دیگر آنها توانایی زیادی در به یادآوری وقایع منفی زندگی خود پیدا کرده 
بودند. این محققان همچنین مدارهای عصبی مختلفی را که در افراد افسرده تقویت شده 
بود، کشف کردند. محققان بر این باورند که کشف آنها می تواند به درک بهتری از افسردگی 

و یافتن درمان های موثرتر برای آن کمک کند.

کشف آدرس افسردگی در مغز!

رئیس بانک خون بندناف پژوهشگاه رویان جهاددانشگاهی گفت: در تازه ترین اقدام، پروژه 
استفاده از خون بندناف در درمان فلج مغزی کودکان آغاز می شود که ما یکی از مجریان این 
طرح ملی و بین المللی هستیم. به گزارش ایسنا، دکتر مرتضی ضرابی روز گذشته در همایش 
سالانه دفاتر نمایندگی بانک خون بندناف رویان که به میزبانی جهاددانشگاهی همدان برگزار 
شد، اظهار کرد: طی ۶ ماهه امسال سه نمونه پیوند انجام شده که مربوط به صدمه نقصی، 
نقص ایمنی و سرطان خون بوده است. وی با بیان اینکه ذخیره خون بندناف و پیوند آن در 
درمان بسیاری از بیماری ها و به ویژه سرطان خون موثر است، تصریح کرد: نمونه هایی آماده 
پیوند است که درصدد هستیم با همکاری مراکز پیوند امکانات پیوند را فراهم آوریم. ضرابی 
با بیان اینکه بانک خون بندناف رویان از سال 8۴ فعالیت خود را آغاز کرده و ۷۵ هزار نمونه 
در قالب دو بانک خصوصی و عمومی دارد، عنوان کرد: استفاده از این سلول های بنیادی برای 
درمان بیماری های مخاطره آمیز و بدخیم مانند سرطان خون و تالاسمی بسیار موثر است.

وی با بیان اینکه این دانش کاملا بومی است و تا کنون دو کشور تقاضای راه اندازی شعبه ای 
از بانک خون بندناف رویان را داشته اند، خاطرنشان کرد: گردهمایی دفاتر نمایندگی خون 
بندناف در کنار هم فرصتی است که دفاتر گزارش خود را ارائه دهند و بتوانند طی تعاملی 
بیشتر از تجارب یکدیگر استفاده کنند.ضرابی با اشاره به اینکه طی یک سال گذشته دفاتری 
را در استان های مختلف راه اندازی کرده ایم و اقدامات خوبی در زمینه پیوند انجام شده است، 
اظهار کرد: پیوند به عنوان یک بحث جدی در بانک ذخیره خون بندناف پیگیری می شود 

و گزارش های سال گذشته ناشی از این است که انعکاس خوبی را به دنبال داشته است.
آغاز پذیره نویسی اهداکنندگان خون بندناف

وی با تأکید بر اینکه تاکنون با متخصصان آنکولوژی زیادی ارتباط برقرار کرده ایم و آنها را 
متوجه امکانات بهره گیری از ذخیره خون بندناف کرده ایم، از آغاز پذیره نویسی اهداکنندگان 
خون بندناف خبر داد و گفت: در استان های فارس، کرمانشاه، خوزستان و مازندران 
پذیره نویسی انجام شده است.رئیس بانک خون بندناف رویان تصریح کرد: در پذیره نویسی 
داوطلبان سلول های بنیادیشان را اهدا می کنند و زمانی که بیماری نیاز به سلول خون ساز 
داشته باشد با فرد تماس گرفته می شود. وی درباره خانواده هایی که تماس می گیرند و 

رضایت دارند که پیوند نمونه هایشان انجام شود، عنوان کرد: رضایت خانواده ها تنها لازمه 
پیوند نیست و باید نمونه به مرکز پیوند ارسال شود تا در صورت تأیید، پیوند شکل گیرد.

ضرابی ادامه داد: طی سال گذشته کسانی که پیوندشان انجام شده بود به اصفهان دعوت 
شدند همچنین درج این خبر در روزنامه ها  انعکاس خوبی به دنبال داشت البته به غیر 
از نشریات و اخبار داخلی، شاهد انعکاس اخبار پیوند در نشریه و سایت های معتبر خارجی 
هم بودیم. وی با بیان اینکه در برخی از استان ها مراکز پیوند فعال شده و در تهران نیز یک 
مرکز بسیار خوب پیوند راه اندازی شده است، گفت: در تازه ترین اقدام، پروژه استفاده از خون 
بندناف در درمان فلج مغزی کودکان آغاز می شود که ما یکی از مجریان این طرح ملی و 

بین المللی هستیم.
تعداد قراردادها و نمونه های فریز شده خون بندناف

 بیش از حد انتظار بوده است
رئیس بانک خون بندناف رویان جهاددانشگاهی در ادامه تصریح کرد: تعداد قراردادها و 
نمونه های فریز شده خون بندناف بیش از حد انتظار و پیش بینی ما بوده بنابراین مبلغی به 
عنوان تشویق و تقدیر به حساب دفاتر واریز می کنیم همچنین نمونه های آلوده بانک هم 
کاهش پیدا کرده است. وی در ادامه از جمع آوری مایع آمنیوتیک توسط شرکت رویان خبر 
داد و گفت: با جمع آوری مایع آمنیوتیک می توانیم در درمان زخم های دیرخوب شونده و 
زخم پای دیابتی موثر واقع شویم. مجوز این اقدام را از وزارت صنایع و بهداشت پیگیری 
می کنیم و با وجود اینکه دانش فنی این عمل در رویان تولید شده اما نیاز به همکاری 

استان ها خواهیم داشت.
کار بر روی سرم خون بندناف توسط رویان

ضرابی در ادامه گفت: یکی از اقدامات دیگر رویان کار بر روی سرم خون بندناف است به 
طوریکه می خواهیم از سرم حاصل از خون بندناف که دور ریخته می شود، نهایت استفاده را 
ببریم.رئیس بانک خون بندناف پژوهشگاه رویان در بخش دیگری از جذب بیماران خارجی 
خبر داد و گفت: مسئولیت دپارتمان جذب بیماران خارجی به شرکت رویان سپرده شده 
است. وی از بازدید نمایشگاهی در عمان خبر داد و اظهار کرد: در عمان شرایطی را فراهم 
کردیم به طوریکه این کشور تصمیم دارد برای درمان ناباروری از پزشکان ایرانی استفاده کند.

راه اندازی مجدد دفتر بانک خون بندناف رویان در کردستان عراق
وی با اشاره به توسعه فعالیت های بانک خون در سایر کشورها، تصریح کرد: در کردستان 
عراق مجددا دفتر بانک خون بندناف رویان را راه اندازی خواهیم کرد. ضرابی با بیان اینکه با 
توجه به تعداد زاد و ولد، سهم هر استان را در پوشش زایمان ها مشخص کرده ایم، خاطرنشان 
کرد: بر مبنای اینکه چقدر به آن درصد تعیین شده در پوشش زایمان ها برسند، مبلغی به 
آنها خواهیم داد. وی درباره تقسیط هزینه ها اعلام کرد: درصد موارد تقسیطی را حداکثر 
20 درصد قرار داده بودیم اما اکنون بیش از۴0  درصد هزینه ها تقسیط شده است. ضرابی 
در پایان عنوان کرد: به 3۵0 نفر از بیماران و خانواده هایی که در آستانه تولد فرزند هستند، 
20 میلیون تومان از محل شرکت رویان کمک کردیم تا نمونه خون بندناف را ذخیره کنند.

درمان فلج مغزی با خون بندناف

طرح نوآورانه دستگاه حس مجازی یک درجه آزادی )هپتیک( که با حمایت مرکز نوآوری 
پارک علم و فناوری یزد به مرحله اجرا رسیده بود، در این مرکز دفاع شد. حمید نائمی 
"سرپرست تیم طراح دستگاه حس مجازی هپتیک" درباره  این محصول گفت: این دستگاه از 
دو بازو تشکیل شده است که یک بازو به عنوان ارباب و دیگری به عنوان پیرو عمل می کند.

وی افزود: هر حرکتی که بازوی ارباب با هر سرعتی انجام دهد، بازوی پیرو همان حرکت را با 
همان سرعت تقلید کند.نائمی تصریح کرد: در صورت برخورد بازوی پیرو با مانع، بازوی ارباب 
وجود مانع را حس کرده و از حرکت می ایستد.به گفته وی، از کاربردهای این محصول می توان 
به ربات های جراحی و خنثی سازی بمب ها اشاره کرد.گفتنی است، مرکز نوآوری با توجه به 
رسالت خود در حمایت از طرح های نوآورانه، طرح های ارائه شده توسط صاحبان ایده را در 
مرحله اول در شورای پذیرش مطرح و پس از تصویب، تسهیلات و حمایت هایی در اختیار 
آن ها قرار می دهند.در مرحله بعد صاحبان ایده پس از اجرایی کردن طرح، گزارشی  از روند 
کار خود به این مرکز ارائه می کنند و با حمایت های مشاوران مرکز طرح های خود را به صورت 
نمونه اولیه به اتمام می رسانند.شایان ذکر است، در صورت اتمام موفق طرح ها؛ پارک مشاوره و 

حمایت های لازم برای ثبت اختراع را نیز در اختیار مجریان طرح قرار می دهد.

ساخت سیستم حس مجازی ربات های جراح

شنبه -اول آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4127

ساخت باتری های قابل شارژ از "خون"!

 )heme( "محققان در دانشگاه ییل دریافته اند که "هم
بهره وری  در خون می تواند  موجود  مولکول  بعنوان یک 

باتری های لیتیوم اکسیژن را بهبود بخشد.
 هِم)heme(  بخش غیر پروتئینی هموگلوبین است 
که به آن گروه پروستتیک مولکول هموگلوبین می گویند. 
هِم عبارتست از یک حلقه پورفیرینی که یک اتم آهن دو 

ظرفیتی در مرکز آن قرار گرفته است.
باتری های لیتیوم یون سنتی تقریبا از رده خارج شده 
و دانشمندان برای غلبه بر موانع موجود این باتری ها به 

باتری های لیتیوم اکسیژن روی آوردند.

مشکل اصلی که پیش روی دانشمندان بود، عدم بهره وری 
و همچنین ساخت  پراکسید لیتیوم است که اثربخشی 

الکترودها را کاهش می دهد.
اما در حال حاضر یک تیم در دانشگاه ییل از یک مولکول 
موجود در خون به عنوان یک کاتالیزور استفاده کردند که نه 
تنها به بهبود عملکرد لیتیوم اکسیژن کمک می کند، بلکه 

سبب کاهش زباله های زیستی biowaste نیز می شود.
باتری های لیتیوم اکسیژن و یا لیتیوم-هوا، پتانسیل آن 
را دارند که بسیار طولانی تر از باتری های لیتیوم یون سنتی 
شارژ را نگه دارند و عمر دستگاه هایی مانند گوشی های 

هوشمند را افزایش دهند.
از این باتری ها می توان چنیدن هفته بدون نیاز به شارژ 

مجدد استفاده کرد.
اما برای تحقق همه این موارد، ابتدا باید مشکلات کارایی 
این باتری ها و ساخت پراکسید لیتیوم )یک ماده نامحلول که 

الکترود باتری را مسدود می کند(، برطرف شود.
با  تا  بودند  تلاش  در  قبلی  پژوهش های  در  محققان 
به مبارزه  نگهداری اکسیژن به صورت جامد در سلول، 
با پراکسید لیتیوم پرداخته و با اصلاح الکترود به تولید 

سوپراکسید لیتیوم بپردازند.
محققان دانشگاه ییل به دنبال یک کاتالیزور جدید بودند 
که به لیتیوم اکسید موجود در سلول اجازه می دهد تا مجددا 

به لیتیوم یون و اکسیژن گازی تبدیل شود.
آنها طی پژوهش های خود، این کاتالیزور را در یک جای 

غیر منتظره یعنی "خون حیوانات" یافتند.
نقش خون در بدن حمل ونقل اکسیژن در سراسر بدن 
بوده که این کار را به کمک یک پروتئین به نام هموگلوبین 
انجام می دهد؛ مولکول "هم" نیز بخشی از این پروتئین را 

تشکیل می دهد.
محققان دریافتند  زمانی که از این مولکول در باتری 
استفاده می شود، این مولکول به الکترولیت هایی تبدیل شده 
که مقدار انرژی مورد نیاز برای شارژ و دشارژ شدن باتری را 

تامین می کنند.



اجتماعی 6

رئیس پلیس امنیت عمومي استان قم اعلام کرد

اتخاذ تدابیر لازم براي انتقال ضریح 
حرمین امامین عسگریین)ع(

رئیس پلیس امنیت عمومي استان گفت:پلیس قم به عنوان مدافع حرم اهل بیت )ع( با 
تدابیر امنیتي و انتظامي، تمام تلاش خود را براي برگزاري مراسم باشکوه انتقال ضریح حرمین 

امامین عسگریین)ع( انجام مي دهد. 
به گزارش خ پایگاه خبري پلیس، سرهنگ  جواد قنبري در جلسه کمیسیون امنیتي که در 
محل کارگاه ساخت ضریح حریم عسگریین)ع( در قم برگزار شد، اظهارداشت: به دلیل اینکه 
گنبد حرم عسگریین)ع( در فهرست میراث جهاني یونسکو ثبت شده بود قرار بر این شد که 
بازسازي حرم توسط کارشناسان اروپایي و زیر نظر یونسکو انجام شود؛ اما عملیات بازسازي به 
کندي صورت گرفت و سرانجام دولت عراق این مسئولیت را به ستاد بازسازي عتبات عالیات 
در ایران واگذار کرد.  وي افزود: امنیت پایین منطقه سامرا مراحل بازسازي این حرم را بارها 
به تعویق انداخت که این امر با نارضایتي شیعیان و دوستداران اهل بیت)ع( همراه بود از این 
رو، حضرت آیت الله العظمي سیستاني)حفظه الله( ساخت ضریح را بر عهده گرفت و آن را 
به نماینده خود در ایران واگذار کرد.  سرهنگ قنبري بیان داشت: در بیست و سومین روز 
از ماه محرم،) مصادف با 3اسفند ماه 8۴(اشغالگران و تروریست هاي مزدور آنان، در جنایتي 
در شهر سامرا، دست به تخریب حرم مطهر حضرت امام هادي)ع( و امام حسن عسگري)ع( 
زدند.  رئیس پلیس امنیت عمومي استان قم خاطر نشان کرد: مردم قم هنوز خاطرات ساخت 
ضریح امام حسین)ع( را فراموش نکرده اند خاطرات کارواني که از قم به سوي کربلا به راه 
افتاد و دل هاي بسیاري را با خود برد حالا این روزها در همین شهر و با دست هنرمندان 
این مرز و بوم یک بار دیگر یادگار ارزشمندي ساخته شد تا شیعیان تمام جهان دل هایشان 
را به این ضریح هشت گوشه گره زده و باز ارادت خود را به اهل بیت پیامبر)ص( ابراز کنند. 
سرهنگ قنبري اظهار داشت: پلیس امنیت عمومي استان نیز به سهم خود، تمهیدات 
لازم را با همکاري سایر دستگاه هاي امنیتي استان قم براي دلدادگان اهل بیت)ع( فراهم 
کرده تا بتواند از آبرو و جایگاه شهر مقدس قم به نحو مطلوب دفاع و نمایش مطلوب از نظم 
و امنیت اسلامي را در این شهر به نمایش بگذارد.  رئیس پلیس امنیت عمومي استان قم 
گفت: پلیس قم به عنوان مدافع حریم اهل بیت)ع( و نگهبان دروازه بهشت تمام تلاش خود 
را براي برگزاري مراسمي باشکوه به منظور انتقال ضریح حرمین عسگریین)ع( به کار خواهد 
بست تا هم چون مراسم انتقال ضریح امام حسین )ع( برگ زرین دیگري بر افتخارات این 

پلیس افزوده شود. 

مدیرکل استاندارد استان قم :

84درصد شهربازی های در قم استاندارد هستند 
مدیرکل استاندارد استان قم گفت: از میان 13۷ شهر بازی و زمین بازی کودکان در قم، 

11۵ شهربازی یعنی حدود 8۴ درصد تاییدیه استاندارد دارد. 
منصور فرزانه چهارشنبه شب در همایش بزرگداشت روز جهانی استاندارد در سالن همایش 
های ونوس قم افزود: آمار تاییده استاندارد شهربازی و زمین بازی کودکان در قم نسبت به 
سایر استان ها آمار قابل قبولی است. وی در ادامه گفت: طی بازرسی های به عمل آمده و 
کنترل ۴ هزار و ۷00 دستگاه ترازو در قم، بیش از یک سوم ترازوها در واحدهای صنفی 
مختلف خطای بیش از حد مجاز داشته اند که این نشان می دهد این بازرسی ها باید با 
جدیت ادامه داشته باشد. وی اضافه کرد: در استان قم 300 واحد تولیدی با 8۷0 محصول 
و فرآورده مختلف مشمول قانون استاندارد بوده و تحت نظارت این اداره کل قرار دارند که 
در این میان ۵80 پروانه علامت استاندارد صادر شده است.  فرزانه خاطرنشان کرد: ۵۶0 
نازل سوخت مایع در قم هر سال 2 بار مورد بازرسی و استانداردسازی قرار می گیرد و هم 
چنین 3۷ جایگاه CNG از میان ۴0 جایگاه کاملا استانداردسازی شده اند.  وی از فعالیت 32 
آزمایشگاه معتمد استاندارد و نیز 11 شرکت بازرسی فنی در حوزه صادرات و واردات کالاها 
در قم خبر داد و گفت: هشت شرکت بازرسی فنی در رابطه با کنترل و نظارت بر آسانسورها 
در قم فعالیت داشته اند که دو شرکت به دلیل تخلفات تعطیل شده اند. فرزانه هم چنین 
بر ضرورت توجه جدی به حد مجاز سموم و آلاینده ها در محصولات زراعی و باغی تاکید 
کرد. وی در پایان ابراز امیدواری کرد: با همکاری و مشارکت اداره های دولتی و دستگاه های 

اجرایی روند اجرای طرح بازرسی آسانسورها در اماکن عمومی ادامه داشته باشد. 
 

مدیر عامل شرکت آبفار استان قم خبر داد

بخش عمده ای از کم آبی روستای فردو 
برطرف شد

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم در بازدید از تاسیسات آبرسانی 
روستاهای بخش کهک، با اشاره به مصرف بالای آب و پایین رفتن سطح آب های زیر زمینی 
استان به به دلیل خشکسالی های پی در پی گفت: با لایروبی و نوسازی قنات چمن پیمال به 

زودی شاهد رفع بخشی از مشکل کمبود آب در شبکه آبرسانی روستای فردو خواهیم بود.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم،دکتر محمد احمدی 
جبلی گفت: با اصلاح این قنات به طول 2۶0 متر ضمن رفع مشکلات احتمالی آلودگی، 
مشکل افت فشار ناشی از کمبود آب در شبکه توزیع روستای فردو برطرف خواهد شد . 
وی افزود عملیات لایروبی و کول گذاری قنات به علت ریزش های ایجاد شده   با پیشرفت 
فیزیکی 100 درصدی به اتمام رسیده و هم اکنون به بهره برداری رسیده است. رئیس هیئت 
مدیره آبفار استان قم با اعلام این که با توجه به محدودیت منابع آبی در استان بهترین راه 
مقابله با کم آبی مدیریت صحیح مصرف است و انتظار ما از مردم این است که با وجود 
خشکسالي اخیربا مدیریت مصرف آب، از این ماده حیاتي استفاده بهینه کنند تا در صورت 
ادامه روند خشکسالی با بحران مواجه نشویم.  لازم به ذکر است روستای فردو با بیش از 
یکهزار اشتراک دربخش کهک  استان قم قرار گرفته و منابع تامین آب آن از یه رشته قنات 

و مجموعه قنات و چشمه سارهای چمن پیمال است.

مدیرعامل سازمان اتوبوسراني شهرداري قم  اعلام کرد

تکمیل طرح هوشمندسازي خطوط اتوبوسراني 
تا پایان سال 

از تکمیل طرح هوشمندسازي خطوط  اتوبوسراني شهرداري قم  مدیرعامل سازمان 
اتوبوسراني تا پایان سال خبر داد. 

حسین مومني با اشاره به وضعیت توسعه ناوگان و خطوط اتوبوسراني شهري قم، اظهار 
کرد: در سال هاي اخیر ضمن اجراي طرح تحول خطوط اتوبوسراني و کیفیت بخشي به 
خدمات، بستر خوبي در راستاي توسعه ناوگان نیز فراهم شده است. مدیرعامل سازمان 
اتوبوسراني شهرداري قم با بیان اینکه اتوبوسراني قم در 10 خط اصلي و ۶ خط فرعي فعالیت 
مي کند، خاطرنشان کرد: پس از اجراي طرح تحول خطوط، امکاني فراهم شد تا تعویض 
اتوبوس و خط کمتر انجام شده و شهروندان دسترسي سریع تر و بهتري به مسیرهاي مورد 
نظر خود داشته باشند. مومني با تاکید بر اینکه به دنبال هوشمندسازي خطوط اتوبوسراني 
شهري هستیم، خاطرنشان کرد: در این راستا قراردادي منعقد شده و بسترهاي لازم براي 
تعیین زمانبندي براي تردد ناوگان در خطوط فراهم خواهد شد. وي با بیان اینکه پیگیري 
هاي نهایي براي نصب سرتابلوها براي الکترونیکي سازي خطوط در حال انجام است، گفت: 
با اجراي این طرح زماني که مسافر وارد ایستگاه که مي شود ساعات ورود و خروج اتوبوس 
به طور کامل مشخص است. مدیرعامل سازمان اتوبوسراني شهرداري قم با تاکید بر اینکه 
طرح هوشمندسازي خطوط اتوبوسراني تا پایان سال انجام مي شود، افزود: با اجراي این طرح 
امکان مدیریت زمان و اطلاع از وضعیت خطوط، همچنین نظارت و بازرسي دقیق تر فعالیت 

خطوط خواهد بود.
 

سرپرست سازمان فرهنگي، هنري و ورزشي شهرداري قم خبرداد

افتتاح ۵ زمین چمن مصنوعي در قم
سرپرست سازمان فرهنگي، هنري و ورزشي شهرداري قم گفت: شهرداري ۵ زمین چمن 

مصنوعي را آماده کرده است که در هفته آینده افتتاح مي شوند.
سید رسول موسوي نژادیان در جلسه شوراي هماهنگي ورزش همگاني استان قم که 
در تالار امام جواد)ع( در ساختمان استانداري برگزار شد، با اشاره به رویکرد شهرداري در 
حوزه ورزش همگاني، بیان کرد: طي سال هاي گذشته ورزش یکي از حوزه هاي مغفول براي 
شهرداري قم بود، اما شهرداري در یك سال اخیر به  صورت گسترده در عرصه ورزش همگاني 
ورود کرده است و شهرداري در این خصوص علاوه بر اداره ورزش و جوانان با هیأت   هاي 
ورزشي و دستگاه هاي مختلف استان همکاري زیاد داشته است. سرپرست سازمان فرهنگي، 
هنري و ورزشي شهرداري قم ادامه داد: ما بحث ایجاد زیرساخت ها در سطح شهر قم را 
دنبال مي کنیم و در این راستا یك سري سالن هاي ورزشي را در سطح شهر آماده کردیم، 
به عنوان مثال سالن شهید شیرازي را در انتهاي بلوار انصارالحسین افتتاح کردیم، همچنین 
شهرداري سالن جوادالائمه)ع( را در حاشیه راه آهن آماده کرده است، یك باشگاه ورزشي 
هم در شهرك ایثار توسط شهرداري قم بازسازي شد، همچنین طرح تجهیز و بازسازي 
سالن جوانمرد در بلوار یادگار امام را در شهرداري دنبال کردیم.  موسوي نژادیان اظهار 
کرد: شهرداري 1۷ ایستگاه را براي ورزش همگاني در سطح شهر ایجاد کرده که مربیان 
به کارگرفته شده در این ایستگاه ها همه تحصیلات ورزشي دارند، در سطح شهر قم 11 
ایستگاه ورزشي براي بانوان و ۶ ایستگاه هم براي آقایان است. وي ادامه داد: شهرداري پنج 
زمین چمن مصنوعي را آماده کرده است که این زمین ها در هفته آینده افتتاح مي شود، 
همچنین طرح تجهیز سالن شهر قائم در دستور کار شهرداري است که این سالن به زودي 
افتتاح مي شود، برگزاري همایش هاي فرهنگي و ورزشي ازجمله همایش ایمني غذا از مزرعه 

تا سفره و همایش پیاده روي با مشارکت نهادهاي دیگر ازجمله برنامه هاي شهرداري بود.

نقش خانواده، رسانه، قانون و فرهنگ برای خشونت زدایی از جامعه 
افزایش امید و پویایی در جامعه، تقویت بنیان های خانواده، اصلاح 
کارکرد رسانه ها و ابزار ارتباط جمعی و نیز سازوکارهای حقوقی و قانونی، 
از توصیه های صاحبنظران امور اجتماعی برای کنترل و کاهش خشونت 

در جامعه است. 
خشونت، به عنوان یک آسیب رفتاریِ ناشی از اختلال های اجتماعی، 
اقتصادی و فرهنگی در هر جامعه ای کم و بیش بروز می یابد؛ معضلی 
که »حسن روحانی« رییس جمهوری در نخستین روز از مهرماه امسال 
و همزمان با شروع سال تحصیلی به آن اشاره و خشونت را مشکل بزرگ 

امروز منطقه و جهان عنوان کرد.
وی با بیان اینکه خشونت تنها جنگ و ترور نیست، گفت: بی احترامی 
به یکدیگر، نبود اخلاق برادری و خواهری و دوستانه نیز نوعی خشونت 
است. محروم کردن نوجوانان از تحصیل و مدرسه، وادار کردن کودکان 
و نوجوانان به کار پرزحمت و رفتار خارج از چارچوب اخلاقی و اسلامی 
در داخل خانه نسبت به کودکان و نوجوانان نیز از انواع دیگر خشونت 

محسوب می شود. 
روحانی با تاکید بر لزوم مبارزه با خشونت، اظهار کرد: امروز باید به این 
فکر باشیم که خشونت تا چه اندازه می تواند محیط اجتماعی جوانان و 
نوجوانان و آینده کشورها را تهدید کند. باید ببینیم خشونت و بی اخلاقی 
از کجا آغاز می شود و چگونه عده ای خشونت را می آموزند و برای مبارزه 
با خشونت باید چه کنیم و چه راه هایی وجود دارد که کشور، جامعه، 

منطقه و جهان از خشونت آسوده شود؟ 
به باور جامعه شناسان و روانشناسان، خانواده، فرهنگ، رسانه و نحوه 
اجرای قوانین نقش مستقیمی در افزایش یا کاهش خشونت در جامعه 
دارند. در این میان، فرهنگ سازی وسایل ارتباط جمعی، رفع بیکاری، 
افزایش امید و نشاط در جامعه، فراهم سازی امکانات تفریحی و رفاهی و 
حمایت از قوام و معیشت خانواده ها، مهمترین راهکارهای پیشگیری از 

بروز خشونت در جامعه از نگاه کارشناسان است. 
خانواده، فرهنگ و رسانه؛ سه عامل اثرگذار بر افزایش یا 

کاهش خشونت
 »امان الله قرایی مقدم« جامعه شناس در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا، 
خشونت را پدیده ای عنوان کرد که از لحظه تولد در خانواده و سپس 
در برهه های گوناگون زندگی، با شخص همراه است و او را دنبال می 
کند. قرایی مقدم افزود: بستر خشونت از روزهایی که جنین در رحم 
مادر به سر می برد، آماده می شود و آرامش، امنیت و راحتی مادر در 
دوران بارداری تاثیر بسیاری بر کاهش یا افزایش خشونت دارد. همچنین، 
امنیت و آرامشی که در سایه روابط عاطفی، اقتصادی و فرهنگی خانواده 
به فرزند منتقل می شود در رفتار و منش کودک تاثیر دارد. پس خانواده 
سلول بنیادی در همه زمینه ها است که این سلول متاثر از کنش و 

واکنش جامعه است. 
از نگاه این جامعه شناس، مولفه های فرهنگی نیز عواملی مهم در 
کاهش یا افزایش خشونت به شمار می آیند. افراد جامعه بر بستر فرهنگ 
اخلاقمدار و تعالی محور به سمت آرامش، شادی و امید سوق می یابند و 
به همان میزان از خشونت و جرم دور خواهد ماند. برعکس، افراد جامعه 
ای که همواره با فرهنگ خشونت زا روزگار به سرمی کنند، از خشونت 

و ناآرامی رنج می برند. 
قرایی مقدم سومین عامل افزایش خشونت در جامعه را به نقش رسانه 
های جمعی مرتبط دانست و گفت: محتوای برنامه های منتشر شده در 
رسانه ها اعم از خبرها، سریال ها و فیلم ها، نقش زیادی در افزایش یا 
کاهش خشونت دارد. وسایل ارتباط جمعی در برنامه های خود، توانایی 

گسترش امید به آینده یا بروز ناامیدی در جامعه را دارند. 
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 »حسین احمدی نیاز« حقوقدان، در میزگردی که چندی پیش در 
خبرگزاری ایرنا برگزار شد، خشونت را به ابرهای تیره ای تشبیه کرد که 
در آسمان ایران به چشم می آید و آسیب های بسیاری در زندگی روزمره 

افراد جامعه به بار آورده است. 
احمدی نیاز گفت: نگاه حقوقی به خشونت این پرسش را به ذهن می 
آورد که آیا قانون در کاهش خشونت نقش داشته است یا اینکه قانون، 
خود باعث رواج خشونت شده است؟ به تعبیر دیگر، باید دید اعدام در 
ملاءعام، شلاق زدن و سایر قوانین اجرایی، جنبه هشدار و آموزشی داشته 

است یا خود عامل از بین رفتن جنبه زشت انگاری جرم در اجتماع یا 
بدآموزی شده است؟ در این میان، برخی قوانین نیز با استانداردها منطبق 
نبوده و نگاهی سختگیرانه نسبت به شهروندان دارند؛ قوانینی همانند 
قانون حبس که با کوچکترین جرمی، فرد خطاکار به حبس فرستاده می 
شود، غافل از این که زندان ها، معبر آموزش و افزایش خشونت هستند. 
وی افزود: تعداد زیاد پرونده های قضایی و کم بودن تعداد قاضی در این 
حوزه، از ناموفق بودن قانون در کاهش خشونت حکایت دارد چرا که هر 
قاضی روزانه ملزم به رسیدگی به 30 پرونده است، این حجم فشار کاری، 
رسیدگی ناقص را به دنبال خواهد داشت. همه این موارد دست به دست 
هم داده تا خشونت روندی رو به رشد یابد و دستگاه قضایی در کاهش 

خشونت آن طور که باید موفق عمل نکند. 
احمدی نیاز همچنین، بی اعتمادی به قانون را آسیبی منتهی به 
افزایش خشونت در جامعه دانست و بیان کرد: در نظام حقوقی ایران، 
جامعیتی برای همه جرایم وجود ندارد برای نمونه، در قانون دروغگویی 
تنها در 2 مورد جرم تلقی می شود و در غیر آن، محکومیت قضایی بر آن 
حاکم نیست. به همین دلیل رواج دروغگویی در اقشار گوناگون جامعه و 
حتی برخی سیاسیون را شاهدیم. همین مساله باعث بی اعتمادی افراد 
به قانون شده و در شرایط مساوی، قانون را لازم و کافی نمی دانند. در 
این صورت، به دادگاه عرفی و سنتی خود رجوع و حکم صادر می کنند. 

راهکارهایی برای کنترل خشونت 
»محسن لواسانی« مدرس دانشگاه و عضو انجمن روانشناسی ایران، 

به عنوان یکی دیگر از کارشناسان حاضر در میزگرد ایرنا گفت: بر پایه 
برآوردهای موجود، 2 درصد از مردم جهان از نظر روانی سالم و 18 
درصد دچار اختلال روانی اند. 80 درصد نیز طبیعی و معمولی اند که 
افراد این دسته در صورت کنترل نکردن خشم، به افراد دارای اختلال 
روانی نزدیک خواهند شد. پس می توان گفت پرخاشگری، خشونتی 
همه جانبه گرا است؛ موضوعی که باید به آن توجه داشت و مراقب بود 
که این گروه 80 درصدی به سمت گروه 18 درصدیِ دارای اختلال 
روانی کشیده نشوند.  وی، برای کنترل خشم و جلوگیری از تمایل افراد 
به پرخاشگری، توجه و حمایت از خانواده را توصیه کرد و گفت: کانون 
خانواده نخستین جایگاه تربیتی و آموزشی است که به فرزندان نظم می 
دهد. بنابراین آموزش به والدین برای جلوگیری از هر گونه خشم آنی و 
در کنار آن افزایش تاب آوری افراد و کاهش تحریک پذیری بخش هایی 
از مغز که عامل ایجاد خشونت می شود از راهکارهای کاهش خشونت 
در جامعه است. در کنار این راهکارهای حمایتی، حضور مشاوران در 
همه صحنه ها کارکردهای موثری خواهد داشت و نزاع ویرانگر را به نزاع 
سازنده تبدیل می کند.  احمدی نیاز هم در خصوص راهکارهای کنترل 
خشونت اظهار کرد: با بررسی کتاب های درسی در سطوح مختلف 
مدارس، خلاء مفاهیم کلیدی و بنیادی دیده می شود که می تواند مانع 
خشونت شود؛ مفاهیمی مانند کرامت ورزیدن، احترام به همنوع، رعایت 
قوانین و غیره؛ واقعیاتی که اگر به آن ها توجه شود و به دنبال آن، سبک 
آموزش و مطالب کتاب های درسی از همان دوران آغازین تحصیل 
تغییر یابد، به کاهش خشونت کمک شایانی می کند.  این حقوقدان 
همچنین، به پدیده زیرزمینی شدن خشونت ها اشاره کرد و گفت: در 
صورتی که قوانین تغییر نکند و برخورد سلبی با خشونت همچنان ادامه 
یابد، خشونت های زیرزمینی افزایش خواهد یافت. در این مورد است که 
کنترل خشونت دشوار و رواج آن بیشتر خواهد شد. در نتیجه، ترمیم 
آسیب هایی که این نوع از خشونت به سرمایه های اجتماعی وارد ساخته 
است، سال ها به طول می انجامد. اینجا است که دستور قاطع و عملی 
رییس جمهوری برای برونرفت از این شرایط در کنار همکاری قوای 
مقننه و قضاییه، اختصاص بودجه و حمایت از سازمان های مردم نهاد 
کارگشا خواهد بود.  قرایی مقدم هم با بیان اینکه خشونت ارثی، ذاتی و 
فطری نیست و از جامعه دریافت می شود، گفت: خشونت از خشونت 
زاده می شود و سپس به بیرون انعکاس می یابد. پس رفتار مسوولان و 
دولتمردان و نمایندگان مردم هم می تواند بسترساز توسعه خشونت در 
جامعه باشد که با درنظر گرفتن این موضوع و اهمیت درمان آن، می توان 
زمینه های بروز خشونت در جامعه را مهار کرد. همچنین تغییر برنامه 
رسانه، رفع بیکاری و افزایش امید و تفریح های سالم از عوامل کاهش 
خشونت در جامعه به شمار می روند زیرا جامعه ای که شادی و نشاط در 

آن نهادینه شود، از گسترش ناآرامی به دور است. 
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فرمانده انتظامي شهرستان قم   خبرداد:

دستگیري یک سارق خودرو در قم
فرمانده انتظامي شهرستان از دستگیري یک سارق خودرو در قم خبر داد و گفت: متهم 

لحظه سرقت توسط مردم شناسایي و با اطلاع به پلیس دستگیر شد. 
سرهنگ هادي دیده ور در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت:یکي 
از شهروندان قمي با دیدن گشت خودرویي کلانتري 11 به مأموران مراجعه و اظهارداشت 
به شخصي جوان در کنار یک دستگاه خودرو پراید مشکوک شده که بلافاصله موضوع در 

دستورکار مأموران قرار گرفت. 
به گفته وي با حضور در محل مذکور متهم به محض روئیت خودرو پلیس متواري شده 

که سریعاً وي دستگیر مي شود. 
فرمانده انتظامي شهرستان قم ادامه داد: مأموران در ادامه با اظهارات ضد و نقیض متهم 
مواجه شده که با از راه رسیدن مالک پراید و بررسي از خودرو وي مشخص شد قفل درب 

سمت راننده تخریب شده است. 
وي گفت: سپس در بازرسي از متهم چندین کلید مربوط به خودروهاي مختلف و 

همچنین مدارکي از قبیل کارت هاي ملي و عابر بانک افراد مختلف کشف شد. 
سرهنگ دیده ور در خاتمه به شهروندان هشدار داد: اشیاء قیمتي، اسناد و مدارک اتومبیل 

و هویتي در داخل خودرو و در معرض دید، براي سارقان وسوسه انگیز است.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری کرمان :

هفت نفر در زلزله زرند مصدوم شدند 
مدیرکل مدیریت بحران استانداری کرمان گفت: هفت نفر بر اثر زمین خوردگی حین گریز 

پس از وقوع زلزله در شهرستان زرند 
محسن صالحی کرمانی ، افزود: مصدومیت این افراد بر اثر خسارت مستقیم زلزله نبوده و 
حین فرار بر اثر زمین خوردن دچار مصدومیت شدند.وی بیان کرد: مصدومان به اورژانس 

منتقل شده اند و آسیب دیدگی آنان سطحی است.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری کرمان گفت: همچنین ترک های جزئی در برخی 
ساختمان ها در مناطقی از شهرستان زرند ایجاد شده است.وی تصریح کرد: این بدین معنا 
نیست که ساختمانی بر اثر زلزله تخریب شده بلکه ترک ها جزئی است. صالحی کرمانی 
درباره شکستن شیشه برخی منازل، گفت: طبیعی است وقتی برخی ساختمان های دچار 
ترک خوردگی جزئی شود شیشه ها نیز ممکن است بر اثر شدت زلزله شکسته شوند.وی 
افزود: ستاد مدیریت بحران شهرستان زرند هم اکنون در فرمانداری این شهرستان تشکیل 
شده و تصمیم گیری های لازم در دست انجام است.اولین زمین لرزه به بزرگی ۴،8 ریشتر 
ساعت 18 و ۴0 دقیقه و 28 ثانیه روز پنجشنبه  حوالی شهر زرند در شمال استان کرمان 
را لرزاند و سپس سه زمین لرزه در این منطقه به وقوع پیوست که آخرین آن به بزرگی 2،۵ 
ساعت 19 و ۵1 دقیقه و ۴۷ ثانیه روی داد.هر چهار زمین لرزه در عمق 10 کیلومتری زمین 
به وقوع پیوست.کرمان دارای گسل های متعدد و از مناطق زلزله خیز است و زمین لرزه 

اسفندماه سال 1383 در شهرستان زرند ده ها کشته و زخمی بر جا گذاشت.

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی یزد خبرداد

کشف 2۵ تن حبوبات قاچاق در یزد 
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی یزد از کشف 2۵ تن حبوبات قاچاق به ارزش دو میلیارد 

و ۵00 میلیون ریال در این استان خبر داد. 
سرهنگ محمدرضا مزیدی افزود: در راستای مبارزه با کالای قاچاق و ورود محموله های 
خارجی فاقد مجوزگمرکی، ماموران انتظامی استان در جریان کنترل محورها یک دستگاه 

تریلی کانتینردار اسکانیا را برای بررسی مدارک و بارنامه متوقف کردند. 
مزیدی ادامه داد: در بازرسی از این تریلی این مقدار حبوبات قاچاق شامل لوبیا، عدس و 
نخود فاقد مجوز و مدارک کشف و ضبط شد.  این مسئول با اشاره به دستگیری یک متهم 
در این زمینه افزود: این محموله¬ قاچاق از جنوب کشور بارگیری و قرار بود به تهران منتقل 
شود. مزیدی تصریح کرد: جلوگیری از ورود کالای قاچاق به کشور باعث رشد و شکوفایی 
اقتصاد ملی خواهد شد.  استان یزد به دلیل قرار گرفتن در مرکز کشور و مسیر کریدور شمال 

به جنوب از استان های هدف و مسیر انتقال کالای قاچاق است. 

رئیس پلیس آگاهي استان از دستگیري و انهدام یک باند کلاهبرداري در قم خبر داد و گفت: 
متهمان با شناسایي زنان سالخورده و بي سواد اقدام به معاوضه طلا و جواهرات این افراد با 

اسکناس هاي تقلبي و فاقد ارزش روس مي کردند. 
سرهنگ"احمد کرمي"در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت:از ابتداي 
سال جاري چندین شکایت مبني بر سرقت طلا و جواهرات از زنان سالخورده و بي سواد با 
شگرد پرداخت اسکناس هاي فاقد ارزش و روپل روسي، به پلیس آگاهي قم واصل شد که در 
این نوع از جرائم، متهمان بصورت دو یا سه نفره با خودرو پراید پس از شناسائي سوژه هاي خود 

آنها را به عنوان مسافر سوار مي کردند . 
وي گفت:در ادامه یکي از سرنشینان طوري وانمود مي کرده که تبعه کشور ترکیه و یا 
بلغارستان است و قصد خرید مقداري طلا جهت استفاده در حرفه دندان سازي دارد اما فرصت 
مراجعه به بازار براي خرید طلا ندارد و در این لحظه راننده خودرو پیشنهاد خرید انگشتر خود 
به فرد مذکور داده و در قبال آن چند قطعه اسکناس خارجي که اکثراً روپل روسي فاقد ارزش 
بوده را دریافت و با خوشحالي خطاب به قرباني طوري وانمود مي کرده که ارزش اسکناس 
هاي خارجي بسیار بیشتر از ارزش طلاي واگذار شده است. رئیس پلیس آگاهي استان قم 
افزود:سپس با اعمال فریبکارانه طمع شاکي را تحریک و نامبرده را ترغیب مي کنند تا با تحویل 
طلاهاي همراه خود اسکناس خارجي که چند برابر ارزش واقعي طلاهاست دریافت کند و با این 
شگرد اغلب طلا و اشیاء با ارزش وي را اخذ و با تحویل چند قطعه اسکناس فاقد ارزش مسافر 
را از خودرو پیاده مي کردند. وي افزود: مالباخته پس از مراجعه به صرافي به ارزش واقعي پول 
هاي اخذ شده واقف و متوجه سرقت مي شده است. سرهنگ کرمي افزود: با توجه به حساسیت 
موضوع، پرونده در دستور کار اکیپ ویژه اي از کارآگاهان اداره عملیات پلیس آگاهي استان قم 
قرار گرفت. رئیس پلیس آگاهي استان گفت:با تجمیع اخبار و اطلاعات بدست آمده و همکاري 
شاکیان سرانجام متهمان شناسایي و تصاویر به دست آمده از سارقان توسط مالباختگان 
شناسایي شد. وي ادامه داد: با توجه به سکونت متهمان در یکي از استان هاي همجوار، اکیپي با 

نیابت قضائي اعزام و مشخص شد سرکرده باند جهت ارتکاب سرقت به استان قم مراجعه و در 
مسافرخانه اي در اطراف حرم مطهر ساکن شده است که پس از شناسایي محل اختفاء، نامبرده 
3۵ ساله داراي ده فقره سابقه کیفري در یک عملیات ضربتي به همراه همدستش ۴1 ساله 
داراي چهار فقره سابقه کیفري دستگیر و یک دستگاه خودرو پژو از متهمان توقیف شد. رئیس 
پلیس آگاهي استان قم گفت: در بازرسي از خودرو متهمان مقادیر زیادي اسکناس خارجي روبل 
روسي که بطور ماهرانه اي زیر صندلي راننده جاسازي شده بود به همراه یک عدد سیم چین 
که جهت بریدن النگوهاي قربانیان جرایم بوده کشف و متهمان به پلیس آگاهي استان منتقل 
شدند. سرهنگ کرمي با اشاره به اعترافات این افراد با بیان اینکه تاکنون 13 شاکي در این رابطه 
شناسایي شده است، افزود: نهایتاً پرونده تکمیل شده جهت سیر مراحل قانوني به دادسرا ارسال 

و متهمان نیز با قرار بازداشت موقت روانه زندان شدند. 

رئیس پلیس آگاهي استان قم خبرداد

کلاهبرداري با اسکناس هاي تقلبي روس  در قم

 فرمانده انتظامی استان فارس  گفت :دو تبعه خارجی که 
200 هزار دلار از یک فرد ایرانی کلاهبرداری کرده بودند به 
همراه 800 هزار یورو اسکناس جعلی توسط پلیس شیراز 

دستگیر شدند. 
سردار احمدعلی گودرزی  اظهارداشت : فردی با مراجعه 
به پلیس امنیت عمومی شهرستان شیراز مدعی می شود 
که دو تبعه خارجی از وی 200 هزار دلار کلاهبرداری کرده 

است.
وی افزود: با توجه به حساسیت موضوع، تیمی از ماموران 
و  برای شناسایی  را  تحقیقات خود  پلیس،  این  مجرب 

دستگیری متهمان آغاز کردند.

سردار گودرزی ادامه داد: با توجه به سرنخ های موجود و 
نیز انجام اقدامات اطلاعاتی و تخصصی، ماموران موفق شدند 

متهمان را در یک عملیات ضربتی دستگیر کنند.
سردار گودرزی خاطرنشان کرد: متهمان در بازجویی های 
پلیسی ضمن اعتراف به جرم خود، درباره شیوه کلاهبرداری 
معترف شدند اکثراً سوژه های خود را معمولا از تاجران و 

مسافران به خارج از کشور،  انتخاب می کردند.
این مقام ارشد انتظامی استان فارس ادامه داد: متهمان 
به سوژه های خود می گفتند، قادر هستند با خارج کردن 
یک سری مواد از اسکناس واقعی و نیز انجام فعل و انفعالات 

شیمیایی، آن را به چهار اسکناس واقعی تبدیل کنند.

وی بیان کرد: کلاهبرداران هنگام انجام عملیات شیمیایی 
بر روی اسکناس های واقعی که با حضور صاحب آن صورت 
می گرفت، در فرصتی مناسب بسته های اسکناس واقعی را 

با بسته های جعلی تعویض می کردند.
فرمانده انتظامی استان فارس گفت: از این دو کلاهبردار، 
1۶ بسته ۵00 برگی کاغذ های سیاه جعلی جهت تولید 
اسکناس های 100 یورویی )مجموعا 800 هزار یورو(، دو 
قوطی فلزی حاوی پودر و مواد شیمیایی و تعدادی دستکش 
و ماسک یک بار مصرف کشف شد. سردار گودرزی در 
خاتمه گفت: تحقیقات در این زمینه برای شناسایی دیگر 

شاکیان پرونده از سوی پلیس ادامه دارد.

فرمانده انتظامی استان فارس خبرداد

کلاهبرداری2۰۰ هزار دلاری 2خارجی در شیراز

بیرجند- ایرنا- فرمانده انتظامی خراسان جنوبی گفت: 1۵8کیلوگرم مواد مخدر در 2۴ساعت 
گذشته در دو عملیات جداگانه در شهرستان های طبس و نهبندان کشف و ضبط شد که 

1۴8کیلو گرم آن تریاک و بقیه حشیش است. 
سردار سرتیپ 2 مجید شجاع اظهار کرد: روز چهار شنبه مأموران یگان تکاوری 102 دیهوک 
هنگام کنترل محورهای فرعی متوجه آثار تردد قاچاقچیان مواد مخدر شدند که بررسی موضوع 
در دستور کار قرار گرفت.  وی افزود: مأموران با انجام تحقیقات میدانی و رد زنی متوجه آثار 
حرکت دو دستگاه موتورسیکلت در یکی از محورهای فرعی و سخت گذر شهرستان طبس 
شدند که پس از چندین کیلومتر رد زنی پیاده و تخصصی، موتورسیکلت های حامل مواد مخدر 
را مشاهده و به راکبان آن دستور توقف دادند.  سردار شجاع تصریح کرد: راکبان موتورها اقدام 
به فرار کردند که ماموران پس از 10 کیلو متر تعقیب و گریز آنها را متوقف کردند که در بازرسی 
از آنها 99کیلو گرم تریاک کشف شد.  وی افزود: در عملیاتی دیگری مأموران انتظامی نهبندان 
هنگام کنترل محورهای فرعی شهرستان به سه دستگاه موتورسیکلت که در کویر و با سرعت 

زیاد در حال حرکت بودند، دستور توقف دادند. 
سردار شجاع بیان کرد: مأموران پس از متوقف کردن موتورسیکلت ها و دستگیری متهمان 

در بازرسی از آنان ۴8 کیلو و 900گرم تریاک و 10 کیلو و 100گرم حشیش کشف کردند. 
فرمانده انتظامی استان تصریح کرد: در این دو عملیات پنج دستگاه موتور سیکلت توقیف شد 
و پنج نفر متهم با تشکیل پرونده به مراجع قضایی معرفی شدند.  در عملیات مشترک ماموران 
پلیس مبارزه با مواد مخدر خراسان جنوبی و پلیس اصفهان، نیز این هفته ۷0۷ کیلو گرم مواد 
مخدر از یک دستگاه خودرو عبوری در شهرستان بیرجند کشف شد که ۶20کیلوگرم آن مرفین 
و بقیه هرویین بود  همچنین فرمانده انتظامی استان هفتم مهر ماه به مناسبت هفته نیروی 
انتظامی گفته بود: در سال جاری 1۴.۵تن انواع مواد مخدر در استان کشف شد که این رقم 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 2۷ درصد افزایش دارد.  وی افزود: در این ارتباط بیش از 2 هزار 
و ۵00 نفر متهم دستگیر، 28 باند قاچاق مواد مخدر منهدم، 310 دستگاه خودرو و 31 دستگاه 

موتورسیکلت توقیف شده است. 

فرمانده انتظامی خراسان جنوبی :

1۵8کیلوگرم مواد مخدر در خراسان جنوبی کشف شد 

1۰ کاری که افراد موفق هرگز دوباره انجام نمی دهند
ما همه اشتباه می کنیم اما افرادی که از اشتباهات خود درس می گیرند، افراد موفق هستند.

هرگز به عقب باز نگردید.« این چه معنی دارد؟ با مشاهداتی که روی افراد موفق انجام شد، 
دکتر هنری کلاد، نویسنده کتاب هرگز به عقب بازنگردید: ده کاری که هرگز انجام نخواهید داد، 
نکات تکان دهنده خاصی را کشف کرده است که در افراد وجود دارند- در زندگی و در تجارت- که 
وقتی آن را دارند، هرگز به روش قدیمی  انجام کارها بازنمی گردند. و وقتی این اتفاق می افتد، آنها 

دیگر آن آدم قبلی نیستند. خلاصه کلام اینکه، آنها آن را فهمیده اند.
دکتر کلاد می گوید: »سال ها قبل، یک تصمیم تجاری اشتباه باعث شد که بحث جالبی با 
مربی خود داشته باشم. من درسی ارزشمند را به سخت ترین روش گرفتم و او به من اطمینان 
داد که: نکته خوب اینجاست که وقتی آن درس را گرفتی، هرگز به عقب برنگردی. هرگز آن را 
دوباره انجام ندهی.« »من در شگفت بودم که آن نکته بیداری چیست که افراد موفق انجامش 
می دهند و برای همیشه روش انجام کارهای شان را تغییر می دهند و آنها را به سمت موفقیت در 
تجارت، ارتباطات و زندگی سوق می دهند؟ مطالعه و بررسی آن نکات بیداری را آغاز کردم، و در 

طی سال ها روی آنها تحقیق کردم.«
اگرچه زندگی و تجارت درس های فراوانی دارند که به ما بیاموزند، دکتر کلاد 10 راه یادگیری را 
مورد بررسی قرار داد که افرادی با عملکرد عالی آن کارها را انجام می دهند و هرگز باز نمی گردند.

افراد موفق هرگز دوباره…
1- به کاری که جواب نداده باز نمی گردند. ما هرگز نباید به یک شغل یا یک ارتباط 
شکست خورده که به دلیلی خوب به پایان رسیده است بازگردیم و انتظار داشته باشیم که اینبار 

نتیجه ای متفاوت بگیریم بدون اینکه چیزی در آن متفاوت باشد.
2- کاری را که مستلزم این است که آنان شخصی باشند که نیستند انجام نمی دهند. در هر 
کاری که انجام می دهیم باید از خود بپرسیم چرا این کار را انجام می دهم؟ آیا من برای این کار 
مناسب هستم؟ آیا این کار برای من مناسب است؟ آیا دوام دارد؟ اگر پاسخ هریک از این سوالات 

منفی است، بهتر است دلیل خوبی برای ادامه آن داشته باشید.
3- هرگز سعی نمی کنند شخص مقابل را تغییر دهند. وقتی درمی یابید که نمی توانید کسی 
را مجبور به انجام کاری کنید، به او آزادی می دهید و اجازه می دهید که عواقب و نتایج را تجربه 

کند. با این کار، آزادی خود را هم بازخواهید یافت.
۴- باور نمی کنند که می توانند رضایت همگان را جلب کنند. وقتی دریافتید که در حقیقت 
غیرممکن است که رضایت همگان را جلب کنید، زندگی هدفمند را آغاز می کنید و سعی 

می کنید افراد درست و مناسب را راضی نگه دارید.
۵- هرگز راحتی کوتاه مدت را به منفعت درازمدت ترجیح نمی دهند. وقتی افراد موفق 
درمی یابند که چیزی را می خواهند که مستلزم قدمی دردناک و محدود به زمان است، انجام آن 
کار دردناک برایشان مهم نیست، زیرا این کار آنان را به منافع دراز مدت می رساند. نادیده گرفتن 

این اصل زیربنایی ترین تفاوت میان افراد موفق و ناموفق در امور شخصی یا کاری است.
۶- به چیزی یا کسی که درظاهر بی عیب است، اعتماد نمی کنند. طبیعی است که به سمت 
افراد یا چیزهایی کشیده می شویم که »افسانه ای« به نظر می رسند. ما عاشق تعالی هستیم و 
همیشه باید درپی آن باشیم. ما باید به دنبال افرادی باشیم که در کاری که انجام می دهند 
عالی هستند، کارمندانی که کارشان را به بهترین شکل انجام می دهند، عشق هایی که استثنایی 
هستند، دوستانی که شخصیت درخشان دارند و شرکت هایی که پیشرو هستند. اما وقتی که 
کسی خیلی خوب تر از آن است که بتوان باور کرد، آیا چنین است؟ دنیا کامل نیست. دوره ای 
است. هیچ کس و هیچ چیزی بی عیب نیست و اگر آنها چنین ظاهر می شوند، دکمه توقف را 

فشار دهید.
۷- آنها هرگز از تصویر بزرگ خود چشم برنمی دارند. وقتی که بتوانیم تصویری بزرگ را ببینیم 
در زندگی و کار خود بهتر عمل می کنیم. برای افراد موفق، هیچ اتفاق منفردی به معنی کل 

داستان نیست. برنده ها این نکته را همیشه به خاطر دارند.

8- هرگز تلاش و کوشش پیوسته را فراموش نمی کنند. مهم نیست چقدر چیزی به ظاهر 
خوب به نظر برسد، تنها با پشتکار و نگاهی عمیق و دقیق است که درمی یابیم چه چیزی را باید 

بدانیم: واقعیتی که به خود بدهکاریم.
9- هرگز از پرسیدن این پرسش سر باز نمی زنند که چرا در جای کنونی هستند. یکی از 
بزرگ ترین تفاوت های افراد موفق با دیگران این است که افراد موفق همیشه در عشق، زندگی، 
ارتباطات و تجارت از خود می پرسند که در این موقعیت نقشی که ایفا می کنم، چیست؟ به بیان 

دیگر، آنها خود را قربانی نمی بینند، حتی وقتی که واقعا هستند.
10- هرگز فراموش نمی کنند که زندگی درونی شان برای موفقیت بیرونی نقش تعیین کننده 
دارد. گاهی زندگی خوب رابطه چندانی با شرایط بیرونی ندارد. ما اغلب با آنچه که در درون 
هستیم خوشبختیم و احساس کمال می کنیم. تحقیقات این نکته را ارزیابی کرده اند. زندگی 

درونی مان در خلق شرایط بیرونی مان نقش دارد.
و این گفته صحت دارد: افرادی که هنوز در تلاش برای یافتن موفقیت در حوزه های مختلف 
زندگی هستند، می توانند به یک یا چند الگوی این چنینی اشاره کنند و آن را دلیلی برای تکرار 

مجدد همان اشتباه نشان دهند.
همه اشتباه می کنند… حتی موفق ترین افراد. اما آنچه کامیابان بهتر از دیگران انجام می دهند 
شناسایی الگوهایی است که باعث آن اشتباهات می شوند و هرگز آنها را تکرار نمی کنند. به طور 

خلاصه، آنها از دردها درس می گیرند- دردهای خود و دردهای دیگران.
نکته خوبی که باید به خاطر سپرد این است که: درد اجتناب ناپذیر است، اما تکرار همان درد 
برای بار دوم در حالیکه می توانیم از آن درس بگیریم و کار متفاوتی انجام دهیم، قابل اجتناب 
است. می خواهم بگویم، »ما نیاز به راه های جدید شکست نداریم…. راه های قدیمی  به خوبی کار 
خود را انجام می دهند.« وظیفه ما در تجارت و زندگی این است که ببینیم آن راه های منجر به 

شکست کدامند و هرگز آنها را انجام ندهیم.
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نکــته

اخبــار

رئیس جمهوری با اشاره به اینکه بهترین صادرات در سایه رقابت 
موفق شکل می گیرد، گفت: در صحنه بازارهای هدف باید بتوانیم از 
لحاظ کیفیت، قیمت و بسته بندی کالا به نقطه ای برسیم که بتوانیم 

در آن میدان بر رقبای خارجی پیروز شویم.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی صبح روز -پنج 
شنبه- در مراسم روز ملی صادرات در جمع صادر کنندگان افزود: 
صنایع و خدمات در دنیای امروز رو به تحول است و امکان پذیر 
نیست که یک کالای ساخته شده با شکل قبلی بتواند به مسیر 

صادرات خود در بازار دنیا ادامه دهد.
وی با بیان این که »تجلیل ها همواره در صحنه رقابت اتفاق می 
افتد«، گفت: همان طور که در ورزش هم تجلیل بزرگ از رقابت 
های داخلی اتفاق نمی افتد، بلکه در مسابقات بین المللی است که 
ورزشکاران در برابر رقبا پیروز می شوند، بنابراین صادرکنندگانی که 
در صحنه منطقه و بین المللی توان آن را دارند و در عمل به پیروزی 
می رسند و بازار را تصاحب می کنند، می توانند »برند« خود را به 

عنوان »برند معتبر« در افکار عمومی جا بیاندازند.
رئیس جمهوری اظهار داشت: اگر چنین شد و توانستیم در بازار 
صادرات را تداوم ببخشیم، بازار کالا و خدمات را به دست آورده ایم و 

این مسیری است که برای صادارت برنامه ریزی کرده ایم.
رئیس جمهوری گفت: صادرات کالا و خدمات یک زنجیره است و 
همه زنجیره ها باید در کنار هم قرار گیرند تا صادرات کالا و خدمات 

موفق محصول آن باشد.
روحانی با بیان اینکه »آغاز صادرات از تولید است«، تاکید کرد: 
اساس اقتصاد مقاومتی هم این است که تولید با استاندارد های جهانی 
منطبق باشد و اگر کیفیت لازم را نداشته باشد و شرایط باعث شود 
محصول گران تر از محصول رقیب به دست ما برسد، قطعا در بازار 

صادرات اگر هم موفق باشد برای میان مدت است.
وی اظهار داشت: اگر بخواهیم صادرات را ادامه دهیم کنترل تولید 

در داخل و استاندارد بودن تولید به عنوان اولین زنجیره مهم است.
روحانی تصریح کرد: اگر خدمات و کالا استاندارد نباشد، نه تنها 

بازار خارجی حتی بازار داخلی را هم از دست خواهید داد.
رئیس جمهوری با اشاره به اینکه دولت توان خود را در بحث 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز گذاشته و توانسته است آن را از 2۵ میلیارد 
دلار به 1۵ میلیارد دلار برساند، گفت: یکی از راه های موفق در تولید، 
مبارزه جدی با قاچاق کالا و ارز است، ولی مبارزه اصلی با قاچاق کالا، 

تولید با کیفیت و قیمت مناسب در بازار است.
وی افزود: راه مبارزه با قاچاق کالا این است که جنس داخلی 

باکیفیت و استاندارد لازم تولید کنیم. 
روحانی اضافه کرد: یکی از فضاهای خوبی که پسابرجام برای 
تولید و صادرکنندگان به وجود آورده، امکان مشارکت با شرکت های 

خارجی و برندهای معتبر بین المللی است.
به  آسیایی  اخیر  سفر  در  کرد:  خاطرنشان  جمهوری  رئیس 

کشورهای ویتنام، مالزی و تایلند در فرصت های غیر مذاکرات رسمی 
در خصوص پیشرفت های این کشورها صحبت کردیم.

ویتنام 300  روحانی گفت: در سال 1980 میلادی صادرات 
میلیون دلار بود که در سال 201۶ به 1۷0 میلیارد دلار رسیده 
است و صادرات کشور مالزی در سال 1980 صادارات 12 میلیارد 
دلار بود که امروز به 23۴ میلیارد دلار رسیده است؛ و کشور تایلند 
در همان سال صادراتش ۶ میلیارد دلار بود که امروز به 22۷ میلیارد 

دلار رسیده است.
وی ادامه داد: دلیل این که این کشورها توانسته اند به چنین 
موفقیتی دست پیدا کنند، اولا روابطشان را با دنیا بر مبنای تعامل 

سازنده قرار داده اند؛ با دعوا با دنیا صادرات به وجود نمی آید.
رئیس دولت یازدهم افزود: برخی فکر می کنند وقتی گفته می 
شود تعامل سازنده یعنی به اروپایی ها و غربی ها لبخند بزنیم، حرف 
بزنیم و ناهار بخوریم، این طور نیست؛ تعامل سازنده یعنی مناسب 
کردن محیط روابط بین الملل برای صادرات کالا، اشتغال جوانان و 

واردات کالاهای سرمایه ای و مواد اولیه.
رئیس جمهوری با بیان اینکه مگر در دنیای امروز کشوری می 
تواند بگوید بدون رابطه با دنیا می تواند به پیشرفت برسد، گفت: 
قرآن هم به این نکته اشاره دارد بنابراین دنیا باز و برای رقابت است و 
زمین وسیع می باشد. روحانی افزود: برخی می گویند از مرز که می 
خواهیم خارج شویم افکار ما را می دزدند و ما را گول می زنند، برخی 

ها عظمت ایران را هنوز باور نکرده اند.
رئیس جمهوری تصریح کرد: ملت ایران در طول تاریخ با دنیا 
رابطه داشته و در کشور تایلند آقای شیخ احمد قمی تجارت با تایلند 
را راه انداخته است و امروز جزو معروفین شناخته می شود و کنار قبر 
آن هم مذاهب به وی احترام می کنند بنابراین ایرانی این چنین است 

و باید به ملت ایران اعتماد کنیم.
روحانی گفت: چهار نفر نیروی امنیتی نمی توانند فقط مورد 
اعتماد باشند، جوانان، تجار و بازرگانان ما مورد اعتماد هستند حال در 
این میان هم محصول باغی ممکن است یک سیب پوسیده پیدا شود، 

نمی توان در آن باغ را بست و از میوه استفاده نکرد.

شرایط را برای روابط اقتصادی آماده کنیم
رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه »باید به قرن جدید برگردیم« 
گفت: برخی در قرن قبلی و ای کاش قرن قبلی، بلکه در قرن قبلی 
قبلی زندگی می کنند و ما باید شرایط را نه برای روابط خارجی بلکه 
اقتصادی، علمی و فناورانه و دیگر بخش ها اماده کنیم تا بتوانیم در 

مسیر صادرات حرکت کنیم.
رییس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه »باید به دنبال سرمایه 
گذاری صنایع بزرگ و شرکت های خدماتی و کمپانی ها و برند های 
بزرگ در کشور باشیم«، گفت: در کشور تایلند طبق آمار رسمی 
آنها سه میلیون خودرو در سال تولید می شود که یک میلیون برای 

مصرف داخلی و دو میلیون دیگر برای صادرات است.
روحانی خاطر نشان کرد: در سفر اخیر آسیایی، وزیر صنعت و 
معدن و تجارت کشورمان پس از بازدید از برخی صنایع گزارشی 
که ارائه کردند، در کارخانه ای که کشور تایلند به طور مشترک با 
ژاپن خودرو تولید می کردند، سه نفر ژاپنی وجود داشتند و مابقی 
مهندسان کشور تایلند بودند؛ پس هر مکانی برمبنای وضعیت و 
مزیت انرژی و کارگر و در زمینه حمل ونقل و جغرافیا می تواند از 

داشته های خود استفاده کند. 
رئیس جمهوری با اشاره به این که مهمانپذیری کشور از دیگر 
مزایای مهم صادرات است، تصریح کرد: باید مهمانپذیر باشیم هرچند 
مردم ایران مهمانپذیر بوده و هستند باید این روش در توریسم و 
خدمات وصنعت و تجارت نیز وجود داشته باشد تا بازرگانی که می 
خواهد وارد کشورمان شود بتوانیم مهمانپذیر باشیم و به راحتی به 

ایران بیاید و خارج شود.

تلاش دولت این بوده تا ایران هراسی را بردارد
روحانی گفت: تمام تلاش دولت یازدهم در طول سه سال گذشته 
از جمله در زمینه برجام این بود که مشکلات و موانع را از پیش پای 
تجار و کارآفرینان و صادرکنندگان کالا وخدمات و برای ورود سرمایه 

و تسهیل روابط بانکی بردارد. 
وی افزود: تلاش دولت این بوده که ایران هراسی را بردارد چرا 
که نمی توان با ایران هراسی کار صادرات انجام داد و ایران هراسی 
ظالمانه ای را که دیگران به وجود آورده بودند، باید بزداییم و در این 
زمینه دولت کار بزرگی انجام داده و ادامه خواهد داد و برای این اقدام 
باید انسجام داخلی در همه زمینه ها بیشتر شود و مابقی دوستان هم 

دعوت می کنیم به یاری ملت ایران بشتابند. 

ایران همزیستی مسالمت آمیز
 در منطقه و جهان را می خواهد

رئیس دولت یازدهم خاطر نشان کرد: ایران با صدای بلند فریاد 
می زند قامت بلند من بلندتر از آن است که امروز در دنیا منعکس 

شده است. 
روحانی تصریح کرد: ایران فریاد می زند استعداد و ظرفیت من 

بیشتر از آن است که در اذهان مردم دنیا جا افتاده است.
رئیس جمهوری گفت: ایران با صدای بلند می گوید مهربان تر از 
آن است که در دنیا معرفی شده است، ایران با صدای بلند می گوید 

همزیستی مسالمت آمیز در منطقه و جهان را می خواهد.
روحانی تصریح کرد: درخواست من از همه جناح ها و گروه ها 
این است صدای ایران را بشنوند و به فریاد ایران جواب مثبت بدهیم 
و به آن صدایی که از مام میهن به گوش می رسد، به دست پرقدرت 
ایرانی که برای همکاری به سوی ملت و فرزندان خود دراز کرده است، 
دستمان را به سوی ایران عزیز پرقدرت دراز کنیم مطمئن باشیم 

ضرر نخواهیم کرد. 
وی افزود: ایران دارای سابقه دیرینه و فرهنگ بلند و ملت بزرگ 
و استعداد درخشان و دارای نخبگان و دانشگاه و دانشجویان و افرادی 
است که سوابق در تجارت و تولید دارند که می توانیم مسیر بازتری 
پیش روی همه کار آفرینان صنعت گران و کسانی که می توانند 

خدمات ارزنده ارائه دهند، داشته باشیم.
یازدهم  دولت  خارجی  سفر  هر  در  گفت:  جمهوری  رئیس 
بزرگترین هدف تسهیل در مسیر تجارت، توسعه اقتصادی و صادرات 
کالای ایرانی و جذب سرمایه خارجی بوده است و در اکثر سفرها 
تلاش کردیم به همراه کار آفرینان باشیم و بتوانیم فضا را برای تعامل 

و ایجاد قراردادهای آنها و پیشرفت کشور آماده کنیم.
روحانی افزود: به شکر خدا تلاش های خوبی صورت گرفته، اما 
هنوز راه طولانی پیش روی ما قراردارد و از اجرای برجام هشت الی 
9 ماه بیشتر نگذشته است البته در طول شش ماه انتظار رشد 10 

درصد صادرات کالا بوده است. 
رئیس جمهوری ابراز امیدواری کرد: در شش ماهه دوم سال 
بتوانیم حرکت سریعتری در رشد اقتصادی داشته باشیم و گذشته 

را جبران کنیم. 
وی اضافه کرد: این که ایران در سال 1980 صادراتش 12 میلیارد 
دلار بوده و امروز به 88 میلیارد دلار رسیده، قابل مقایسه با کشورهای 

هم سن و سال ما در منطقه وآسیا نیست.
وی همچنین افزود: البته قبول داریم دوران دفاع ومقدس و 
طولانی تحریم ها را داشتیم، ولی امروز باید گذشته را جبران کنیم و 

در جایگاه عزت و عظمت از هر نظری قرار بگیریم.
رئیس جمهوری خاطر نشان کرد: از دست دادن بازار ساده است 
ولی بدست آوردن آن کار سختی است هرچند مسایل مختلفی در 
کنار صادرات باید داشته باشیم از جمله حمل و نقل مناسب که از 

ضروریات صادرات است.

می گویند به جای هواپیما، اتوبوس بخرید
روحانی گفت: اگر بخواهیم هواپیما بخریم، عده ای می گویند 
چرا هواپیما، اتوبوس بخرید ولی اتوبوس در داخل تولید می شود و 
اگر لازم بود می خریدیم ولی هواپیما از ضروریات صادرات و صنعت 
توریسم است و برای عظمت ایران و جلوگیری از تلف شدن وقت 

مردم و ارائه محصولات به بازارهای هدف لازم است.
روحانی گفت: بنابراین اگر هواپیما نخریم، می گویند برجام چه 
شد اگر بخریم می گویند شیک است و ساخت جدید است؛ برخی 
در چه وادی سیر می کنند و چطور نگاه می کنند و عمر آنان چقدر 

طولانی است ما خبر نداریم.
وی افزود: بنابراین برای صادرات باید کامیون، کامیون کانتردار 
مجهز، هواپیما برای حمل و نقل و دیگر چیزها داشته باشیم و یکی 
از زنجیره ها حمل و نقل است و باید وزارتخانه های صنعت و معدن 
وتجارت، اقتصادی و دارایی و جهاد و کشاورزی و سایر وزارتخانه ها به 

کمک صادرکنندگان بیایند.
از  جمعی  با  جلسه  پیشنهاد  از  امید  و  تدبیر  دولت  رئیس 
صادرکنندگان استقبال و تاکید کرد: حتما باید از تجربیات آنها 
استفاده کنیم و باید با تعامل بیشتر اولا در داخل و بعد با دنیا مسیر 

حرکت در جهت رشد اقتصادی را هموار کنیم.
روحانی با با بیان این که »دولت در همه بخش ها تلاش خواهد 
کرد«، تاکید کرد: البته تبلیغات هم باید تسهیل شود چرا که در 
کشورهای هدف تبلیغات گران است و بدون تبلیغات نمی توان 
کالایی را بشناسیم و وزارت خارجه و سفارتخانه ها و کنسولگری 
ها یکی از مسئولیتشان حمایت از تجار بین المللی و صادرات کالای 

ایرانی در خارج باشد.

یکی از راه های اشتغال و رشد اقتصادی 
افزایش صادرات است

وی با بیان این که تردید ندارم اگر این زنجیره را تکمیل کنیم، 
حلقه های مختلف زنجیره به خوبی در کنار هم قرار خواهند گرفت، 
تصریح کرد: خداوند امکانات کافی در کشور پرنعمت ما در همه بخش 
ها قرار داده و با وجود جوان های با استعداد و دانشگاه های عظیم و 
دیپلمات های قوی و مسئولان امور صنعتی تلاش کنیم تا در اقتصاد 

کشور پیشرفت قابل توجه ایجاد کنیم. 
رئیس جمهوری اضافه کرد: تلاش دولت بر این است که با استفاده 
از همه تجربیات، روز ملی صادرات امسال با سال های دیگر متفاوت 
باشد و باید تلاش مضاعف کنیم تا شاهد صادرات بیشتر باشیم چراکه 

یکی از راه های اشتغال و رشد اقتصادی افزایش صادرات است.

رئیس جمهوری در مراسم روز ملی صادرات

بازی مخالفان با پالم خواهان همزیستی مسالمت آمیز در منطقه و جهان هستیم

جنجال بر سر هیچ
آمار رسمی مالزی در مورد میزان صادرات روغن پالم نشان می دهد رسانه های داخلی 
طی چند هفته اخیر جنجال آفرینی کرده اند و طی 9 ماه گذشته میلادی ایران 300 هزار 
تن واردات روغن پالم داشته است که همچنان کمتر از میزان سقف پیش بینی شده برای 

واردات این محصول است.
سیدحسن هاشمی »وزیر بهداشت، درمان و اموزش پزشکی هفته جاری با توجه به 
اخباری که در روزهای اخیر درباره روغن پالم منتشر شده است، گفت: غذای روح از غذای 
جسم مهمتر است، اما ما در جامعه ای زندگی می کنیم که اخبار دروغ و کذب در آن زیاده 
شده است و این اخبار دروغ جامعه را دچار تردید می کند. آمار رسمی تارنمای شورای 
روغم پالم مالزی که روز پنجشنبه خبرنگار ایرنا در کوالالامپور استخراج کرد، نشان می 
دهد ایران طی 9 ماهه سال جاری میلادی 301 هزار و 200 تن این محصول را از مالزی 
وارد کرده است، در حالی که این کشور تنها صادرکننده پالم به ایران محسوب می شود. 
براساس این آمار، ایران طی 9 ماهه سال گذشته نیز 2۶1 هزار و ۷۷3 تن، 9 ماهه سال 
201۴ میلادی 3۴۴ هزار و ۶38 تن و طی این مدت زمان در سال 2013 میلادی ۵۶2 
هزار و 1۵1 تن روغن پالم از مالزی وارد کرده است.« رسول دیناورند »معاون وزیر بهداشت 
و رئیس سازمان غذا و دارو پیش از افزایش تعرفه واردات روغن پالم به 2۶ درصد نیز در 
گفت وگو با ایرنا اعلام کرده بود سهمیه واردات روغن پالم به کشور ۴20 هزار تن در سال 
است. ایران طی 9 ماهه سال جاری میلادی 301 هزار تن واردت روغن پالم داشته و تا 
رسیدن به سقف مجاز واردات نیز 120 هزار تن باقی است. این جنجال رسانه ای از آنجا 
آغاز شد که حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رئیس جمهوری در سفر به مالزی و 
در نشست خبری مشترک با« نجیب تون رزاق نخست وزیر این کشور به همکاری دو کشور 
در بخش روغن پالم اشاره کرد و گفت: منتظر هیاتی از مالزی هستیم تا با سفر به ایران به 
تبیین ویژگی های روغن پالم از لحاظ مساله سلامتی بپردازد. رئیس جمهوری کشورمان 
به مزاح گفت: آقای نخست وزیر امروز گفتند ما از روغن پالم در مالزی استفاده می کنیم 
و وضعیت سلامت ما هم خوب است. این سخنان روحانی خنده بلند نخست وزیر مالزی 
را در پی داشت. رسانه های مخالف دولت از این جمله افزایش همکاری و احتمال افزایش 
واردات روغن پالم از مالزی را برداشت کردند و سخنان وزیر بهداشت در باره روغن پالم را 
که دو سال پیش درباره افزودن این روغن در لبنیات مطرح شده بود، مقابل سخنان رئیس 
جمهوری قرار دادند تا آنچه می خواهند را القاء کنند. وزیر بهداشت گفت: سال 200۵ 
دهمین کشور وارد کننده روغن بودیم. در مورد روغن پالم قبل از دولت یازدهم سال 91 و 
92 واردات حدود ۷۵0 هزار تن بود و در بعضی از لبنیات روغن پالم که بسیار مضر است، 
استفاده می شد. وزیر بهداشت با بیان اینکه حدود یک سال است در مواد لبنی روغن پالم 
وجود ندارد، گفت: روغن پالم تنوع زیادی دارد. در گذشته نوع مرغوب آن وارد کشور نمی 
شد با حمایت رئیس جمهوری میزان واردات در سال گذشته به ۴20 هزار تن کاهش یافت 
و در شش ماهه سال 9۵ به 180 هزار تن رسیده است. آمار شورای پالم مالزی نیز نشان 
می دهد ایران سال گذشته میلادی 330 هزار و 930 تن روغن پالم وارد کرده که نسبت 
به سال 201۴ میلادی بیش از 11۶ هزار تن کاهش یافته است. میزان اختلافی که در 
برخی آمارهای ایران و مالزی وجود دارد ناشی از محاسبه به نسبت سال میلادی و شمسی 
است، چون میزان واردات در ماه های سال با توجه به قیمت جهانی بازار متفاوت است. 
دولت برای کاهش مصرف و واردات روغن پالم امسال عوارض واردات این محصول را از ۵ 

درصد به 2۶ درصد افزایش داده است.
دیناروند نیز پیش از این گفته بود: تا زمانی که اختلاف قیمت پالم به گونه ای باشد که 
تجار ایرانی علاقه به واردات این محصول داشته باشند ما مجبوریم سقف واردات را تعیین 
کنیم و اجازه ورود بیش از سقف را نیز نمی دهیم. وی تاکید کرده بود با افزایش تعرفه 
گمرکی باید به گونه ای عمل کنیم تا تجار با مقایسه قیمت ها، واردات روغن پالم را کاهش 
دهند و دیگر نیازی به کنترل مقدار واردات نباشد. پالم محصول استراتژیک مالزی است که 
زندگی حدود 10 درصد از مردم این کشور به طور کامل به آن وابسته است و جایگاه آن به 
مرحله ای رسیده که ایجاد هرگونه چالش در مسیر توسعه تجارت این محصول به مساله 
امنیت ملی گره می خورد. مالزی در حال حاضر پنج میلیون و ۴00 هزار هکتار مزارع پالم 
دارد و سالانه حدود 20 میلیون تن روغن پالم تولید می کند و 2۵0 هزار کشاورز در این 
کشور 30 میلیون نفری در این تولید نقش ایفا می کنند. زندگی حدود دو میلیون و ۵00 
هزار نفر از جمعیت 30 میلیون نفری این کشور نیز از نظر اقتصادی به روغن پالم وابسته 

است، از این رو شرایط ثبات بازار پالم برای این جمعیت از اهمیت خاصی برخوردار است.

علی شمخانی:

تروریستهای تکفیری عراق و سوریه
در سرازیری شکست قرار گرفته اند

 دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: تروریست های تکفیری در عراق و سوریه در 
سرازیری شکست قرار گرفته اند، از این رو حامیان آنها با ترفندهای سیاسی به دنبال تاخیر 

در روند شکست آنها برآمده اند.
علی شمخانی در مصاحبه با خبرنگاران با اشاره به برخی اظهار نظرهای مقامات 
آمریکایی در خصوص نقش احتمالی ایران در حمله موشکی به ناوهای آمریکایی در دریای 
سرخ تاکید کرد: متحدان امریکا در یمن با شکست های  پی در پی، توسط ملت یمن تحقیر 
شده اند و انتساب این شکست ها به ایران برای فرافکنی و فرار از بار سنگین مسئولیت ناشی 

از جنایت های جنگی است.
دریابان شمخانی افزود: ایران به طور قطع مسیر حمایت از مردم و ملت های مظلوم 
منطقه را ادامه می دهد و در صورت حمایت مستقیم از دولت ها و ملت های تحت ستم 

واهمه ای از بیان آن ندارد.
وی با اشاره به حمایت های تسلیحاتی جمهوری اسلامی ایران از گروه های مقاومت 
فلسطینی طی سال های گذشته تصریح کرد؛ این روند که از سوی عالی ترین مقام کشور 
نیز به صراحت بیان شده، به منظور دفاع از مردم مظلوم فلسطین و افزایش توان دفاع در 

برابر حملات رژیم صهیونیستی ادامه خواهد یافت.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با رد برخی اتهامات واهی علیه کشورمان که با رویکرد فرار 
به جلو از سوی دشمنان جمهوری اسلامی مطرح می شود گفت: ارتقای مستمرآمادگی 
های ملی برای مقابله با توطئه هایی که با هدف تضعیف پایه های اقتدار کشور در جریان 

است راهبرد غیر قابل تغییر جمهوری اسلامی است.
شمخانی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به سلسله عملیات موفقیت آمیز در 
حلب و موصل توسط ارتش های سوریه و عراق گفت؛ داعش در درون خود و علیه رئیس 
خودخوانده اش ابراهیم البدری )موسوم به ابوبکر البغدادی( دچار انشعاب شده و ضمن آن 
میان داعش و دیگر گروه های تکفیری تروریستی نیز اختلافات گسترده ای وجود دارد که 

ناشی از فرصت طلبی، جاه طلبی و بدعت گرایی سران آنهاست.
وی افزود: بحران هویتی و تشکیلاتی تروریست ها در کنار قابلیت های عملیاتی نیروهای 
مسلح عراق و سوریه که در پاکسازی موصل و شمال سوریه متبلور شده، مجدداً واقعیت 

های قدرت در معادلات امنیتی منطقه را به نمایش می گذارد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه تولیدکنندگان نیروهای تکفیری به 
همراه حامیان فرامنطقه ای آنان در استفاده از کارت گروه های تروریستی برای تخریب 
ظرفیت های جبهه مقاومت شکست خورده اند تاکید کرد؛ حامیان تروریست ها پس از 
افشای نقشه های تکراری شان به دنبال راهکارهای جدیدی برای ایجاد تغییر در روند 
شکست های مکرر خود هستند که هوشیاری دولت ها و ملت های منطقه برای مقابله با 

آن ضروری است.
دبیر شورای امنیت ملی در پایان تاکید کرد: فرجام این مسیر پیروزی جریان مقاومت  و 
غلبه مردم مقاوم یمن، عراق و سوریه و شکست جریان تروریسم وارداتی و حامیان منطقه 

ای آنان خواهد بود.

معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور:

تجدید قوای دولت یک ضرورت مستمر است
معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور گفت: تجدید قوای دولت یک ضرورت مستمر است 
و هیچ هدفی جز آرامش و آسایش بیشتر جامعه، اعمال اقتدار ملی و تقویت مدیریت 

کشور ندارد.
حمید ابوطالبی در صفحه شخصی خود در توئیتر با اشاره به تغییر تحولات صورت 
گرفته در هیئت دولت نوشت: مدیریت کلان کشور این روزها با تحولاتی در راستای تجدید 
قوای دولت برای خدمت بیشتر و بهتر توام بود و برخی از دوستان، جای خود را به افرادی 

تازه نفس دادند.
وی ادامه داد: این تحول نشان داد دکتر روحانی هرگاه مصلحت و ضرورت بداند دولت 
را در جهت کارآمدی بیشتر هدایت خواهد کرد، مهم آن است که تحولات منطبق بر 

ضرورت ها است.
معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه ملت ایران شریف و بزرگوار است، 
پیشرفت آن واجب و فرصت ها تمرمرالحساب، یادآور شد: ارزش نهادن به دغدغه ها و 

لحظه های حیات ملی همان صداقت دولت با ملت است.
ابوطالبی با تاکید بر اینکه توجه افزون تر به افتخارآفرینی میادین فراملی و توانایی های 
حوزه ورزش های فوتبال، فوتسال، والیبال و... و زیرساخت های ورزش های جمعی یک 
ضرورت های ملی است، نوشت: قانونمداری و حفظ اقتدار دولت در عرصه فرهنگ یک 
ضرورت است تفاوت دیدگاه امری پسندیده است، گام های دولت از همان آغاز استوار 

بوده است.
وی با اشاره به اهمیت وزارت آموزش و پرورش نوشت: آرامش و ثبات در عین پیشرفت 
در امر آموزش و پرورش نیز یک ضرورت ملی است، فرهنگیان و دانش آموزان نباید نگران 

آینده خود باشند، آنان سرمایه های کشورند.
معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور در پایان تاکید کرد: تجدید قوای دولت یک ضرورت 
مستمر است و هیچ هدفی جز آرامش و آسایش بیشتر جامعه، اعمال اقتدار ملی و تقویت 

مدیریت کشور ندارد؛ این رویکردی ارزشمند است.

ابلاغ سیاست های کلی انتخابات از سوی رهبر معظم انقلاب، بار 
دیگر بحث درباره یکی از مهمترین مسائل انتخاباتی در ایران را داغ 

کرده است: عدم ورود نظامیان به عرصه انتخابات.
 با وجود اینکه دیدگاه های امام خمینی )ره( و مقام معظم رهبری 
درباره ممنوعیت ورود نظامیان به موضوع انتخابات کاملا صراحت دارد، 
اما گاه تفسیرهای شبهه دار در این رابطه، نسبت نظامیان و انتخابات 
را در پرده ای از ابهام فرو می برد. با همه این تفسیرها، بند شانزدهم 
سیاست های کلی انتخابات که روز شنبه گذشته از سوی رهبر انقلاب 
ابلاغ شد، به خوبی نشان می دهد که ایشان در مقام فرمانده کل قوا، 
در تداوم خط امام )ره(، ورود نظامیان را به انتخابات ممنوع می دانند، 
چراکه در بند شانزدهم این سیاست ها بر »ممنوعیت ورود نیروهای 
مسلح، قوای سه گانه اعم از وزارتخانه ها و دستگاه های تابعه آنها، 
دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی، سازمان ها، نهادها و شرکت های دولتی 
و نهادهای عمومی در دسته بندی های سیاسی و جناحی انتخاباتی و 

جانبداری از داوطلبان« تاکید شده است.
تداوم خط امام در مخالفت با دخالت

 انتخاباتی نیروهای مسلح
به دسته بندی های  نظامیان  ورود  عدم  بر  انقلاب  رهبر  تاکید 
سیاسی، همان موضعی است که رهبر کبیر انقلاب نیز پیش از این 
داشته اند. امام خمینی )ره( در این رابطه می فرمایند: من عرض می کنم 
به همه این قوا و به فرماندهان این قوا که این افراد در هیچ یک از 

احزاب سیاسی، در هیچ یک از گروه ها وارد نشوند. اگر ارتش یا سپاه پاسداران یا سایر قوای 
مسلح در حزب وارد بشود، آن روز باید فاتحه، آن ارتش را خواند، در حزب وارد نشوید، 
در گروه ها وارد نشوید، اصلا تکلیف الهی- شرعی همه شما این است که یا بروید حزب یا 
بیایید ارتش باشید، مختارید از ارتش کناره گیری کنید بروید در حزب، میل خودتان، اما 
هم ارتش و هم حزب معنایش این است که ارتشی باید از ارتش اش دست بردارد، بازی های 
سیاسی باید توی ارتش هم وارد بشود، در هر گروهی که وارد هستید، باید از آن گروه جدا 
بشوید. ولو یک گروهی است که بسیار مردم خوبی هم هستند، ولو یک حزبی است که 
بسیار حزب خوبی هست. لکن اصل وارد شدن در حزب برای ارتش، برای سپاه پاسداران 
برای قوای نظامی و انتظامی وارد شدنش جایز نیست، به فساد می کشد اینها را و من عرض 
می کنم که کسانی که در راس ارتش هستند و کسانی که در راس سپاه پاسدارن هستند، 
موظف هستند که ارتش را و سپاه را و سایر قوای مسلح را از احزاب کنار بزنند و اگر کسی 
در حزب هست، باید او را از ارتش بگیرید یا در آنجا یا در اینجا و همین طور سپاه پاسداران 
و همین طور سایر قوای مسلح باید وارد در جهات سیاسی نشوند تا انسجام پیدا بشود. اگر 
وارد بشود بالاخره به هم خواهید زد خودتان را و بالاخره در مقابل هم خواهید ایستاد و 
نظام را به هم خواهید زد و اسلام را تضعیف خواهید کرد، تکلیف همه شما این است که با 
هم باشید بدون اینکه در یک حزب یا در گروهی وارد شده باشید، هر گروهی می خواهد 
باشد، باید شما مستقل بدون اینکه پیوند به یک گروهی داشته باشید مستقل باشید و از 
حزب الله تعالی شانه. )صحیفه امام، جلد 1۶، ص 110 و 111( با این وجود هر از چندگاهی 
دیدگاه هایی درباره مداخله نیروهای نظامی به عرصه انتخابات مطرح می شود. دیدگاه هایی 
مانند اینکه منع ورود نظامیان به عرصه سیاست، ناظر بر منع ورود به دسته بندی هاست و 
نسبتی با تقویت نظام از حیث سیاسی ندارد. این منطق هرچند در اصل قابل پذیرش است 
اما دامنه تفاسیر مصداقی آن در ادوار مختلف انتخابات نشان می دهد که می تواند خطر نقض 

دغدغه های امام خمینی و مقام معظم رهبری را در پی داشته باشد.
تئوری های تفکیکی؛ دخالت در سیاست یا روشنگری؟

یکی از نمونه های این خطر، سال 8۴ و در جریان طرح برخی ادعاها از سوی نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری بروز یافت. در آن سال، بودند نامزدهایی که از آنچه »برخی 
دخالت های سازمان یافته  در انتخابات« عنوان می کردند، گلایه داشتند. در همان سال، 
موضوع ورود نظامیان به عرصه انتخابات حساسیت برانگیز شد و این همان موضوعی بود که 
در سال های پیش و پس از آن، از خرداد ۷۶ گرفته تا خرداد 88، باز هم به بحث روز تبدیل 
گشت. آنها که مانند آیت الله علم الهدی امام جمعه مشهد از ورود نظامیان به عرصه سیاست 

دفاع می کنند، استدلالشان این است که ممکن است برحذر نگاه داشتن برخی نهادهای 
فرهنگی - نظامی مانند سپاه پاسداران با هدف تضعیف جایگاه این نهادها صورت گرفته و 
قطعه ای از پازل »نفوذ« باشد. او مثلا درجایی می گوید: »امام هیچ گاه نفرموده اند که سپاه 
در عرصه سیاست دخالت نکند بلکه ایشان فرمودند که در احزاب سیاسی و مقوله انتخابات 

وارد نشود و طرفدار کاندیدای خاصی نباشد و این موضوع در صحیفه امام موجود است«.
علی سعیدی، نماینده ولی فقیه در سپاه نیز در این رابطه می گوید: »همانطور که یک 
پاسدار نمی تواند در میدان نبرد، بدون شناسایی به خط بزند، پاسداری از انقلاب نیز همینطور 

است... فعالیت سیاسی از وظایف سپاه است... مرز فعالیت سیاسی و حزبی روشن است«.
اخیرا هم سردار رسول سنایی راد معاون سیاسی سپاه با تاکید بر اینکه نیروهای مسلح 
پیش از ابلاغ سیاست ها کلی انتخابات از سوی رهبری نیز مقید به ضوابطی بودند که هم از 
سوی امام خمینی )ره( و هم از سوی مقام معظم رهبری خطاب به نیروهای مسلح توصیه 
شده بود، خاطرنشان کرد که باید میان فعالیت و »دخالت سیاسی« با »تبیین و روشنگری«، 
مرز قائل شد. به گفته او، گاهی امر تبیین و روشنگری از نگاه برخی فعالان سیاسی به عنوان 
فعالیتی سیاسی تلقی می شود؛ این در حالی است که نیروهای مسلح باید همان طور که در 
خارج از مرزها شناخت خوبی از عرصه میدانی دارند و دشمن شناسی دقیقی دارند، در داخل 
نیز احزاب و گروه ها را به طور دقیق بشناسند تا خدایی نکرده اگر حزبی یا گروهی انحراف 
پیدا کرد به عنوان چشمان بیدار مجموعه ای که حافظ امنیت و موجودیت نظام است وارد 
میدان شوند. او هرچند گفته، سپاه از معرفی مصداق و شخصیتی خاص اجتناب می کند، اما 
تاکید کرده است: نیروهای مسلح معیارهای کلی را صادقانه و بدون درنظر گرفتن مصداقی 

جهت بیان معیارهای او در جامعه مطرح می کنند.
این نکته ای است که البته در وصیت نامه امام درباره آن آمده است: »نه تنها وصیت 
اکید من به قوای مسلح آن است که همان طور که از مقررات نظام، عدم دخول نظامی 
در احزاب و گروه ها و جبهه ها است به آن عمل نمایند؛ و قوای مسلح مطلقا، چه نظامی 
و انتظامی و پاسدار و بسیج و غیر اینها، در هیچ حزب و گروهی وارد نشده و خود را از 
بازی های سیاسی دور نگه دارند. در این صورت می توانند قدرت نظامی خود را حفظ و از 
اختلافات درون گروهی مصون باشند؛ و بر فرماندهان لازم است که افراد تحت فرمان خود 
را از ورود در احزاب منع نمایند؛ و چون انقلاب از همه ملت و حفظ آن بر همگان است، 
دولت و ملت و شورای دفاع و مجلس شورای اسلامی وظیفه شرعی و میهنی آنان است 
که اگر قوای مسلح، چه فرماندهان و طبقات بالا و چه طبقات بعد، برخلاف مصالح اسلام و 
کشور بخواهند عملی انجام دهند یا در احزاب وارد شوند که - بی اشکال به تباهی کشیده 
می شوند - و یا در بازی های سیاسی وارد شوند، از قدم اول با آن مخالفت کنند؛ و بر رهبر و 

شورای رهبری است که با قاطعیت از این امر جلوگیری نماید تا کشور 
از آسیب در امان باشد.«

در واقع حضرت امام خمینی )ره( به روشنی نظامیان را از ورود به 
»دسته بندی های سیاسی« برحذر داشته اند اما آیا این به معنی نفی 
هرگونه فعالیت سیاسی است؟ امری که شاید بتوان امیدوار بود با 
سیاست های کلی انتخابات که از سوی رهبری ابلاغ شده است به 
آن پاسخی روشن و بی ابهام داده شود تا مهر پایانی بر تفاسیر متعدد 

از این موضوع باشد.
ابهام در تعریف نیروی مسلح

فارغ از تفسیرهای متعددی که درباره چگونگی فعالیت سیاسی 
نیروهای مسلح وجود دارد، حتی در تعریف جامع نیروهای مسلح نیز 
نگرشی یکسان وجود ندارد؛ مثلا درحالی که برخی منتقدان، ادعای 
دخالت بسیج در انتخابات را در سالهای گذشته مطرح می کردند، 
برخی فرماندهان سپاه قائل به این بودند که بسیج به تمامی یک نهاد 
نظامی نیست و فرمانده سپاه پیش از این گفته بود بخشی از بسیج که 

ماهیت نظامی ندارد، می تواند در عرصه سیاست فعال باشد.
البته سپاه همواره دخالت بسیج در حوزه انتخابات را تکذیب کرده 
اما این نکته که بسیج ماهیتی مردمی و نه نظامی دارد، می تواند 
همچنان ابهامات درباره کنشگری سیاسی این نهاد را حفظ کرده و آن 
را از دایره منع دخالت انتخاباتی که رهبر انقلاب در سیاستهای کلی 

انتخابات بر آن تاکید فرموده اند، خارج کند.
امیدها به تاثیر بند 16 سیاست های ابلاغی رهبرانقلاب درباره انتخابات

منتقدان مرزبندی میان فعالیت سیاسی و حزبی نظامیان می گویند که تاکید بر کنش 
سیاسی نظامیان می تواند در عمل به تقویت یک حزب و تضعیف جناحی دیگر بینجامد؛ 

بنابراین با وجود اینکه این مرزبندی پذیرفتنی است، اما در عمل چندان قابل اجرا نیست.
به گزارش خبر آنلاین، نمونه اش اظهارات سال پیش فرمانده سپاه در پاسخ به اظهارات 
رئیس جمهور بود که از سوی علی مطهری نماینده مردم تهران پاسخ داده شد. پاسخی 
که با این نقل قول از امام خمینی )ره( همراه بود: »برای سپاهی ها جایز نیست که وارد 
بشوند به دسته بندی و آن طرفدار آن یکی، دیگری طرفدار آن یکی. به شما چه ربط دارد 
که در مجلس چه می گذرد؟ در امر انتخابات باز هم به من اطلاع دادند که بین سپاهی ها 
باز صحبت هست، خوب انتخابات در محل خودش دارد ]برگزار[ می شود، جریانی دارد، به 
سپاه چه کار دارد که آنها هم اختلاف پیدا کنند، این برای سپاه جایز نیست، برای ارتش 
جایز نیست. سپاهی را از آن تعهدی که دارد، از آن مطلبی که به عهده اوست باز می دارد و 

همین طور ارتش را.« )صحیفه امام، جلد 19، ص 12(.
منتقدان دخالت نیروهای مسلح در حوزه انتخابات البته بند شانزدهم سیاست های 
کلی انتخابات را راهشگا می دانند، مثلا محمدرضا عارف رئیس شورای عالی سیاستگذاری 
انتخاباتی اصلاح طلبان گفته؛ با این ابلاغیه، دیدگاه رهبری در این رابطه کاملًا شفاف شد و 
قطعاً تمامی نهادهای نظامی و امنیتی این مسئله را رعایت می کنند و از ورود به انتخابات 
خودداری خواهند کرد. او به تاریخچه انتقادهای اصلاح طلبان به اینگونه دخالت ها اشاره کرده 
و یادآور شده »مسئله ورود نظامیان به انتخابات و جانبداری از نامزدهای انتخاباتی یکی از 
انتقادهایی بود که در همان زمان انتخابات ریاست جمهوری سال 88 همواره مطرح کردیم 
و شخصاً در مبارزه های انتخاباتی سال 92 نیز بارها این مسئله را بیان کردم و امروز باید از 

شورای نگهبان بخاطر نظارت دقیق برای رعایت این مسئله تقدیر کنیم.«
به نظر می رسد که با وجود همه اختلاف نظرهایی که میان مرزبندی سیاسی و حزبی 
میان فعالیت های نیروهای مسلح وجود داشته و دارد، بند شانزدهم سیاست های کلی 

انتخابات، قرار است تکلیف این ابهام چندین ساله را در این خصوص روشن کند. 
هرچند نباید فراموش کرد این امر به معنی نادیده گرفتن حق نظامیان در مطالعه 
جریانات سیاسی و اشراف نسبت به مسائل روز سیاسی نیست، اما بدیهی است که هرگونه 
کنش سیاسی نباید برای فعالان سیاسی دغدغه رقابت با نیروهای مسلح را ایجاد کند، چراکه 
چنین دغدغه ای، می تواند بسترساز آسیب های بعدی در حوزه سیاست باشد. آسیب هایی که 

سیاست های کلی انتخابات برای جلوگیری از شکل گیری آن ابلاغ شده است.

بند 16 سیاست های کلی انتخابات گره گشا می شود؟

پایان دغدغه ورود نظامیان به انتخابات



آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک ۴8۵ فرعی از 10۵8۶ اصلی واقع در بخش یک 
ثبت قم اراضی بلوار امین – ک 31 – پلاک ۶۶ که بنام محسن بختیاری و غیره فرزند عزیز میاشد، در جریان 
ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل 
نیامده از طرفی مطابق ماده 1۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 
1/283۵9 و 9۵/۷/28 تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ 9۵/8/2۶ ساعت 8/۵ الی 12 صبح در 
محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام 
میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلسی 
بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا 
تبصره ماده مصوب ۷3/2/2۵ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی 

تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارئه نماید.
جعفر کاظمی - رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم

 معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت: 
برخورداری و بهره گیری از ظرفیت های زیارت باید مورد 
از  خصوص  این  در  استان ها  و  باشد  مسئولان  توجه 

تجربیات یکدیگر استفاده کنند.
یونس عالی پور ظهر پنج شنبه در نخستین نشست 
کمیته زیارت که در تالار اندیشه دانشگاه قم برگزار شد، 
اظهار داشت: تقویت زیرساخت های مذهبی در این استان 
گیرد. وی گفت:  قرار  توجه  مورد  ویژه  به صورت  باید 
برخورداری و بهره گیری از ظرفیت های زیارت باید مورد 
توجه مسئولان قرار بگیرد و استان ها در این خصوص از 
تجربیات یکدیگر استفاده کنند. معاون هماهنگی امور 
زائرین استانداری قم با بیان لزوم رفع موانع موجود در 
خصوص زیارت، افزود: قوانین و آیین نامه ها باید به سمتی 
هدایت شود که بتوانیم از ظرفیت های زیارتی موجود در 
استان ها در قالب برنامه ششم توسعه استفاده مطلوبی 
داشته باشیم. وی به وجود خلأهای قانونی در موضوع 
موجود  قانونی  خلأهای  داد:  ادامه  و  کرد  اشاره  زیارت 
برای فراهم سازی بسترهای مورد نیاز توسعه زیارت باید 
با استفاده از ظرفیت های ملی رفع شود. عالی پور با توجه 
به اینکه سالانه بیش از 20 میلیون زائر به استان قم وارد 
می شود، گفت: چنین جمعیتی ظرفیت عظیمی با خود 
به همراه دارد که باید از آن بهره بگیریم. وی در پایان 
کمیسیون های بررسی قوانین، ساختار کمیته، اقتصاد 
مقاومتی و معاونت نظری و آینده پژوهی در امر زیارت را از 

کمیسیون های پیشنهادی در این کمیته نام برد. 
حضور زائران 52 کشور در مسجد مقدس جمکران

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران نیز در این 
نشست با بیان اینکه تنوع حضور مخاطبان در این مسجد 
بسیار است، گفت: در 10 ماه گذشته زائرانی از ۵2 کشور به 

صورت کاروانی در مسجد جمکران حضور یافته اند.
حجت الاسلام  عباس ابراهیمی اظهار داشت: مقوله 
زیارت یک موضوع فرهنگی است و باید در این زمینه 

برنامه ریزی بیشتری صورت بگیرد. وی گفت: زیارت یک 
ظرفیت عظیمی است که می تواند محور گردشگری قرار 

گیرد و باید بتوان از این ظرفیت به خوبی استفاده کرد.
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران افزود: تنوع 
حضور مخاطبان در مسجد مقدس جمکران بسیار است و 
در 10 ماه گذشته ۵2 کشور به صورت کاروانی و گروهی در 
مسجد مقدس جمکران حضور یافته اند. وی به احکامی که 
از سوی رهبر معظم انقلاب برای تولیت های اماکن مقدس 
صادر شده اشاره کرد و گفت: باید به گونه ای عمل کنیم 
که شاهد حضور بیشتر مردم در این اماکن باشیم. حجت 
الاسلام ابراهیمی با بیان اینکه دغدغه ها باید در پیوست 
فرهنگی باشد، افزود: توجه جدی باید در خصوص فضای 
این اماکن مقدس صورت بگیرد و نباید نگاه اقتصادی 
در این امور داشت. برای نمونه بلواری می سازند که از 
ابتدا نگاه شان اقتصادی و تجاری بوده است. وی تصریح 
کرد: بقاع متبرکه به تنهایی و بدون پشتوانه حاکمیت و 
حمایت های مردمی نمی توانند به اهداف خود دست یابند.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران برخورداری از 
ظرفیت جامعه المصطفی را در این امر بسیار مؤثر دانست 
و گفت: باید مسئولان توجه جدی به تقویت بعد مردمی 

زیارت داشته باشند.
فراکسیون زیارت در مجلس تشکیل شود

 معاون هماهنگی امور زائرین استانداری خراسان رضوی 
نیز در این نشست گفت: فراکسیون زیارت در مجلس باید 
ایجاد شود چرا که زیارت یک حرکت نرم مسلمانان و 
شیعیان است. محمدحسن واحدی، اظهار داشت: ماده 12 
برنامه ششم باید اصلاح شود و برای این ماده متن مشخص 

با توجه بیشتر به مباحث فرهنگی نوشته شود.
وی گفت: فراکسیون زیارت در مجلس شورای اسلامی 
باید ایجاد شود چرا که زیارت یک حرکت نرم مسلمانان 
و شیعیان است. معاون هماهنگی امور زائرین استانداری 
از  باید  خراسان رضوی تصریح کرد: د ر این خصوص 

ظرفیت بخش خصوصی نیز استفاده کرد.
وی با بیان زائران سالی 8 هزار میلیارد تومان برای مقوله 
زیارت هزینه می کنند و باید این بودجه ها جنبه مشارکتی 
داشته باشد، افزود: برای استفاده کردن از هزینه هایی که 

زائران انجام می دهند برنامه ریزی های جامع صورت گیرد.
انجام  دو هدف مقدس  با  زیارت  داد:  ادامه  واحدی 
می شود که عبارت  هستند از تثبیت فرهنگ اسلام و 
فرهنگ رضوی و اثربخشی زندگی مردم. وی با بیان اینکه 
طرح جامع خراسان رضوی تصویب شده است و این طرح 
به وسیله 2۵0 کارشناس نخبه بررسی شده است، گفت: این 
طرح جامع زیارت در قالب ده راهبرد در راستای ماده 12 
تهیه شده است. معاون هماهنگی امور زائرین استانداری 
خراسان رضوی با بیان اینکه در برنامه ششم توسعه بحث 
جامع  ساله طرح  افزود: سند ۵  است،  کم رنگ  زیارت 
خراسان رضوی سندی است که می تواند راهکار مناسبی 

برای سندهای سایر استان ها باشد.
دولت در کاهش هزینه های اماکن مقدس 

مشارکت داشته باشد
 معاون هماهنگی آستان مقدس عبدالعظیم حسنی 
)ع( نیز در این گفت: دولت نمی تواند به تنهایی امکانات 
مورد نیاز اماکن مقدس را تامین کند اما می تواند در کنار 
هزینه ها  کاهش  و  درآمدها  افزایش  راستای  در  اماکن 

مشارکت داشته باشد.
علی اکبریان ظهر با بیان اینکه زائران خارجی در حرم 
حضرت عبدالعظیم حسنی حضور قابل توجهی دارند، 
اظهار کرد: این حرم مطهر برنامه های فرهنگی مختلفی 
را برای فعال سازی ظرفیت زائران در دستور کار خود قرار 

داده است.
وی با تأکید بر اینکه گردشگری مذهبی ظرفیت های 
فراهم سازی  کرد:  اضافه  می کند،  تقویت  را  اقتصادی 
زیرساخت های ارتباطی در افزایش جمعیت زائران و رفع 

مشکلات آنها تأثیر بسیاری دارد.

معاون استاندار قم تأکید کرد

توجه مسئولان به ظرفیت های زیارت

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هر كس نماز را با آگاهى از حقیقتش 

به جا آورد، آمرزیده مى شود
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طنز قمـی

یادداشت )2(

اخبـــار

چِر که نیمدی
که  چِر  خونتون  رو  یه  میام  گفتی 

نیمدی
قربون اون کلوندونتون چِر که نیمدی
چون عَکّه ی مریض نشسَم لب دیفار
پرپر زدم رو وَن بونتون چِر که نیمدی

ادََس تو ببین جگرم هُشبلا شده
ناقش زدم به هندوتیون چِر که نیمدی

قایم کنی اگه دلِمو توی انبونه
با سر میرم تو انبونتون چِر که نیمدی

گفتی یه روز برات میارم نار هوش هوشی
نازم به قول مردونتون چِر که نیمدی

دیگه تو خشم نکن، با ما اینساختکی نباش
گفتی میام تو بالخونتون چِر که نیمدی

خوش اومدی جونم

ضرورت ایجاد 
دوربین های ترافیکی

ترافیک از جمله مهمترین معضلات شهری 
قم در سالهای اخیر است، اشباع خیابانهای 
کم عرض ۴0 سال پیش از یک طرف و رواج 
فرهنگ رانندگی نادرست نظیر پارک دوبل و 

حتی پارک سوبل و عدم بازخورد مناسب برخورد ماموران راهنمایی ورانندگی 
این معضلات را تشدید کرده است و اتلاف وقت ناشی از این رفتار چهره 
سیاهی به خیالانهای شهر مان داده است. تقریباً تمامی ساکنین شهرهای 
بزرگ نیز اعم از رانندگان و عابرین از وضعیت ترافیک شهری گله مند می 
باشند. معضل ترافیک شهری بیش از آنکه متاثر از کمبودهای فنی و امکانات 
ساختاری حمل و نقل شهری باشد، متاثر از فضای فرهنگی غالب در این 
حوزه است. توقف خودروها روی خطوط عابر پیاده، بوق زدن های بی مورد، 
سرعت های غیر مجاز، انجام حرکات نمایشی، تغییر لاین و گردش به چپ و 
یا راست بدون زدن راهنما، برخوردهای لفظی و فیزیکی رانندگان به محض 
وقوع تصادف و ... قطعاً مواردی است که ارتباطی با امکانات حمل و نقل شهری 
ندارد و در صورتی که فرهنگ صحیح استفاده از خودرو در جامعه رواج یابد 

عوارض مورد اشاره نیز به شدت کاهش خواهند یافت.
به نظر می رسد تغییر ذائقه فرهنگی، صرفاً با ارشادات کلامی، توصیه 
های اخلاقی، الزامات قانونی و حتی اعمال مجازات های شدید گاه و بی گاه 
نیز – لااقل در کوتاه مدت – محقق نمی گردد. الزامات قانونی در کنار تبلیغات 
مناسب قادر است تغییرات فرهنگی را در کوتاه ترین زمان ممکن – که کوتاه 

ترین زمان نیز زمانی طولانی خواهد بود – عملی سازد.
با توجه به اینکه در نیروی انتظامی هیچ بخشی به اندازه راهنمایی 
و رانندگی، ارتباط مستقیم و گسترده با مردم نداردو لازمه پلیس داشتن 
تصویری از پلیس مجهز، مودب و البته مقتدر است، لذا ماموران این نیرو 
باید کمتر در شکل فعلی خود با مردم رو در رو شوند و در عوض از فناوری 
های جدید برای کنترل تخلفات استفاده شود. تصویر ماموران راهنمایی و 
رانندگی در حال جریمه کردن رانندگان، توقف موتورسیکلت سواران متخلف 
و حضورشان در سر چهارراه ها و تقاطع خیابان ها و در جاده های کشور، 
تصویری آشناست که در پی خود، ذهنیت های مثبت و منفی زیادی برای 
مردم دارد. باتوجه به اینکه هیچ اراده ملی به جهت کنترل ترافیک وجود ندارد، 
برخورد های پلیس راهنمایی و رانندگی گاهی به عنوان ضد ارزش نیزدر 
جامعه القا ء می شود که خود باعث فاصله گرفتن احاد مردم از ماموران می 
شود وبرخورد هاو سخت گیری های گاه وبی گاه مامورین گاهی بر آتش این 
اختلاف ها می دمد تا جایی که گاهی برخی از شهروندان بعد از جریمه شدن 
متعرض این قشر زحمت کش می شوند. باتوجه به اینکه نمی توان حجم 
انبوهی از ماموران را به خیابانها گسیل داشت باید از فناوری های پیشرفته 
در عرصه راهنمایی و رانندگی استفاده کرد تا باعث کاهش رو درویی ماموران 
با مردم شود ودر این صورت است که دیگر برخورد سلیقه ای با متخلفان 
نخواهیم داشت. همچنین اعتراض ها در زمینه جریمه ها نیزکم می شود و 

امکان سوءاستفاده نیز از سوی برخی از ماموران نیز به صفر می رسد.
الیته مهم ترین موردی که در زمان استفاده از دوربین های راهنمایی و 
رانندگی باید مد نظر قرار داد این است که با توجه به نصب دوربین وحذف 
مامورین از سطح شهر برخی از رانندگان بدون توجه به ثبت رفتارهایشان به 
وسیله دوربین بر مانورهای خیابانی و خلاف های خود خواهند افزود لذا لازم 
است موارد ثبت شده به وسیله پیامک یا ارسال عکس به ادرس راننده خاطی 
فرستاده شود تا بدین وسیله اقتدار پلیس افزایش یابد. بدین وسیله از مسولین 
محترم سازمان ترافیک شهرمان تقاضا داریم با توجه به ازدحام روز افزون شهر 
از شیوه های نوین کنترل راهنمایی و رانندگی به جهت نمایش اقتدار روز 

افزون پلیس استفاده نمایند.
*  کارشناس مسایل شهری

استاندار قم:

مردم از خرید کالای قاچاق
پرهیز کنند

استاندار قم گفت: ورود به بازارهای داخلی و خارجی ساده است، اما ماندن 
و حفظ بازار مساله بسیار مهمی است که در این میان توجه به کیفیت و 
استاندارد بودن کالاها و توجه به شاخص های مورد علاقه بازار هدف نقش 

بسیار اساسی در حفظ بازار دارد.
سید مهدی صادقی چهارشنبه شب در همایش بزرگداشت روز جهانی 
استاندارد در سالن همایش های ونوس قم تصریح کرد: استاندارد مرجع اصلی 
کیفیت و سلامت تولیدات است و توجه به آن نقش مهمی در ارتقاء کیفی 
محصولات و ترغیب مصرف کنندگان به خرید کالاهای تولید داخل دارد. وی 
با بیان این که استاندارد یکی از بندهای اقتصاد مقاومتی بوده و افزایش ضریب 
استاندارد کالاها باید به عنوان یک سیاست مهم همواره مدنظر قرار داشته 
باشد، خاطرنشان کرد: به طور حتم بدون توجه به استاندارد و کیفیت کالاها، 
بازارهای داخلی و خارجی را از دست خواهیم داد. استاندار قم با بیان این که در 
کشورهای پیشرفته ۷0 درصد تولید ناخالص مربوط به بخش خدمات بوده و 
این رقم در کشورمان هنوز به ۵0 درصد نرسیده است، اظهار داشت: در استان 
قم این رقم حدود ۵۴ درصد است و با زمینه ها و ظرفیت هایی که وجود دارد 
و با سرمایه گذاری مناسب می توانیم به سطح بین المللی دست یابیم. وی 
لزوم توجه به استاندارد و حقوق مردم را مورد توجه قرار داد و گفت: همه مردم 
باید از خرید کالاهای قاچاق که بیشتر آنها بدون استانداردهای لازم است و به 

اقتصاد کشور نیز زیان جدی می رساند، به شدت پرهیز کنند.

معاون خدمات شهری شهرداری قم:

روزانه 700 تن زباله در قم 
جمع آوری می شود

 معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: روزانه قریب 
به ۷00 تن زباله از سطح شهر قم جمع آوری می شود که در این زمینه باید 

آموزش های لازم برای تفکیک از مبدأ داده شود
سید امیر سامع با اشاره به اقدامات شهرداری در مدیریت پسماند اظهار 
داشت: در حوزه مدیریت پسماند نیازمند تدوین برنامه ای  مشخص هستیم 
و به این منظور در حال آماده کردن طرح جامع پسماند در قم هستیم. وی 
بابیان اینکه بخشی از مراحل تکمیل طرح جامع پسماند پیش ازاین انجام شده 
بود، افزود: مشاور این طرح دوباره فعال شده و طرح جامع پسماند با نگاه نحوه 
جمع آوری، تفکیک، تحویل، انتقال و مدیریت و تبدیل به مواد و انرژی در 
حال آماده شدن است. معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم 
ابراز کرد: برای اینکه بتوانیم از پسماندهای عادی شهر مواد آلی و انرژی به 
دست آوریم باید سبدی از اقدامات انجام شود که می توان از نمونه اقدامات 
دیگر کشورهایی که برای استحصال انرژی از پسماند اقدام کرده اند استفاده 
کرد. وی با تأکید بر راه اندازی کارخانه زباله سوز در قم گفت: با توجه به کاهش 
خرید تضمینی انرژی برق، سرمایه گذاران دیگر رغبتی برای شرکت در این گونه 
طرح ها ندارند ولی در این زمینه در چند روز آینده فراخوانی توسط شهرداری 
قم انجام خواهد شد. سامع جداسازی مواد آلی و ریجکت را از اقدامات مدنظر 
گرفته شده برای سرمایه گذاران برشمرد و گفت: سعی داریم برای تبدیل قریب 
به ۵00 تن زباله شهر با استفاده از توان سرمایه گذار، مواد آلی و ریجکت را از 

هم جدا کرده و هرکدام را تبدیل به انرژی کنیم.

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با اشاره به 
اینکه باید امر به معروف و نهی از منکر با اجرای قانون از 
مظلومیت بیرون بیاید، گفت: اگر تصویب قانون حمایت از 
آمران به معروف و ناهیان از منکر در سال گذشته به اجرا 

درآمد به خاطر تاکید مراجع تقلید بود.
وی عصر پنجشنبه دردیدار با اعضای ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر خراسان رضوی، افزود: برخی ذهنیت های 
نادرست نسبت به اجرای امربه معروف به خاطر افراط کاری 
برخی افراد و سم پاشی دشمنان نسبت به این فریضه مهم 
است. وی ادامه داد: دشمنان برای این که این فریضه مهم امر 
و نهی را سبک جلوه دهند، آن را توام با خشونت بیان کرده 
اند، در حالی که این دو فریضه مهم آمیخته به محبت است و 
اگر این مسائل در جامعه بیان و فرهنگ سازی شود، به طور 

قطع همه عاشق و شیفته آن خواهند شد.
آیت الله مکارم شیرازی با بیان اینکه امر به معروف در 
جامعه مظلوم واقع شده است، گفت: باید پیش از این به فکر 

احیا این دو فریضه می افتادیم.
وی با اشاره به روایتی از امام محمد باقر )ع( خاطرنشان 
کرد: به تعبیر امام، امر به معروف و نهی از منکر دو فریضه ای 
است که ضامن اجرای همه احکام است؛ به وسیله این روایت 
مشخص می شود که فریضه امر به معروف و نهی از منکر 
ضمان اجرای برای سایر احکامی می باشد و از این طریق 

کسب ها حلال، مسائل درست و فرائض دیگر برپا می شود. 
وی ادامه داد: حقیقت امر به معروف و نهی از منکر برای 
جامعه یک ضرورت است ولی هنوز به عنوان فرهنگ جای 

نیفتاده است.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: امر به معروف و نهی از 

منکر هم فردی و هم همگانی است و در همایش ها باید این 
دو معنا برای مردم به صورت بیان جزئیات آن مشخص شود.

وی تاکید کرد: باید با تاسیس پژوهشکده ای در حوزه 
علمیه، طلاب و فضلا درباره امر به معروف و نهی از منکر کار 

علمی انجام دهند.

آیت الله مکارم شیرازی:

امر به معروف و نهی از منکر باید از مظلومیت خارج شود

امام جمعه قم گفت: قم به عنوان شهر پیشرو اسلامی باید 
الگویی برای همه مناطق کشور و جهان اسلام باشد.

آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز 
جمعه قم با اشاره به سالروز سفر مقام معظم رهبری به قم 
در سال 89 اظهار کرد: در این سفر پر خیر و برکت، رهبری 
به مسائل عمومی شهر قم پرداختند و در مجموعه سخنان و 
دیدارهای خود مطالب مهمی را نیز در خصوص حوزه علمیه 

بیان فرمودند.
وی با اشاره به اینکه قم به عنوان شهر پیشرو اسلامی 
باید الگویی برای همه مناطق کشور و جهان اسلام باشد، 
خاطرنشان کرد: باید همگان جایگاه این شهر را مهم بشمارند 
و سبک زندگی ما باید شایسته شهری باشد که شهر اسلام 

و انقلاب است.
امام جمعه قم با اشاره به اینکه رهبری در سفر خود به 
قم و ملاقات اخیر که شورای عالی حوزه با معظم له داشتند، 
انتظارات مهمی داشتند،  گفت: ایشان تاکید داشتند که حوزه 
باید پاسخگوی نیازهای مردم و جامعه بوده و باید حوزه علمیه 

اخلاقی، قرآنی و معنوی باشد و روح اخلاق و معنویت را به 
جامعه تزریق کند.

وی تاکید کرد: رهبری تاکید داشتند که حوزه عصر 
انقلاب باید به نیازهای فلسفی، فکری و اخلاقی نظام و جامعه 
اسلامی پاسخ دهد. اعرافی گفت: باید از عنایات ایشان تقدیر و 
تشکر کرده و بدانیم که همه در برابر این تکالیف و فرمایشات 

وظایف بسیار سنگینی داریم.
با  نشست  در  رهبری  معظم  مقام  فرمایشات  به  وی 
نخبگان اشاره و تاکید کرد: ایشان فرمودند که جوان نخبه ما 
باید انقلابی بوده و مرعوب قدرت های جهان نشود و با شتاب 
در عرصه تولید علم حرکت کند. امروز شاهد هستیم که 
نخبگان ما شاخص های علمی را در بخش های مختلف بالا 

برده اند ولی باید تلاش های بیشتری صورت گیرد.
با اشاره به ابلاغ سیاست های  مدیر حوزه های علمیه 
انتخاباتی در 18 بند، یادآور شد: انتخابات اسلامی بر پایه 
اخلاق و فرهنگ اسلامی است و در این انتخابات عدالت 

حاکم است و نظارت دقیق و جامع بر آن اعمال شود.

اعرافی تاکید کرد: انتظار است برگزار کنندگان، ناظران 
و مردم الگویی از مردم سالاری دینی و انتخابات مبتنی بر 

اخلاق و ارزش های الهی را ارائه کنند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برگزاری 
با شکوه مراسم های عزاداری سرور و سالار شهیدان تصریح 
کرد: هر سال بر شکوه و دامنه برگزاری مراسم های عزاداری 
برگزار می شود و امسال در بیش از 100 کشور پرچم های 

عزای حسینی برافراشته شد.
امام جمعه قم تاکید کرد: متاسفانه در این ایام شاهد بودیم 
که گروه های تندرو با تحریک آل سعود و اسرائیلی ها در چند 
کشور به عزای حسینی متعرض شدند؛ عزای حسینی برای 
همه آزادگان جهان است ولی در نیجریه امسال جمعی را به 

شهادت رساندند و ساختمان هایی را تخریب کردند.
وی با بیان اینکه همبستگی خود را با مصیبت دیدگان 
اعلام می کنیم اضافه کرد: مشعل امام حسین )ع( مخصوص 
شیعه نیست بلکه برای همه مسلمانان عالم است و خداوند 

پشتیبان ما خواهد بود.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم

قم باید الگویی برای همه مناطق کشور و جهان اسلام باشد

نامحــرمانه
اسنادی دارم که انتشار آن برای فانی مشکل ساز است

سخنگوی فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی با بیان اینکه فانی اشتباهات زیادی در بحث صندوق 
ذخیره انجام داد گفت: اسنادی در دست دارم که در صورت کلید خوردن استیضاح فانی، همه آنها را اعلام 
می کردم و این مسائل برای دولت، آقای فانی و حتی خانواده های آنها اصلا خوب نبود. با توجه به افزایش 
ایرادات نسبت به عملکرد فانی در وزارت آموزش و پرورش، فراکسیون امید در نهایت با انتشار نامه ای اعلام 
کرد که به نفع فانی است که استعفا بدهد. اگر فانی استیضاح می شد، با آرایی بالاتر از 200 رای استیضاح 
او رای می آورد و برکنار می شد و فراکسیون امید با آگاهی از این مسئله این نامه را نوشت. در ابتدا بارها 
اعلام کردیم که موضوع صندوق ذخیره باید شفاف سازی شود اما آقایان در وزارت خانه منکر تخلفات 
صندوق ذخیره شدند که در نهایت در مجلس تصویب شد. وزارت آموزش و پرورش تا کنون بزرگترین 
ضربه هایی که خورده از سیاسی بازی و باندبازی بوده و تاکنون متاسفانه مدارس و مدیران ابزاری برای 
رسیدن افراد به قدرت بوده است و خواهشی که از روحانی دارم این است که آموزش و پرورش را محلی 

برای تعلیم و تربیت قرار دهد. 

توضیحات وزیر علوم درخصوص اتفاقات دانشگاه شریف
فرهادی با اشاره به اتفاقات رخ داده در دانشگاه شریف توضیح داد: بر اساس مصوبات شورای عالی 
انقلاب فرهنگی و آیین نامه مصوب وزارت علوم در دهه ۶0 و ۷0، فارغ التحصیلان دانشگاه ها می توانند 
با تشکیل انجمن هایی در دانشگاه ها فعالیت داشته باشند و از امکانات دانشگاه استفاده کنند؛ ولی اجازه 
دخالت در امور دانشگاه را ندارند. بر همین اساس انجمن فارغ التحصیلان در دانشگاه شریف تشکیل 
شد و این انجمن از سال 89 تصمیم گرفت که در سالگرد ۴0 سالگی این دانشگاه برنامه ای را برگزار 
کنند. ساختمان این انجمن از سوی فارغ التحصیلان این دانشگاه تاسیس شده بود که بخشی از آن نیز 
در اختیار دانشگاه قرار دارد، اضافه کرد: این انجمن که ورودی های سال 13۵1 بودند، در این برنامه 
مشترک اقدام به چاپ کتاب مربوط به فارغ التحصیلان همان دوره و »انتشار تصاویری« در آن کردند 
که یک روز قبل از برگزاری این مراسم، رییس دانشگاه شریف از این موضوع مطلع شده و اقدام به 
جمع آوری این کتاب کرده است. علاوه بر آن، این انجمن و چاپخانه ای که اقدام به انتشار این کتاب 
کرده بود، تعطیل شد، بررسی خطای این دسته از افراد نیز در دستور کار است و این مساله در حال 
پیگیری است و در عین حال مسؤولان انجمن فارغ التحصیلان دانشگاه شریف نیز از انجام این اقدام 
اظهار برائت کرده اند. اقدام این انجمن هرگز ربطی به دانشگاه شریف ندارد، خاطرنشان کرد: استعفای 

رییس دانشگاه شریف نیز شایعه است.

اخراج نمایندگان مجلس حین نمایندگی !
احمد توکلی در خصوص سیاست های کلی انتخابات اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب با ابلاغ این 
سیاست ها، چند محور جدید را باز کردند که با آن برخی از شکاف ها پر می شود؛ مانند اینکه تشخیص 
شورای نگهبان نسبت به اینکه چه کسی مدیر، مدبر و رجل سیاسی است باید تسهیل پیدا کند.وی با 
اشاره به اینکه نمایندگان در آخر هر دوره، تغییراتی را به نفع خود در انتخابات اعمال می کردند، افزود: رهبر 
انقلاب در سیاست های کلی انتخابات این موضوع را بستند و باعث ثبات در قانون انتخابات شدند، ایشان 
گفتند که دو سوم نمایندگان باید به این تغییرات رای دهند و به این صورت تغییر قانون را دشوار کردند.

نماینده دوره های پیشین مجلس شورای اسلامی افزود: سومین نکته مهم در سیاست های کلی انتخابات 
این است که نمایندگان پس از تصویب اعتبارنامه نمایندگی، مصون از تعرض می شدند اما رهبر انقلاب 
فرمودند که ثبات شرایط نیز باید رعایت شود. توکلی تاکید کرد: به این صورت اخراج نمایندگان حین 

نمایندگی نیز ممکن می شود و امیدواریم که این امر محقق شود.

جدایی »مهدی پاکدل« و» بهنوش طباطبایی«
مدتی است که زمزمه جدایی »مهدی پاکدل« و »بهنوش طباطبایی« سوژه داغ کاربران فضای مجازی 
شده است، اما هیچ خبری مبنی بر تایید یا تکذیب از طرف این دو هنرمند منتشر نشده است. این هفته 
بهنوش طباطبایی در اکران فیلم سیانور شرکت کرد. آن چیزی که مورد توجه عکاسان قرار گرفت این بود 
که وی حلقه ای در دستش نبود. این تصاویر به شایعات چند ماه گذشته دامن زد و طیف گسترده ای از 
نظرات مطرح  شد.هنوز بازار داغ این شایعات تمام نشده بود که دیشب خبری منتشر شد مبنی بر اینکه 
بهنوش طباطبایی و مهدی پاکدل عکس های دو نفره شان را از صفحه اینستاگرام خود پاک کرده اند. ابعاد 
این علت ماجرا هنوز هم مشخص نشده است اما در هر صورت ما از صمیم قلب برای مهدی پاکدل و 

بهنوش طباطبایی که از هنرمندان محبوب میان مخاطبان هستند، آرزوی خوشبختی داریم.

کنایه  کواکبیان به رییس مجلس
کواکبیان پیرامون سیاست های ارائه شده توسط مقام معظم رهبری در چند روز گذشته گفت: چند 
روز گذشته طبق بند اول اصل 110 قانون اساسی پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت ارائه 
شده است. این سیاست ها بسیار روند مثبتی دارد و بسیار تاثیرگذاری خوبی را در آینده دارد.نماینده 
مردم تهران با بیان اینکه باید دلائل عدم تائید صلاحیت به داوطلبان گفته شود بیان کرد: باید علت 
عدم تائید صلاحیت کاندیداها با خود افراد گفته شود تا بتواند فرد از خود دفاع کند. این سیاست های 
کلی که رهبری ارائه داده اند حاصل تجربیات از طرف ایشان است که امیدوار هستیم به صورت قانون 
عملی شود.وی با اشاره به نامه رئیس مجلس شورای اسلامی به مقام معظم رهبری افزود: رئیس 
مجلس متاسفانه فکر می کند که بسیار قدرتمند و همه کاره است. در کشورهای اروپایی رئیس مجلس 
سخنگوست و هیچ فرقی با دیگر نماینده ها ندارد در صورتی که او 300 هزار رای آورده و ما یک میلیون 

و 300 هزار رای داشته ایم.

استعفای جنتی ربطی به مسائل قم و مشهد نداشت
مهدی فضائلی کارشناس مسائل سیاسی با اشاره به تغییرات گسترده در دولت و استعفا و برکناری 
وزرا اظهار داشت: چند نکته در اینجا قابل توجه است؛ تغییراتی که اعمال شد با تشخیص شخص آقای 
روحانی بود و در حقیقت تصمیم ایشان منجر به این تغییرات شد.فضائلی ادامه داد: آقای فانی در مقابل 
استعفا مقاومت می کرد و علاقه ای به تغییر نداشت اما این تغییر صورت گرفت و در واقع آقای رئیس 
جمهور وی را عزل کرد.این کارشناس مسائل سیاسی شروع این تغییرات را مربوط به وزیر فرهنگ دانست 
و تصریح کرد: تغییر وزیر ارشاد برخلاف برخی برداشت ها هیچ ارتباطی به مسائل ماه های اخیر در قم و 
مشهد ندارد و شخص رئیس جمهور بنا به دلایل خاصی تصمیم به تغییر او گرفت.وی با تأکید بر اینکه 
این تغییرات به هیچ وجه با مطالبات مردم انطباق ندارد، تصریح کرد: دغدغه مردم این حوزه ها نبوده است 
بلکه مطالبات اصلی آنها مسائل معیشتی و اقتصادی است اما روحانی با این تغییرات نشان داد با مطالبات 

عمومی مردم همراهی ندارد.

شهادت 4 تکنسین ایرانی در حمله انتحاری داعش
 سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران، حمله انتحاری تروریست های داعش به یک 
مرکز تولید برق در نزدیکی کرکوک عراق را که منجر به شهادت و زخمی شدن چندین نفر از جمله چند 
تکنیسین ایرانی شد، به شدت محکوم کرد. بهرام قاسمی درباره تعداد دقیق شهدا و مجروحان ایرانی این 
جنایت نیز گفت: سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در سلیمانیه در حال پیگیری موضوع است؛ اما 
آمار اولیه از شهادت ۴ ایرانی و زخمی شدن 3 نفر دیگر حکایت دارد که به محض دریافت اطلاعات نهایی 

و دقیق به آگاهی عموم خواهد رسید.

ثروت ایرانیان مقیم آمریکا چقدر است؟
حجت الاسلام والمسلمین علیرضا سلیمی رئیس فراکسیون ایرانیان خارج از کشور اظهار داشت: 
جلسه ای در محل وزارت امور خارجه با معاونان این وزارتخانه در خصوص ایرانیان خارج از کشور برگزار 
شد.وی ادامه داد: بین ۵ تا ۶ میلیون ایرانی در خارج از کشور داریم که افرادی فرهیخته و عمدتاً ثروتمند 
هستند.رئیس فراکسیون ایرانیان خارج از کشور افزود: فقط در آمریکا ثروتی که توسط ایرانیان خارج از 
کشور مدیریت می شود، بیش از 2 هزار میلیارد دلار است.حجت الاسلام والمسلمین سلیمی یادآور شد: 
بیش از 98 درصد ایرانیان خارج از کشور نسبت به نظام جمهوری اسلامی علاقه ویژه ای دارند و در این 

جلسه در خصوص اینکه چگونه می توانیم از این ظرفیت عظیم استفاده کنیم، بحث و تبادل نظر شد.

صعود 10 پله ای ایران در رده بندی فیفا
تیم ملی فوتبال ایران به جمع 30 تیم برتر جهان در رده بندی فیفا راه یافت. رده بندی تیم های ملی 
فوتبال جهان امروز از طریق سایت فیفا اعلام شد و بر این اساس تیم ملی فوتبال ایران با 10 پله صعود در 
رده 2۷ جهان قرار گرفت. ایران در رده بندی قبلی با ۷12 امتیاز سی و هفتم بود اما در حال حاضر 83۷ 
امتیازی است. در این رده بندی آرژانتین همچنان با 1۶21 امتیاز در رده نخست قرار دارد. آلمان و برزیل 
نیز با یک پله صعود به ترتیب در رده های دوم و سوم قرار گرفتند. کره جنوبی بعد از دو برد، یک تساوی و 
باخت به ایران در انتخابی جام جهانی، با سه پله صعود در رده ۴۴ قرار گرفت. ایسنا این خبر را منتشر کرد.

»تتلو« عذرخواهی کرد
امیر تتلو که بیش از یک ماه است در زندان اوین به سر می برد، به تازگی اینستاگرام خود را به روز کرده 
است.به گزارش »عصرایران«، این خواننده زیرزمینی نوشت: با سلام و عرض ادب خدمت همه مردم ایران، 
اینجانب امیرحسین مقصودلو )امیر تتلو( از همین جا برای بار دیگر در مقابل دیدگان میلیون ها ایرانی، 
از جناب آقای قاسم زاده بازپرس محترم پرونده ام و همچنین آقای هاشمی مقدم مالک محترم مجموعه 
اریکه ایرانیان، بابت هرگونه بی احترامی و هر اتفاق ناخواسته دیگر که پیش آمد از طرف خودم و هوادارانم 

عذرخواهی می کنم. امیدوارم که بنده حقیر رو مورد لطف و بخشش خود قرار دهید.

سقوط دستمزد کارگران به یک سوم
سهیلا جلودارزاده در همایش سراسری دبیران اجرایی خانه های کارگر ایران گفت: اگر لایحه معیوب 
قانون کار به تصویب برسد دستمزد کارگران تا یک سوم مزد کنونی سقوط پیدا خواهد کرد چرا که 
براساس شرایط جدید کارفرمایان دولتی و خصوصی اجازه می یابند تا به نام شرایط اقتصادی جلوی افزایش 
دستمزدها را بگیرند.وی با بیان اینکه تا همین امروز به صورت غیر رسمی سیاست ممانعت از افزایش مزد 
سالانه کارگران توسط دولت ها اجرایی شده است، افزود: اگر جلوی این زیاده خواهی گرفته نشود نه تنها 
عموم کارگران دچار سقوط مزدی خواهند شد که حتی سایر افرادی که هم اکنون در بازار کار غیر رسمی 

رابطه مزدبگیری دارند متوجه زیان جدی خواهند شد.

هشدار درباره قطار سریع السیر تهران-مشهد!
پروفسور پرویز کردوانی، کویرشناس گفت: درباره قطار سریع السیر تهران-مشهد الان هشدار می دهم 
که به این دلیل که دشت تهران، ورامین، سمنان، شاهرود، سبزوار، نیشابور و مشهد نشست پیدا کرده اند 

امکان دارد سرعت سریع قطار سریع السیر منجر شود که کمر راه آهن بشکند.
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عراقی ها دم داعش را 
از موصل کوتاه می کند
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